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Rezultati javne razprave o ustavah 
Dve želji sta vodili družbenopolitične organizacije naše občine pri 

javnih razpravah o ustavah SRS in SFRJ: množičnost in ustvarjalnost. 
Ali smo zadostili tem željam? 

Množičnost v javni razpravi o ustavah 
Že v prejšnji številki smo pisali, 'da smo veliko skrb posvetili pred

pripravam na javno razpravo o ustavah. Za javno razpravo smo skrbno 
pripravljali 81-člansko skupino družbenopolitičnih delavcev naše občine 
Ta skupina sc je udeleževala treh seminarjev (v Kranju, Ljubljani, v Grob-
Ijah), kjer so proučevali ustavi v njunih niansah. Skupino smo razdelili 
v trojke (ponekod v dvojke), ki so se udeleževale zborovanj v delovnih 
organizacijah, krajevnih skupnostih in zborovanj v interesnih dejavnostih. 

Planirali smo 35 zborovanj v delovnih organizacijah, 24 zborovanj v 
krajevnih skupnostih in dve zborovanji v interesnih dejavnostih. V samem 
poteku javne razprave so izrazile še nekatere interesne skupine občanov, 
da bi imele javno razpravo, kar je bilo tudi opravljeno. Število udeležen
cev v javni razpravi je vzpodbudno; menim celo, da so bile redke po
litične akcije tato množično obiskane. 

Obisk delovnih ljudi v delovnih organizacijah je bil na zborovanjih 
o ustavah naslednji: Induplati 540, TOKO 24, T osama 150, Papirnica — 
Količevo 300, Slovenijalcs 290, Združena kemična industrija 152, Univcr-
sale 400, Melodija 80, Termit Ihan 45, Termit Moravče 30, Lek Mengeš 
80, Trak 90, Mlinostroj 105, Filc 48, Rašica Moravče 90, Emona 37, Scmc-
sadika 30, Žito 38, Opekarna Radomlje 26, Opekarna Mengeš 20, Slamnik 
Mengeš 25, Tanvie 32, Avtoservis 120, Komunalno podjetje 29, SOb Dom
žale 29, L B in SDK 40, Beton 00, Zdravstveni dom 40, Postaja milice 19, 
Biro-71 26, Delavska univerza 15, Mojca 66, Napredek 124, Hidrometal 30, 
Zavarovalnica Mengeš 30. 

Obisk delovnih ljudi v krajevnih skupnostih je bil na zborovanjih o 
ustavah naslednji: Dob 8, Čcšnjicc 10, Blagovica 22, Domžale 10, Drago-
mclj 26, Homec 10, Ihan 15, Jarše 28, Krašnja 17, Krtina 30, Lukovi ca-
Rafolčc 28, Prcvoje 8, Trojane 17, Trzlin 1.1, Vrhpoljc 12, Velika vas 18, 
Zlato polje 21, Zalog 19, yir 22, Radomlje 22, Prescrjc 40, Moravče 22, 
Mengeš 18. 

Obisk delovnih ljudi po interesnih dejavnostih jc bil na zborovanjih 
o ustavah naslednji: prosvetni delavci 139, obrtniki 61, seminar 81, sploš
ni zbor občine 405. 

Da bi dosegli čim boljšo udeležbo na zborovanjih, smo angažirali po 
predstavnikih vsa informativna sredstva javnega obveščanja v delovnih 
kolektivih, angažirali smo TV Ljubljana, Radio Ljubljana, Občinski poroče
valec, pismeno vabili po pošti nad 1000 delovnih ljudi, natisnili nad 5000 
vabil, ki so jih raznosili učenci osnovnih šol po domovih, v krajevni 
skupnosti itd. Storili smo veliko, da bi dosegli množičnost v javni raz
pravi. 

Zelo dober obisk je bil na javnih razpravah v delovnih kolektivih, saj 
jc povprečen obisk na enem zborovanju kar 86 delovnih ljudi. Zborova
nja v delovnih kolektivih smo organizirali prod zborovanji v krajevnih 
skupnostih, kar jc verjetno vplivalo na obisk v krajevnih skupnostih. N i 
pa to 'Opravičilo, ker delovni ljudje uresničujejo z ustavo nešteto intere
sov prav v krajevnih skupnostih. 

Skupno smo imeli 62 zborovanj, ki se jih je udeležilo 4380 delovnih 
ljudi. Številka je velika, če jo primerjamo s političnimi akcijami prejs 
njih let. Lahko pa bi se razprav udeležilo še več delovnih ljudi, kajti to 
možnost smo dali vsakomur. 

Ustvarjalnost v javni razpravi o ustavah 
V javni razpravi o osnutkih ustave smo poleg množičnosti skušali do

seči še ustvarjalnost delovnih ljudi. Će naj bo ustava dogovor delovnih 
ljudi, naj delovni ljudje tudi ustvarjalno sodelujejo pri njeni dokončni 
redakciji. 

Tematika obravnave osnutkov ustav jc bila v posameznih sredinah 
različna. Družbenoekonomski sistem jc prevladoval na zborovanjih v de
lovnih organizacijah, delegatski sistem in finansiranje krajevnih skupnosti 
pa na zborovanjih v krajevnih skupnostih. Posamezne dele ustave, ki 
govore o posameznih interesih, pa so bolj obravnavali delovni kolektivi 
ustanov in interesnih skupnosti. 

Vzdušje razprav jc bilo pozitivno in delavno skoraj v vseh delovnih 
organizacijah in krajevnih skupnostih. Manjša zainteresiranost je bila na 
zborovanju prosvetnih delavcev in obrtnikov. Predvsem obrtniki, ki so 
povezovali razpravo o osnutkih ustav z zakonom o zasebnem delu, so 
bili nezaupljivi, čeprav jlim ustava jamči zasebno obrt. Izključuje pa iz
koriščanje človeka, a omogoča razvoj pristnih samoupravnih socialističnih 
odnosov v posebnih organizacijah združenega dela. 

Zanimivo jc, da jc bilo število razpravljavcev o osnutku ustav v de
lovnih organizacijah sorazmerno majhno. Delavci -so se predvsem zani
mali, ali bo delovni človek v resnici imel neodtujljivo pravico, da odloča 
o svojem delu in delovnih rezultatih v okviru TOZD. V zvezi s tem vpra
šanjem so poudarjali, da bi moral sindikat imeti isto veljavo v novi usta
vi , tot jio je imel v dosedanji. Velikokrat se je na področju družbenoeko
nomskih odnosov ipostavljalo vprašanje, kaj je z minulim delom, ki ga 
pogosto tretiramo samo kot lastninsku oziroma delitveni Vidik. Osnutek 

ustav SRS in SFRJ v delovnih organizacijah delovni ljudje sprejemajo 
kot dokument, ki daje možnosti za kvaliteten premik v razvoju samo
upravljanja. Pravice in dolžnosti delavca-samoupravljalca se z novo usta
vo še nadalje krepijo in razvijajo. Delovni ljudje so prepričani, da bo 
dosledno izvajanje ustavnih določil omogočilo še hitrejši družbeni na
predek. 

Čeprav jc bila udeležba na zborovanjih v krajevnih skupnostih majh
na, jc bila razprava živahnejša in številčnejša. V razpravah so prevlado
vala vprašanja financiranja krajevne skupnosti, delegatski sistem, perspek
tivnost kmečkih gospodarstev, uveljavljanje pravice otrok do izenačenih 
pogojev šolanja, socialnega varstva, neupravičenega bogatenja, ki ga celo 
zakoni dopuščajo (kvadratura vikendov) itd. Vsa vprašanja so bila več 
ali manj podprta s konkretnimi primeri. 

Iz razprav se lahko sklepa, da krajevno skupnost še vedno preveč 
povezujemo na občino, ne pa tudi na element družbeno ekonomskega 
položaja delavcev, povezanih v krajevni skupnosti z delovnimi skupnostmi 
ustreznih organizacij združenega dela. To verjetno izhaja iz tega, ker vse 
krajevne skupnosti nimajo na svojem teritoriju delovnih organizacij. Pred
vsem za take krajevne skupnosti je še vedno nerazumljivo financiranje 
njihovih potreb, čeprav imajo v svojih vrstah »čiste« delavce. Od tod 
tudi zahteva, da se mora sistemsko urediti financiranje krajevnih skup
nosti. Take krajevne skupnosti, ki na »svojem« ozemlju nimajo delovnih 
organizacij, trdijo, da so doslej plačevale davek za razvoj razvitejših. 

V zvezi s financiranjem krajevnih skupnosti je bilo govora tudi o de
lavcih, ki delajo v tujini, pa ne plačujejo nikakršnih družbenih dajatev, 
čeprav njihove družine v domovini koristijo vse družbene bonitete. 

Na področju delegatskega sistema velja pripomniti, da so v razpravah 
padale pripombe, da bo ta sistem predrag in kompliciran. Ta trditev 
verjetno izhaja iz dosedanjih izkušenj. Tudi sodanji sistem ni bil učinko
vit. Stalno so sc menjavali zatoni, predpisi in drugi akti. Ustava pa nam 
mora zagotoviti, da bodo bodoči zakonski akti veljali za daljšo dobo, kar 
nam bo dajalo tudi več časa. Strokovne službe pa bodo morale odigrati 
svojo vlogo. 

Udeleženci razprave o osnutku ustav SFRJ in SRS v Domžalah 

Struktura delegacij naj bo odraz strukture v občini. Vztrajati bo po
trebno, da bodo sestavljene delegacije na vseh nivojih, tako da bo 60% 
članov delegacij neposrednih delavcev, da bo 30 % članov delegacij žensk 
in da bo v tej strukturi tudi 3 0 % mladih ljudi. Če bomo pri tem vztra
jali, lahko pričakujemo v novi skupščinski mandatni dobi osvežitev ce
lotne naše kadrovske politike in vnašanje v ustvarjalno delo nove sve
žine. Zanimiv je predlog nekaterih krajevnih skupnosti, ki pravijo, da bi 
morala krajevna skupnost gospodariti nad naravnimi bogastvi, ki se na
hajajo na njenem teritoriju. Tu ne gre za rudnike in vrtine, to pomenijo 
za širšo družbeno skupnost veliko bogastvo. Tu gre, konkretno v naši ob
čini, za peskiokope in kamnolome, k i )ih delovne organizacije ne izkori
ščajo racionalno. 

To so bile glavne značilnosti razprav o osnutkih ustav SRS in SFRJ 
V naši občini. Veliko vprašanj, ki so jih postavljali delovni ljudje na 
razpravah, bodo rešili zakonski predpisi, občinski statut in statuti kra
jevnih skupnosti in statuti delovnih organizacij. O tem pa bomo morali 
še spregovoriti. 

Marijan Stopar 



Kaj predvideva vsebinski program predkongresne 
aktivnosti ZK v občini Domžale 

Ob bližnjem VII. kongresu ZKS in X. kongresu Z K J se moramo globo
ko zavedati obveznosti in temu naj tudi primerno potekajo naše pri
prave. Razumeti moramo to kot mobilizacijo in aktivizacijo vsega član
stva za nadaljnje dosledno uveljavljanje in utrjevanje politične usmeritve 
ZK. Javna razprava o predkongresni aktivnosti mora seči v vsa okolja, 
do najmanjše organizacije in aktiva, do vsakega komunista. 

Odločno in učinkovito se moramo lotiti vseh nalog, zlasti tam, kjer 
z uresničevanjem sklepov zaostajamo. Naloge so jasno opredeljene v na
ših dokumentih. Ponovno opozarjamo na naloge iz pisma predsednika 
Tita in IB Z K J , na sklepe 29. seje CK ZKS ter na izhodišča za pripravo 
stališč in sklepov X. kongresa Z K J . Naloge, navedene v omenjenih do
kumentih in vse naloge, ki smo jih sprejeli na III., IV. in V. občinski 
konferenci ZKS Domžale, so sestavni del tega programa. 

Vsa pozornost v predkongresni aktivnosti mora veljati preverjanju že 
sprejetih sklepov in stališč. Zato velja poudariti vlogo ZK pri ustvarjal
nem odnosu pri uresničevanju ustavnih dopolnil in nove ustavne usmerit
ve. Med konkretnimi nalogami bo potrebno preveriti uresničevanje nalog, 
kot so: boljše gospodarjenje, stabilizacija, odpravljanje neupravičenih so
cialnih razlik, hitrejša gradnja stanovanj za delavec, ustrezna kadrovska 
politika, skrb za idcjnopolitično usposabljanje komunistov, delavska kon
trola, združevanje gospodarstva in uresničevanje vsebine ustave v vsako
dnevnem samoupravnem življenju. 

Vsak trenutek aktivnosti je treba porabiti za povezovanje kongresne 
vsebine s problematiko ožje ali širše sredine, kjer delujejo OZK in ko
munisti. 

Neposredne naloge 
Ocena stanja OZK v občini Domžale, sprejeta aprila in junija 1973, 

nakazuje, da še pred kongresom odpravimo nekatere slabosti v vrstah 
ZK, _ jo organizacijsko utrdimo in izboljšamo njeno učinkovitost. Dose
danja politična akcija je sicer že prinesla pozitivne rezultate in zato se je 
potrebno v predkongresni aktivnosti tudi izraziti o aktivnosti ZK v ob
čini tam, kjer smo dosegli vidne uspehe (delavska kontrola, kadrovska 
politika itd.). Nujno se je treba soočiti z dejstvom, da marsikaj nismo 
naredili in da pred kongresom poživimo delovanje organizacij in orga
nov ZK ter storimo vse za večjo politizacijo neaktivnih komunistov: 

— zaradi tega naj OZK razpravljajo o stanju in sprejmejo sklepe za 
večjo politizacijo neaktivnih članov in, če je potrebno, javno kritizirajo 
neaktivne komuniste. Izhodišče te akcije pa je to, da mora biti vsak 
komunist aktivno družbeno povezan,-

— OZK naj sprejmejo obveznost, da bodo sprejele do kongresa naj
manj 10 % novih članov oziroma najmanj 1 člana, če gre za OZK pod 
10 člani; 

— v predkongresni aktivnosti mora biti močno poudarjeno idcjnopo
litično izobraževanje članstva. Zato je v vsaki OZK potrebno zadolžiti 
člana, ki bo odgovoren za to področje dela; 

— sklicati je potrebno občinsko konferenco ZK, ki naj obravnava 
akcijski načrt predkongresnih razprav, seminarjev in posvetov o izhodi
ščih za X. kongres Z K J ; 

— vsaka OZK mora o izhodiščih za kongres obvezno organizirati 
razpravo; 

— ikomite občinske konference ZKS bo usklajeval, vodil in usmerjal 
predkongresno dejavnost v OZK ter izdelal poročilo o uresničevanju 
stališč. Komite bo imenoval skupino; ki bo pripravila poročilo o pred
kongresni aktivnosti v občini. Gradivo bo obravnavala občinska konfe
renca ZKS v februarju 1974; 

— komisije pri občinski konferenci ZKS naj obravnavajo tisti del 
predkongresnega gradiva, ki spada v njihovo delovno področje; 

— v okviru kadrovskih priprav za kongres in občinsko volivno kon
ferenco je treba pri izbiri kandidatov izhajati iz stališč i n sklepov 29. 
seje CK ZKS. V'Se tiste kandidate, ki se niso angažirali in opredelili, je 
treba zamenjati. Za kongresa in občinsko konferenco je treba izbrati 
najmanj 50 % delavcev iz neposredne proizvodnje ; 

— med najvažnejšimi nalogami OZK so: aktivna udeležba komunistov 
v ustavni in predkongresni razpravi, skrb za razvoj samoupravnih odno
sov in ustanavljanje TOZD, razreševanje aktualnih gospodarskih vpra
šanj, razprava o statutu občine, delovne organizacije in KS, stanovanjska 
izgradnja, kadrovska politika, združevanje gospodarstva, itd.; 

— v občini Domžale bo nujno potrebno oceniti politične razmere in 
dati poudarek realizaciji smernic, sprejetih po pismu, analizi gospodar
skih razmer in situacije v družbenih službah. 

Načrt aktivnosti v predkongresnem obdobju 
Organizacije ZK: 
— kadrovska vprašanja ob pripravah na volivne konference (eviden

tiranje), 
— ocena dela komunistov v OZD ali KS ROK — oktober 1973, 
— volivne konference. ROK — do 10. novembra 1973, 
— razprave o izhodiščih X . kongresa Z K J , statuta ZKS, Z K J in drugih 

materialih za kongresa. ROK — november, december 1973 in ja
nuar 1974. 

Vsaka OZK naj uvaja v svoje delo vsa tista vprašanja, ki so pomemb
na za njeno področje. Dati mora poudarek izvrševanju že sprejetih skle
pov. 

AKTIVI KOMUNISTOV: 
1. Aktiv komunistov neposrednih proizvajalcev 
— delovanje organov delavske kontrole — (oktober 1973), 
—, program izobraževanja za člane aktiva — (nov. 1973), 
— ustanavljanje TOZD v posameznih delovnih organizacijah — (dec. 

1973). 
2. Aktiv komunistov prosvetnih delavcev 
— obravnava analize o številu komunistov — prosvet. del., 
— program idejnopolitičnega izobraževanja za prosvetne delavce (no

vember 1973). 

3. Aktiv mladih komunistov 
— idcjnopolitično izobraževanje v ZMS, 
— sprejemanje v ZK, 
— vključevanje mlade generacije v družbene tokove. 

KOMITE OBČINSKE KONFERENCE ZKS 
1. Komisija za družbenoekonomske odnose: 
— ocena 9-mcscčncga poslovanja večjih del. org. (Okt. 1973), 
— razprave o združevanju, sodelovanju gospodarskih organizacij v 

občini ali izven nje (nov., dec. 1973 in jan. 1974), 
— ocena gospodarstva v občini za leto 1973 (febr., marec 1974). 
2. Komisija za idejnopolitična vprašanja: 
— priprave programa izobraževanja komunistov v letu 1973/74, 
— razprave o programih del. izobraž. institucij (nov. 1973). 
4. KOMISIJA ZA SLO: 
—, politična ocena SLO. (oktober 1973), 
— delovanje odborov za SLO v KS in OZD (nov. in dec. 1973). 
3. KOMISIJA ZA ORGANIZACIJO IN RAZVOJ ZK: 
— organizacija razprave o statutih ZKS in Z K J (nov. 1973), 
— razprava o OZK v naši občini (nov., dec. 1973), 
— ocena sprejemanja v ZK (jan. 1974). 
5. KOMISIJA ZA KADRE: 
— evidentiranje kandidatov za organe ZKS in Z K J (okt. 1973), 
— organizacija kadrovskih priprav na volivno konferenco (okt. 1973), 
— priprava kandidatne liste za organe ZK v občini (nov. 1973). 

OBČINSKA KONFERENCA ZKS DOMŽALE 
Oktober 1973: 
— razprava o zaključkih ustavne razprave, 
— stanovanjska problematika, 
— predkongresne razprave (vsebinski program), 
— idcjnopolitično izobraževanje (program). 
November 1973: 
— volivna konferenca ZK, 
— izvolitev komiteja, sekretarja in predsednikov komisij, 
— pregled dela vseh komisij in komiteja. 
Februar 1974: 

razprava o zaključkih predkongresne aktivnosti, 
— analiza gospodarskih razmer v občini (ekonom, položaj), 
— pojavi klerikalizma. 

Smernice za 
idejnopolitično 

usposabljanje članov 
ZK v naši občini 

TEMELJNI PROGRAM IDEJNOPOLI
TIČNEGA USPOSABLJANJA V OS
NOVNIH ORGANIZACIJAH IN AK
TIVIH ZK 

Osnove novega, na 25. seji CK 
ZKS osvojenega sistema idejno po
litičnega usposabljanja, tvori te
meljni program, ki ga morajo spre
jeti vse osnovne organizacije in 
aktivi ZK (tudi aktivi ZK pri ob
činskih konferencah ZK, npr. aktiv 
neposrednih proizvajalcev, aktiv 
prosvetnih delavcev, aktiv mladih 
komunistov itd.). Temeljni program 
predstavlja tisti minimum idejnopo
litičnega usposabljanja, ki mora biti 
v eni sezoni (od septembra do ju
lija) realiziran v sleherni osnovni 
organizaciji in aktivu ZK. 

Še vedno je več kot polovica os
novnih organizacij, ki temeljnega 
programa niti ne sprejmejo, niti ne 
organizirajo nikakršnih oblik uspo
sabljanja komunistov. 

Čeprav temeljni program idejno
političnega usposabljanja ne pred
stavlja edine oblike usposabljanja 
komunistov v bazi, saj ne smemo 
prezreti vse večje vloge informa
tivnih sredstev, dejavnosti drugih 
družbenopolitičnih organizacij in 
delavskih univerz, individualnega 
študija članstva itd., pa je treba v 
neposredni dejavnosti osnovnih or
ganizacij in aktivov ZK temeljne
mu programiranju v prihodnje po
svečati mnogo večje pozornosti. To 
velja tako za organizacijo Zveze ko

munistov, pri katerih je bila ta de
javnost popolnoma zanemarjena, 
kot za vse tiste, ki so idejnopoli
tično usposabljanje organizirale to
go in rutinsko, brez stvarne zveze 
z njihovo neposredno idejnopolitič
no aktivnostjo. Nujno je, da v pred
kongresnem obdobju temeljni idej-
nopolitični program usposabljanja 
sleherna organizacija Zveze komu
nistov sprejme in seveda tudi ures
niči. 

Komisija CK ZKS predlaga osno
vo temeljnega programa, šest tem, 
ki so za vse organizacije Zveze ko
munistov obvezne. Celovit temelj
ni program idejnopolitičnega uspo
sabljanja pa morajo v prvi polovici 
oktobra 1.1. sprejeti vse osnovne 
organizacije in aktivi Zveze komu
nistov, potem ko so sprejeli pro
gram dela in ugotovili, za katere 
idejnopolitične akcije je treba ko
muniste še posebej idejno teore
tično oborožiti. Temeljni program 
idejnopolitičnega usposabljanja or
ganizacije Zveze komunistov je to
rej sestavljen iz dela, ki ga je do
ločila komisija CK ZKS in dela, ki 
ga na podlagi svojega programa in 
interesov članstva osvoji osnovna 
organizacija oziroma aktiv Zveze 
komunistov. 

Vsi aktivi komunistov prosvetnih 
delavcev pri občinskih konferencah 
ZKS, ki še niso realizirali lansko
letnega programa idejnopolitičnega 

(Nadaljevanje na 3. strani) 
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usposabljanja, morajo obvezno ures
ničiti do konca tega leta. Med do
datnimi temami, ki naj bi jih aktivi 
uvrstili v letošnji temeljni program 
idejnopolitičnega usposabljanja opo
zarjamo na javno razpravo o reso
luciji o razvoju vzgoje in izobraže
vanja v SRS. 

Cilj temeljnega programa idejno
političnega usposabljanja komuni
stov je lahko dosežen le, če se bo 
neprestano zagotavljala sinteza med 
teorijo in prakso, med izobraževa
njem in konkretno politično aktiv
nostjo komunistov. 

Poudarek je na predavateljskem 
kadru in lastnih močeh, brez od
večnega iskanja pomoči od zunaj. 
Sleherna osnovna organizacija Zve
ze komunistov naj do konca okto
bra zadolži tistega, ki bo posebej 
odgovarjal za idejnopolitično uspo
sabljanje v osnovni organizaciji. Ta 
bo tudi skrbel, da bo članstvo Zve
ze komunistov sproti seznanjeno z 
vso tekočo literaturo. 

PROGRAM IDEJNOPOLITIČNEGA 
USPOSABLJANJA ZA NOVO SPRE
JETE ČLANE ZVEZE KOMUNISTOV 

Število osnovnih organizacij ZK, 
ki sprejemajo člane ZK, zanje pa 
ne organizirajo uvodne oblike idej
nopolitičnega usposabljanja, je že 
nekaj let precej visoko. Pričakova
nja, da se bo stanje po pismu pred
sednika Tita in Izvršnega biroja 
predsedstva ZKJ popravilo, se niso 
uresničila. Čeprav je bilo v eno
letnem obdobju uresničevanje 
smernic pisma sprejetih veliko šte
vilo novih komunistov, so bil le v 
redkih osnovnih organizacijah Zve
ze komunistov, v tretjini 0 0 ZK, or
ganizirani posebni seminarji za no-
vosprejete člane. 

V prihodnje je treba s prakso za
nemarjanja usposabljanja in izobra
ževanja novosprejetih članov preki
niti. Zaostriti je treba odgovornost 
osnovnih organizacij ZK in zagoto
viti, da bo sleherni kandidat za 
sprejem v ZK še pred sprejemom 
obiskoval poseben seminar. 

Organiziranje posebnega seminar
ja za novosprejete člane je torej 
treba obravnavati ne le kot prvo 
pomembnejšo obliko idejnopolitič
nega usposabljanja v okviru ZK, 
temveč tudi kot pravico kandidata, 
ki vstopa v ZK, da je podrobno se
znanjen z vsemi implikacijami svoje 
izredno pomembne življenjske odlo
čitve. 

Osnovo programa seminarja tvo
ri poleg programa in statuta ZKJ 
tudi dokument o izdelavi stališč in 
sklepov za X. kongres ZKJ in »Ko
munistični manifest«. 

Teme programa seminarja se v 
glavnem pokrivajo s strukturo pro
grama ZKJ. Le na nekaterih mestih 
so le-te dopolnjene in aktualizirane 
s sedanjimi prizadevanji Zveze ko
munistov za revolucioniranje druž-
beno-ekonomskih in političnih odno
sov v naši samoupravni socialistič
ni družbi. 

Seminar je lahko organiziran v 
popoldanskem oziroma v večernem 
času, lahko pa tudi v strnjeni ob
liki. V delovnih organizacijah in 
krajevnih skupnostih, kjer je večje 
število kandidatov za sprejem v 
ZK, bodo ob pomoči komiteja ob
činske konference ZK in delavske 
univerze, sami pripravili seminar. 
Če pa je v celotni občini ali v do
ločenem številu delovnih organiza
cij in krajevnih skupnosti v nekem 
obdobju vseh kandidatov skupaj ne
kje med 15 in 25, pa se bo v okvi
ru občinske konference ZK organi
ziral za vse enoten seminar. 

Vsi udeleženci seminarja morajo 
že na začetku dobiti program in 

statut ZKJ, izhodišča za pripravo 
sklepov in stališč X. kongresa ZKJ 
in Marx-Engelsov »Komunistični ma
nifest«. 

Predavatelje in razprave o posa
meznih temah je angažirati iz svojih 
vrst in to tiste komuniste, ki raz
polagajo z vsemi kvalitetami dobre
ga predavatelja. Za uspeh seminar
ja je zelo pomembno tudi nenehno 
usmerjanje udeležencev v individu
alni študij tako temeljnih tekstov 
Zveze komunistov kot druge marksi
stične literature. 

PROGRAM IDEJNOPOLITIČNEGA 
USPOSABUANJA ZA VODSTVA 
ORGANIZACIJ ZKS 

Tudi v prihodnje bodo imeli po
membno mesto v sistemu idejno
političnega usposabljanja seminarji 
za usposobitev vodstev osnovnih 
organizacij, aktivov, komitejev in 
občinskih konferenc ZKS; seminarji 
za vodstva organizacij ZK pred
stavljajo obliko idejnopolitičnega 
usposabljanja, katere osnovni smi
sel je hitra in učinkovita usposo
bitev sekretarjev osnovnih organi
zacij aktivov in sekretariatov, čla
nov komitejev, konferenc in komi
sij pri organizacijah ZK v občini 

itd., za uspešno organiziranje de
javnosti ZK na najpomembnejših 
točkah njenega delovanja v določe
nem obdobju. 

Pri organizaciji in programiranju 
seminarja za vodstva organizacij 
ZK je treba izhajati iz programa de
la občinske organizacije ZK. Iz njih 
je treba izbrati tiste sklope idejno-
političnih vprašanj in nalog, za ka
tere je še posebej potrebna teme
ljita idejnopolitična usposobitev ka
drov. V letošnjem letu predstavlja 
nekaj takih ključnih nalog, pri ka
terih bo ZKS še posebej angažira
na, nedvomno uresničevanje nove 
ustave, priprava na kongresa ZKS 
in ZKJ, nadaljne odpravljanje neu
pravičenih socialnih razlik, prizade
vanja za stabilizacijo gospodarstva, 
bitka za socialistično usmerjenost 
vseh vzgojnih in izobraževalnih de
javnikov itd. 

V programih seminarjev za vod
stva organizacij ZK naj praviloma 
ne bi bilo izrazito teoretičnih tem, 
saj je poglavitni cilj teh seminar
jev usposobitev kadrov za nepo
sredno idejnopolitično akcijo. Celo
ten program dela na seminarju mo
ra biti torej izrazito praktično in 
mobilizacijsko zasnovan. Izredno 

pomembno je, da se v delu semi
narja predvidi čim več časa za raz
pravo in zagotoviti kvalitetno vo
denje razprave. Praviloma nobeno 
od vprašanj ali dilem, ki se na teh 
seminarjih pojavljajo, ne bi smelo 
ostati nerazčiščeno. Pomembna no
vost, ki jo uvajamo v letošnji izo
braževalni sezoni pri organiziranju 
teh seminarjev, predstavlja odloči
tev, da mora sleherni seminar spre
jeti sklepe. Osvojitev sklepov na 
koncu seminarja namreč predstav
lja edini logičen in smotern zaklju
ček seminarja. Sklepi v bistvu tvo
rijo dogovor udeležencev seminar
ja za akcijo ZK, ki bo sledila. V 
samem bistvu torej predstavljajo 
enotno idejno in akcijsko osnovo za 
delo komunistov v določeni sredi
ni in na določenem področju druž
benega življenja. 

Predavatelji in vodje razprav na 
seminarjih za vodstva organizacij 
ZK morajo biti praviloma vodilni 
družbenopolitični delavci v občini. 
V primeru, da bodo za posamezne 
teme vabljeni predavatelji, pa je 
treba obvezno zagotoviti udeležbo 
vodilnih družbenopolitičnih delavcev 
v razpravi in pri oblikovanju skle
pov seminarjev. 

Oddelek konfekcije »In dupla ti« 
v Pečah 

12. septembra 1973 so v Pečah 
pri Moravčah v prostorih opuščene 
osnovne šole stekli šivalni stroji 
oddelka lahko konfekcije Induplati. 
Podjetje je zaradi velikih naročil in 
pomanjkanja delavcev bilo prisilje
no iskati rešitve, ki so približale 
stroje ljudem in ne obratno. To pa 
je praviloma mogoče izpeljati le v 
bolj oddaljenih vaseh. Seveda pred
stavlja tako dejanje za investitorja 
precejšnjo obremenitev, ker je tre
ba vse — prostore, napeljave, sani
tarije — prilagoditi potrebam pro
izvodnje in dobrega počutja. Hkrati 
pa ne moremo mimo dejstva, da 
predstavlja tak dogodek novo po
glavje v ekonomskem razvoju ne
razvitega okolja. Nič čudnega ni 
zato, da so novi delavci in doma
čini uredili vas tako, kot za naj
večji praznik in pripravili otvoritev 
tako prisrčno in domače. Čustva 
vseh je najboljše izrazil tajnik Kra
jevne skupnosti Peče, tov. Levič-
nik, ko je v svojem govoru med 
drugim dejal: 

Danes je v dolgi zgodovini Peč 
največji praznik. Vas, ki je že ne
kaj časa kazala znake vztrajnega 
propadanja, je v svoji zgodovini 
obrnila nov list z obetajočo pri
hodnostjo. 

Leta in leta so prav iz teh kra
jev odhajali mladi in stari v širni 
svet za kruhom. Tam so si ustvar
jali družine — tu pa so ostajale 
hiše prazne in neobljudene. Redko 
kdo se je vrnil. 

Glejte, danes pa stojimo pred po
slopjem, v katerem že brnijo stro
ji. Tu je stavba, v kateri se bo ko
vala bodočnost Peč. To je kraj, ki 
bo dajal velik kos kruha nekaj de
setinam deklet in ženam — pro
stor, kjer bo mamica služila denar, 
da bo svojim otrokom kupila vse 
tisto, kar malčki potrebujejo za 
svoj razvoj. 

Danes imamo v Pečah praznik! 
V vas so prodrli žarki svetlobe in 
toplote, zdi se mi, kot bi se vas 
znova rodila. Občani prav zdaj — 
bolj kot kdajkoli — gledajo z za

upanjem v bodočnost, v socialisti
čno prihodnost. Kajti samo v so
cializmu se dogajajo take stvari, da 
je človek človeku brat, da daje 
družba ljudem več, kot lahko ob
čani družbi vračajo, da priskoči 
družba na pomoč občanom takrat, 
ko se ti znajdejo na križpotju ne 
vedoč, kako in kam. 

Danes imamo praznik! Nov dalj
novod, transformator, prenovljena 
stavba, opremljena s stroji. Ljudje 
si doma služijo kruh — danes ne
kaj deset, jutri jih bo že več . . . 

Vse to nam je dala tovarna In
duplati, za kar se ji v imenu vseh 
občanov toplo zahvaljujem. Tudi ob
čina nam je pri tem izdatno poma
gala — tudi njej gre iskrena za
hvala. 

Dobili smo bogato in zajetno da
rilo. Kako naj se vam, dragi pred

stavniki za vse to oddolžimo? HVA
LA V A M ! 

Nazadnje bi se še enkrat najto-
pleje zahvalil tovarni Induplati iz 
Jarš za velika finančna sredstva, 
ki jih je vložila v obrat v Pečah 
ter za postavitev trafo postaje. Za
hvaljujem se Skupščini občine Dom
žale, ki je prispevala finančna sred
stva ter nas obenem tudi moralno 
podprla. Zahvaljujem se Elektro 
Ljubljana, ki je v rekordnem času 
postavila trafo postajo. 

Posebno zahvalo pa dolgujem tu
di družbeno-političnim organizaci
jam, posebno še Socialistični zvezi 
za vso pomoč pri delu. 

Še enkrat — vsem, ki ste po
magali, da je obrat Induplati v Pe
čah postal resničnost — najlepša 
hvala! 

J . U. 

Direktor »Induplati« Jarše dipl. ing. Srečo Bergant pojasnjuje predsedniku 
skupščine tov. Albinu Klemencu in ostalim gostom delovanje šivalnega 
stroja, ki je postavljen v novem konfekcijskem obratu v Pečah pri Moravčah 



Izgradnja tretje črpalne postaje v Domžalah 
Komaj dobrih trinajst let je mi

nilo, ko je bil potrjen glavni načrt 
za izgradnjo prve faze vodovoda v 
Domžalah. Načrt vodovoda je pred
videval izgradnjo treh črpalnih po
staj na polju med Domžalami in 
Grobljami, imenovanemu v »KU
NAH«, kakor so v starih časih ime
novali njive, kjer so locirana črpa
lišča. 

Črpalnica številka I je bila zgra
jena že v prvi fazi. Drugo črpalni-
co je bilo potrebno zgraditi časov
no pred programiranim časom, ker 
so potrebe po vodi in količina po
trošene vode naraščale z neverjet
no naglico. 

Načrt je predvideval oskrbo z vo
do iz domžalskih zajetij za nasled
nje kraje: Domžale, vključno z De-
palo vasjo in Študo, Rodico, Spod
nje in Srednje Jarše, Podrečje, Vir, 
Prelog, Ihan, Goričico in Dob. Vsa 
ta naselja so imela v letu 1957 sa
mo 7264 prebivalcev. Do leta 2000 
naj bi imela ta naselja 17.014 pre
bivalcev. Pri tem je porast prebi
valstva računan dokaj realno. Poleg 
tega pa obravnavani vodovodni si

stem dobavlja vodo prebivalcem na
selij: Dragomlje, Pšata, Mala Loka 
in Bišče. 

Kot posebni potrošniki pa so bili 
v načrtu vračunani Oljarna na Viru 
s 500 m 1 na dan, Farma bekonov v 
Ihanu 25 m 1 na dan, in Kmetijsko 
posestvo Pšata v Depali vasi z 
10 m 1 dnevno. Razvoj je šel mnogo 
hitreje, spremeniti so se morali 
urbanistični programi, ki so predvi
devali nove zazidalne površine z 
racionalno zazidavo, močno se je 
dvignila tudi gostota naseljenosti 
prebivalcev na hektar in to na vsem 
območju, ki ga z vodo zalaga vo
dovodni sistem iz Domžal. Potroš
nja vode se je tako povečala, da 
sta obe črpalki komaj zadostili na
stalim potrebam. Ob najmanjši ok
vari na črpalnici bi bila oskrba z 
vodo problematična. 

Skrb za redno in zadostno koli
čino vode je narekovala samoup
ravnim organom Komunalnega pod
jetja Domžale, da se je odločilo za 
takojšnjo izgradnjo tretje črpalnice. 

Vodnjak je izkopalo podjetje Ge
ološki zavod iz Ljubljane. Vodnjak 

je premera 120 cm do globine 13 m. 
Od tu dalje do globine 53 m, pa 
je premera 101 cm. V njega so vlo
žene posebne cevi, ki služijo isto
časno kot filter. Vodnjak je izko
pan, kakor smo že ugotovili, do 
globine 53 metrov in tako zajema 
tri vodonosne sloje podtalne vode. 
Voda se s prvega vodonosnega 
sloja, iz katerega so se običajno 
občani oskrbovali z vodo ne črpa. 
Sedaj črpalka črpa vodo iz tretjega 
vodonosnega sloja, kjer je kvali
teta vode boljša in manjša možnost 
okužbe. 

Kvaliteta vode je stalno kontro
lirana in se v strokovnih in zdrav
stvenih krogih smatra za zelo kva
litetno. 

Črpalko za črpanje vode je izde
lalo podjetje Litostroj iz Ljubljane. 
Njena kapaciteta je 60 litrov vode 
na sekundo. Črpalka je nameščena 
v ličnem objektu in je vsako one
snaženje vode praktično nemogoče. 
Obstaja pa stalna nevarnost, da 
pride do okuženja podtalnice z ob
močja severno od črpališča. 

Novozgrajeno črpališče je že po
vezano s cevovodom profila 250 mm 
z obstoječim vodovodnim omrež
jem. V ta namen sta bila zgrajena 
na ključnih mestih dva velika jaška, 
od katerih eden omogoča izgradnjo 
cevovoda proti severovzhodu. Ob 
sušnem obdobju je krizo po vodi že 
reševala črpalnica III. Za oskrbo 
severnega dela Domžal in naselij 
severno od republiške ceste 1/6, ki 
se intenzivno izgrajuje — imenovan 
SEVER I — bo nujno zgraditi po
vezavo z glavnim napajalnim cevo
vodom od nanovozgrajene črpalni
ce preko naselij Rodica—Spodnje 
Jarše v smeri nove šole Josip Broz 
Tito do obstoječega cevovoda, ki 
poteka proti Viru. 

Ta članek ima namen le na krat
ko prikazati potrebo po izgradnji čr
pališča III in v tej zvezi realizacijo 
nadaljnjih nalog, ki so potrebne za 
nemoteno preskrbo prebivalcev z 
zdravo pitno vodo za območje vo
dovodnega sistema Domžal in bliž
nje okolice. 

S. J . 

RAZPIS Razvoj čevljarskega podjetja 
ijca Lukovica 

posojil za investicije v zasebno kmetijstvo za leto 1974. 
HKS Emone Ljubljana in TOZD Kooperacija Ljubljana vabita kmetijske 

proizvajalce kooperacije, ki stanujejo na območju občine Domžale in Kam
nik, da zaprosijo za investicijska posojila za razvoj zasebne kmetijske pro
izvodnje, ki jo predvidevajo od leta 1974 dalje. 

Posojila za leto 1974 bo dala HKS Emona Ljubljana za naslednje 
namene: 

1. za nakup plemenske živine, 
2. za graditev, preureditev in opremo gospodarskih objektov, 
3. za racionalnejše izkoriščanje in razširitev kmetijskih zemljišč, 
4. za osnovanje dolgoletnih nasadov, 
5. za nakup kmetijskih strojev in naprav. 
Prednost pri najetju kredita imajo: 
1. strojne in proizvodne skupnosti, 
2. zasebni kmetijski proizvajalci v višinah nad 600 m nadmorske 

višine, 
3. zasebni kmetijski proizvajalci, ki grade velike gospodarske proiz

vodne objekte za pridobivanje goved, telet, brojlerjev in mleka. 
Pogoji za dodelitev kredita so naslednji: 
1. kredit lahko dobi kmet, ki je lastnik posestva in ki je član hra-

nilno-kreditne službe Emona Ljubljana. Pri naši hranilnici mora imeti vlogo 
v višini najmanj 10 % od zneska kredita, za katerega prosi. To vlogo 
mora imeti naloženo v naši hranilnici vsaj polovico dobe, za katero želi 
dobiti posojilo, 

2. posojilojemalec-kmet mora biti povezan s podjetjem Emona Ljub
ljana •— obrat za kooperacijo s kooperacijsko pogodbo. Gozdnemu gospo
darstvu Ljubljana pa mora ponuditi v prodajo vse proste količine lesa iz 
letnega etata, 

3. investicija, za katero želi kmet posojilo, mora biti vsklajena s pro
gramom razvoja zasebnega kmetijstva, ki velja za območje občine, 

4. posojilojemalec-kmet mora imeti predpisano gradbeno dovoljenje 
za gospodarske objekte, ki jih namerava graditi ali preurediti, 

5. namesto dveh porokov mora posojilojemalec-kmet plačati Zavaro
valnici Sava Ljubljana zavarovalno premijo, ki zavisi od višine odobrenega 
posojila. Ta premija se plača pri podpisu pogodbe. 

6. ob podpisu pogodbe mora posojilojemalec-kmet podpisati menico, 
7. predložiti mora potrdilo o plačanih davkih za zadnje obdobje, 
8. obrestna mera je: 1,5 % za posojila, ki jih dobi kmet iz republiških 

sredstev, ki so predvidena za te namene, 3 % za posojila, ki jih dobi 
kmet iz ostalih sredstev, ki so predvidena za te namene. 

Krediti se dajo posojilojemalcem za gradnjo gospodarskih objektov 
za dobo do 10 let, za mehanizacijo in opremo pa za dobo do 5 let. 

Interesenti vložijo prošnje na obrazcih podjetja Emona Ljubljana in 
jih pošljejo na naslov: 

Emona Ljubljana, kreditni odbor za kreditiranje zasebnih kmetijskih 
proizvajalcev-kooperantov, 61000 Ljubljana, Glonarjeva 1. 

Kmetijskim proizvajalcem sporočamo, da je v letošnjem letu pričetek 
s pripravami za investicije, predvsem za gradnjo gospodarskih objektov 
v letu 1974 in naprej. Predvsem so mišljene priprave o lokacijskem in 
gradbenem dovoljenju. Vse dokumente o gradnji naj si vsak preskrbi v 
svoji občini. Predvidevamo, da bo za leto 1974 razpoložljivih sredstev za 
kredite kooperantom približno 7.000.000— ND. 

Rok za prijave je 30. 11. 1973. 
Za informacije se obrnite na naše enote obrata kooperacija v Kamni

ku, v Domžalah, v Lukovici, v Ljubljani, Glonarjeva 1, tel. 320-922, ali pa 
na naše kmetijske strokovnjake na terenu, ki skrbe za pospeševalno 
kmetijsko službo. 

Hranilno-kreditna služba 
Emona Ljubljana 

Čevljarsko podjetje Mojca Luko
vica se je razvilo iz Čevljarske de
lavnice Lukovica, ki je bila usta
novljena 1. 1. 1958. Njena dejav
nost je bila popravilo in izdelova
nje vseh vrst obutve. Zaposlenih je 
bilo 6 kvalificiranih delavcev. Izde
lovali so predvsem moško obutev, 
popravila in izdelovanje čevljev po 
meri. Čevljarska delavnica v taki 
zasedbi ni imela več perspektive, 
ker je bila proizvodnja premajhna, 
in kot taka ni mogla nastopati na 
tržišču. Kolektiv je pričel razmiš
ljati na razširjeno reprodukcijo, v 
ta namen smo izdelali elaborat in 
zaprosili rezervni sklad SOb Dom
žale v letu 1968 za investicijski 
kredit v višini 300.000.— din. Adap
tirali smo del privatne stavbe in 
uredili delovne prostore v izmeri 
150 m 2 za izdelavo otroške obutve. 
S pomočjo kreditov smo nabavili 
čevljarske stroje in tekoči trak ter 
pričeli 1969. leta izdelovati otroško 
obutev. Zaposlili smo predvsem 
žensko delovno silo in priučili de
lavce za industrijski način proiz
vodnje. Postopoma smo v letu 1969 
priučili 40 delavcev — stroški pri-
učevanja so bili 80.000.— din v 
lastni režiji, čeprav so imeli delav
ci v priučitvi za dobo 3 mesecev 
le 150— din. V letu 1970 smo za
šli v težave zaradi pomanjkanja ob
ratnih sredstev. Nastopale so raz
ne težave v proizvodnji in prodaji. 
Vse te težave so nas spremljale 
vse do prve polovice 1971. leta, na 
kar smo preusmerili proizvodnjo 
na izdelavo zgornjih delov obutve. 

S Planiko Kranj smo sklenili ko
operacijsko pogodbo in sicer dol
goročno in s tem premostili pro
blem obratnih sredstev. Danes za
posluje Mojca 70 delavcev. Še v 
letu 1973 pa nameravamo graditi 
nove delovne prostore, približno 
1200 m', v katerih bomo zaposlili še 
200 novih delavcev. 

S tem bodo dane velike možno
sti, da se bodo prebivalci Črnega 
grabna lahko zaposlili doma. Posle
dica tega pa bo, da mladi ljudje 
ne bodo v toliki meri odhajali v in
dustrijska središča, ampak bodo 
lahko ostali v rojstnih krajih. Tako 
bo tudi področje Črnega grabna v 
bližnji prihodnosti postajalo intere
santno pri urbanističnem urejanju 
obstoječih krajev. 

Novi delovni prostori bodo zgra
jeni predvidoma do druge polovice 
1974. V ta namen smo odkupili 
zemljišče in zgradbe v Lukovici iz 
lastnih sredstev. 

Izdelani so bili načrti in izdana 
je bila lokacija. Celotna investicija 
znaša din 5.681.978,45. Navedeno 
investicijo bomo pokrili z lastno 
udeležbo din 1.012.901.—, gradnja 
in zemljišče ter opremo v vredno
sti din 494.682.—, skupno torej din 
1.507.583.—. Planika Kranj bo sofi-
nansirala opremo v vrednosti din 
1.727.800.—. Za manjkajoča sred
stva v višini 2.700.000.— din smo 
zaprosili Investicijski sklad pri SOb 
Domžale in LB Domžale. 

Celotni razvoj pa je razviden iz 
sledečih finančnih pokazateljev od 
leta 1969 do prvega polletja 1973. 

v OOOdin 

Opis 1969 1970 1971 1972 1973 Opis leto leto leto leto polletje 

Celotni doh. 1.869 2.793 4.360 6.265 8.486 
Dohodek za del. 350 818 1.181 1.863 1.925 
Zak. obvez, in 
pogodbene 41 102 87 104 107 
Bruto OD 283 628 929 1.304 979 
Skladi — ost. doh. 26 88 165 455 859 
Zaposleni 45 46 51 58 65 
Vajenci — učenci 5 

Franc Capuder 



Induplati Jarše ob jubileju in v bodočnosti 
15. septembra je delovni kolek

tiv tovarne INDUPLATI praznoval 
50-letnico obstoja. Osrednji dogo
dek na proslavi je bil pregled do
sedanjega razvoja in pogled v pri
hodnost. 

Proizvodni program se zelo raz
likuje od nekdanjega. Opustili smo 
predelovanje lanu in konoplje, pa 
tudi delež bombaža je vse manjši. 
Preusmerili smo se na zahtevnejše 
in hkrati donosnejše artikle. Čas je 
pokazal, da je bila naša odločitev, 
da se preusmerimo na predelova
nje sintetike, in sicer predvsem do
mačega malona, utemeljena. Ta ko
rak pa je seveda zahteval temeljito 
rekonstrukcijo strojnega parka. 
Tkalnica je praktično vsa nova. Pr
vi del nove predilnice že obratuje, 
močno se je razvila tudi konfekcija. 

Naši proizvodi so si utrli pot h 
kupcu z najvišjim standardom v Ev
ropi, to je v skandinavske dežele. 
Z našim izvozom ustvarjamo danes 
devizni priliv v višini 600 000 do
larjev letno in pri tem dosegamo 
celo že nekaj dobička. Svojo raz
vojno pot prilagajamo domačim raz
meram in razmeram na tujem trži
šču. Naša težnja je, da bi našli ust
rezne možnosti poslovanja z ne
uvrščenimi deželami in z njimi na
vezali tesne poslovne stike, kajti 
INDUPLATI ima tudi za to področje 
ustrezne proizvode. 

Sodobna tehnologija, potrebe in 
zahtevnost tržišča se nenehno spre
minjajo. Temu primerno moramo tu
di mi razvijati in prilagajati proiz
vodni proces in si s tem ustvarjati 
še boljše pogoje za obstoj, razvoj 
in uveljavljanje na tržišču. 

Če je bil naš celotni dohodek v 
letu 1963 30 milj. ND pri 1100 za
poslenih, leta 1973 140 milj. ND pri 
900 zaposlenih, hočemo doseči le
ta 1980 250 milj. ND pri 1000 za
poslenih. 

Čaka nas nakup drugega dela 
nove predilnice, to je strojne op
reme za proizvodnjo nadaljnjih 800 
do 1000 ton preje letno. Prostori 
za to opremo so že urejeni. Naša 
naloga je nadalje, da čim hitreje 
dokončamo dela na novem objektu 
barvarne, kajti novi stroji bodo za
čeli prihajati v podjetje že v de
cembru. Nabaviti bomo morali stro
je za sušenje, oplemenitenje in bar
vanje tkanin ter v končni fazi zgra
diti novo plastificirnico. Tako nam 
ne bo več treba uvažati tkanin ali 

uslug za artikle, s katerimi danes 
osvajamo jugoslovansko tržišče — 
to so na primer zračne hale, kori
dorji, kontejnerji, si losi, bazeni, ce
rade itd. Ti artikli terjajo tudi mo
dernizacijo lahke konfekcije ter 
gradnjo težke konfekcije in oddelka 
kovinski konstrukcij. 

Za razvoj podjetja so neslutene 
možnosti. Če hočemo uresničiti 
vse te napovedi, bomo morali vlo
žiti mnogo truda in potrpežljivosti. 
Vse te investicije so povezane z 
občutnimi stroški, vendar ta vlaga
nja ne bodo ogrozila standarda na
šega delovnega človeka. Zadosto
valo bo, če bo volja za napredkom 
trdna in če bo ta volja izkazana z 
marljivim delom. 

Tulij Budau 
Narodni heroj in republiški poslanec Mirko Jerman razvija prapor krajevne 

organizacije ZB Jarše-Rodica na proslavi v tovarni »Induplati« 

Uresničevanje zakona o 
kmetijskih zemljiščih 

V mesecu juliju 1973 je bil spre
jet zakon o kmetijskih zemljiščih, 
ki je osnova za ureditev sistema 
na področju družbeno-ekonomskih 
odnosov v kmetijstvu, predvsem na 
vasi. Izhodišča so z II. konference 
ZKS o kmetijstvu in so konkreti
zirana v osnutku nove ustave. Za
radi tega je potrebno v občinah, 
kot temeljnih družbeno-političnih 
skupnostih skupaj s krajevnimi 
skupnostmi in združenimi kmeti ter 
delavci v kmetijskih organizacijah 
združenega dela, nosilci uresniče
vanja kmetijske zemljiške politike, 
pristopiti k uresničevanju zakona 
čimbolj dosledno in odgovorno v 
skladu z srednjeročnim programom 
razvoja kmetijstva. V ta namen je 
bilo organiziranih že več posveto
vanj. V Bovcu julija letos so se 
predstavniki vseh občin iz Sloveni
je dogovorili, da naj bodo priprave 
čimbolj enotne in usklajene pri iz
vajanju zakona. V začetku oktobra 
so bila že tudi regijska posveto
vanja strokovnih služb, iniciativnih 
odborov za ustanovitev kmetijskih 
zemljiških skupnosti in občinskih 
konferenc SZDL. 

Kot večina občin v Sloveniji je 
tudi občina Domžale pristopila z 

vso resnostjo k pripravam za naj
bolj dosledno izvajanje zakona o 
kmetijskih zemljiščih. 

Na predlog sekcije za kmetijstvo 
pri SZDL in Sveta za kmetijstvo je 
skupščina občine Domžale že Ime
novala iniciativni odbor za ustano
vitev zemljiške skupnosti. 

Naloga iniciativnega odbora je, 
da pripravi vse potrebno gradivo 
za podpis družbenega dogovora o 
ustanovitvi in financiranju kmetij
ske zemljiške skupnosti v naši ob
čini. 

Na podlagi 5. člena zakona o 
kmetijskih zemljiščih (Ur. list SRS 
štev. 26-236/73) sklenejo družbeni 
dogovor: 
— kmetijske organizacije, 
— gozdna gospodarstva, 
— krajevne skupnosti z območja 

občine, 
— skupščina občine. 

Podpisniki poverjajo pravico in 
dolžnost oblikovanja, vodenja In 
nadzora izvajanja kmetijske zemlji
ške politike v občini, razen v tistih 
zadevah, ki so v skladu z zakonom 
v pristojnosti skupščine in občin
skih upravnih organov. 

To so temeljne samoupravne pra
vice delavcev ali kmetov v organi
zacijah združenega dela, podpisnic 
tega dogovora. 

Kmetijska zemljiška skupnost Je 
pravna oseba. Njeno delo in orga
nizacija je opredeljena s statutom, 
ki ga sprejme skupščina kmetijske 
zemljiške skupnosti, potrdi pa ga 
občinska skupščina. 

Skupščino skupnosti sestavljajo 
voljeni delegati podpisnic in sicer 
v takšnem razmerju, da so enako
pravno zastopani vsi Interesi na 
področju kmetijske zemljiške poli
tike v občini. 

Za izvajanje sprejete politike iz
voli skupščina kmetijske zemljiške 
skupnosti izvršni odbor in porav
nalni svet skupnosti ter ustrezne 
komisije. 

Naloga komisij bo predvsem: 
— priprava in spremljanje izvaja

nja prostorskega načrta za ob
močje občine, 

— razvijanje proizvodnega sodelo
vanja med kmeti in kmetijskimi 
organizacijami, 

— usmerjanje prometa s kmetij
skimi zemljišči, 

— prostorske-ureditvene operacije 
in skupni pašniki. 

Zaradi interesa vseh podpisnikov 
za smotrno razpolaganje s kmeti-
skimi zemljišči v družbeni lastnini, 
ki niso v uporabi kmetijskih orga
nizacij ali kmetijska zemljišča, ki 
jih ponudijo skupnosti in občani, bo 
zemljiška skupnost ustanovila tudi 
zemljiški sklad. 

Glavna naloga in skrb kmetijske 
zemljiške skupnosti bo, da bodo 
zemljišča kar najbolj smotrno ob
delana, da se kmetijska zemljišča 
ne bodo zmanjševala in to pred
vsem z zazidavo. Brez soglasja ze
mljiške skupnosti ne bo mogoča 
kakršnakoli sprememba o namemb
nosti kmetijskega zemljišča. Ver
jetno je že skrajni čas, predvsem 
v naši občini, da je izšel zakon, 
ki ščiti že tako majhen prostor 
kmetijskega zemljišča v Sloveniji. 
Interes nas vseh je, da pridelamo 
doma dovolj hrane za vse ljudi v 
naši družbi. Le siti In močni dr
žavljani se bomo sposobni spopri
jeti z nalogami, ki jih nam narekuje 
naš samoupravni družbeni razvoj. 

ing. Hren 



Teden otroka je za nami 
Povzetek s skupne seje Izvršne

ga odbora Temeljne skupnosti otro
škega varstva in Zveze prijateljev 
mladine. 

Na pobudo Temeljne skupnosti 
otroškega varstva Domžale sta se 
Izvršni odbor Temeljne skupnosti 
otroškega varstva in Zveze prijate
ljev mladine Domžale sestala na 
skupni seji 1. oktobra 1973. Namen 
in cilj sestanka je bil usmeritev 
razprave v smislu bodočega siste
ma družbene skrbi za otroka, s po
udarkom na »Tednu otroka«, ki se 
izvaja vsako leto v prvem tednu 
meseca oktobra. Oba izvršna odbo
ra sta razpravljala v smislu novih 
sistemskih sprememb, tako o os
nutku ustav SFRJ in SRS z vidika 
družbene skrbi za otroka in osnut
ku zakona o družbenem varstvu ot
rok. Prav tako je razprava potekala 
o samoupravnem sporazumu usta
novitve skupnosti otroškega var
stva in samoupravnem sporazumu 
o uresničevanju programskih ciljev 
družbene skrbi za otroka v letu 
1974. 

Na podlagi osnutka zakona o 
družbenem varstvu otrok, ki je v 
razpravi, se bodo v vseh občinah 
ustanavljale skupnosti otroškega 
varstva. Tam, kjer jih že imajo pa 
bodo izvršni odbori prevzeli funk
cijo iniciativnih odborov za pripra
vo ustanovitve nove skupnosti, ki 
se bo ustanovila že na podlagi do
ločb nove ustave in zakona. Zato
rej se občini Domžale predvideva 
s samoupravnim sporazumom usta
novitev skupnosti otroškega var
stva na podlagi združevanja delov
nih ljudi, ki jih povezuje ljudska 
solidarnost v izvrševanju družbeno
ekonomske funkcije skupnosti otro
škega varstva. 

V učinkoviti razpravi o vseh os
nutkih in samoupravnih aktov in 
»Tednu otroka« so bila izluščena 
in izoblikovana predvsem naslednja 
vprašanja: 

— izrečena je bila podpora izvrš
nemu odboru RSOV glede dopolnit
ve zvezne in republiške ustave, da 
se med temeljna načela ustave 
opredeli tudi pravica vseh otrok 
do takih pogojev življenja in raz
voja, v katerih bodo na osnovi čim
bolj izenačenih možnosti razvijali 
svoje sposobnosti, čut moralne in 
materialne odgovornosti in bodo 
postali ustvarjalni člani samoup
ravne socialistične skupnosti; 

— prav tako je bilo sprejeto, da 
je razločevanje otrok na zakonske 
in nezakonske (227. člen ustave 
SRS) potrebno opustiti in vse ot
roke izenačiti s pravicami do star
šev in njihovih sorodnikov. 

Razpravljalci so poudarili po
men urejanja pravic otrok v ustavi 
SRS širše kot to predvideva osnu
tek zvezne ustave: 

a) pravico do socialnega zavaro
vanja in do zdravstvenega varstva 
za vse delovne ljudi (ne le delav
ce) in njihove družinske člane, to
rej tudi na otroke (čl. 200 in 224 
ustave SRS), 

b) pravico do osnovnega izobra
ževanja tako, da se lahko z zako
nom predpiše tudi daljše obvezno 
šolanje, kot ga že uresničujemo 
(201. člen ustave SRS), 

c) pravico do brezplačnega šola
nja in usposabljanja otrok z mot
njami v telesnem in duševnem raz
voju (201. člen ustave SRS), 

d) pravico do invalidskega var
stva za vse invalidne otroke (229. 
člen ustave SRS). 

V razpravi o osnutku ustave SRS 
so se razpravljalci posebno zavzeli 
za nove ustavne kategorije, ki jih 
določa osnutek ustave SRS: 

a) pravico ženske do socialne 
varnosti med nosečnostjo in ob 
rojstvu otroka (225. člen ustave 
SRS), 

b) pravico žene, da svobodno in 
odgovorno odloča o številu rojstev 
in o času rojstev svojih otrok. V 
ta namen ima pravico do potrebne 
izobrazbe in ustrezne zdravstvene 
pomoči. Zaradi varovanja interesov 
otrok in zdravja žensk se način 
uresničevanja te pravice določa z 
zakonom. Starši imajo pravico in 
dolžnost, da z neposredno skrbjo, 
svojim delom in družbeno dejav
nostjo zagotavljajo otroku uspešen 
telesni in duševni razvoj (226. člen 
ustave SRS), 

c) pravice in dolžnost republike, 
da pospešuje in podpira vzgojno-
varstveno dejavnost ter otroško 
varstvo (25. točka 308. člena usta
ve SRS). 

Položaj otroka in družbeno var
stvo otrok je postalo predmet raz
pravljanj na vseh nivojih družbene
ga življenja, prav posebno pa še v 
obdobju novih sistemskih spre
memb, tako v ustavi, kot tudi v 
zakonu o družbenem varstvu otrok. 
Tudi o tej temi sta oba izvršna od
bora izrazila željo in pričakovanje, 
da bi bila ena od naslednjih sej 
konference Zveze komunistov v ob
čini posvečena otrokom in sicer ta
ko predšolskim, kakor tudi šolskim. 
Ko govorimo o kompleksnosti skr
bi za otroka z ozirom na njegove 
potrebe in interese ne smemo po
zabiti na vse razvojne faze otroka 
do formiranja v zrelega člana naše 
socialistične skupnosti. Osnovni 
razlog, da se problem družbenega 
varstva otrok obravnava tudi z idej-
no-političnega vidika je, da se os
vetlijo programske osnove in tudi 
njihovo uresničevanje za zdrav te-

Na pobudo Temeljne skupnosti 
otroškega varstva in Vzgojno var
stvenega zavoda Domžale smo mla
dinci Domžal organizirali delovno 
brigado, ki je urejala okolje vrtca 
ob Kidričevi cesti v Domžalah. Mla
di smo se odločili za to delovno 
in solidarnostno akcijo zaradi mno
gih vzrokov, ki nas vznemirjajo v 
vsakdanjem življenju našega mesta. 
Najpomembnejši med njimi je bil 
ta, kako dokazati družbi, da kljub 
temu, da nimamo mladinskega pro
stora lahko zberemo dovolj moči 
in volje, da si ob pomoči družbene 
skupnosti ustvarimo ta prostor. Šir
ša javnost je potrebovala polnih 
šest let, da je spoznala to, da nis
mo samo mladi krivi, če so gostin
ski lokali polni, če se zabavamo 
na neorganiziran način, ali pa si or
ganiziramo in ustvarjamo svoje pro
store v kleteh večjih blokov. 

Končno bomo torej dobili svoj 
prostor (v Hali komunalnega cen
tra Domžale), ki bo služil samo po
trebam mladih. Vendar zopet mine
va leto dni, približuje se zima in 
s tem se veča potreba po prosto^ 
ru, pristojni pa se še vedno do
govarjajo, kakšna naj bi bila cena. 
Zato zahtevamo, da se to čimpreje 
uredi in da se bodo mladi lahko ak
tivno vključili v organizirano mla
dinsko dejavnost in s tem izginili 
iz lokalov in ulic. 

Naša delovna akcija je pokazala, 
da smo pripravljeni delati in še 
več, da se lahko organiziramo. Bilo 

lesni ter duševni razvoj v smislu 
socialistične vzgoje vseh otrok. 

Posebna skrb naj velja otrokom 
iz tistih območij naše občine, kjer 
ni centralnih šol, podaljšanega bi
vanja in ne vzgojno varstvenih usta
nov. Takšnih območij pa je v naši 
občini veliko. Zato je potrebno kon
kretno dopolniti programske cilje z 
novimi oblikami družbenega varstva 
otrok, ki bodo omogočale postop
no izenačitev varstva in vzgojo ot
rok s podeželja in oddaljenih kra
jev. Pri tem mislimo na ustrezno 
zdravstveno varstvo, zadovoljivo 
prehrano, za varstvo otrok zaposle
nih staršev, za hitrejše uveljavlja
nje celoletne male šole in podalj
šanega bivanja otrok. Potrebno je 
poudariti, da naj ta skrb velja za 
vse otroke tako predšolske, šolske, 
mestne kot tiste na podeželju, zdra
ve ali razvojno motene. 

Za tako celovit pristop k družbe
nemu varstvu otrok v občini pa je 
pogoj tesnejše sodelovanje vseh 
dejavnikov, ki jim je skrb za otro
ka blizu s samoupravno interesno 
skupnostjo družbenega varstva ot
rok v občini. Sodelovanje je po
trebno graditi na čvrstih programih 
in jasno opredeljenih ciljih vseh de
javnikov glede posameznih oblik 
družbenega varstva otrok. 

Možnosti za hitrejši razvoj druž
benega varstva otrok so podane ta
ko sistemsko v okviru aktov in pro
gramov samoupravne interesne sku
pnosti otroškega varstva, kakor tu
di prostorsko, saj bi v dosedanje 
prostorske zmogljivosti organizacij, 
ki izvajajo družbeno varstvo otrok, 
lahko vključili veliko večje število 
otrok (popoldansko varstvo v vzgoj
no varstvenem zavodu), prav tako 
pa tudi v različne dejavnosti v vrt
cih, šolah in drugih družbenih ob
jektih (ure pravljic, telesna vzgoja, 
estetska vzgoja, glasbena šola itd). 

nas je preko 40 in smo opravili 275 
delovnih ur. Še posebno so bili pri
zadevni mladinci iz STUGŠ. Ob sa
mem delu so nas obiskali tudi 
predstavniki Društva prijateljev 
mladine, pozdravili našo akcijo in 
obljubili vso moralno in tudi ma
terialno pomoč. Ravno tako so na
šo akcijo pozdravili tudi predstav
niki Komunalnega podjetja Domža-

Ena od oblik hitrejšega vključe
vanja otrok v dnevno varstvo je 
razvijanje dnevnega varstva otrok v 
družinah. Vzgojno varstveni zavod 
se je pri realizaciji samoupravnega 
sporazuma o uresničevanju pro
gramskih ciljev razvoja družbenega 
varstva otrok za leto 1973 obrnil na 
krajevne skupnosti s tem, da one 
poiščejo možnosti pridobivanja pro
storov v zasebnih hišah in možno
sti usposabljanja žensk za delo va
rušk. Tako bi z majhnimi investicij
skimi sredstvi lahko zagotovili, ob 
sodelovanju občanov, hitro in ve
liko več prostora za otroke. Seve
da to narekuje še tudi ostale orga
nizacijske priprave. 

Kot že omenjeno, je takšen pri
stop družbenega varstva otrok op
redeljen v osnutku samoupravnega 
sporazuma o uresničevanju pro
gramskih ciljev družbenega varstva 
otrok za leto 1974, ki je ravno se
daj v javni razpravi v vseh organi
zacijah združenega dela, samoup
ravnih interesnih skupnostih in or
ganizacijah združenega dela, ki iz
vajajo družbeno varstvo otrok in pa 
tudi v krajevnih skupnostih. O re
zultatih javne razprave bomo ob
čane obveščali v naslednjih števil
kah Občinskega poročevalca. 

Osnutek nove ustave omogoča 
staršem med drugim, da svobodno 
odločajo o številu in času rojstva 
svojih otrok. Tako bi tudi letošnje 
geslo »Tedna otroka« — »vsak ot
rok naj bo zaželjen« vodilo starše 
kot delavce in občane v večjo zav
zetost za hitrejše reševanje otro
kovih potreb. To je njihova ustavna 
pravica in dolžnost. 

Vsi smo enotnega mišljenja, da 
»Teden otroka« velja celo leto. 

Janez Pernuš 

le. Misl i , ki jih je predstavnik tega 
podjetja izrazil: »Le tako naprej, 
saj s takim delom koristite sebi, 
neposredni okolici in predvsem ce
lotni skupnosti,« bodo ostale vo
dilo za naše nadaljnje delo. Mladi 
smo dokazali, da v resnici nismo 
takšni, kot nas nekateri imajo, če
prav za to zahtevajo tudi dokazila. 

Marjan Kaliman 

Mladinci Domžal na delovni akciji pri urejanju prostora vrtca ob Kidričevi 
cesti v Domžalah 

PRISPEVEK MLADIH DRUŽBI — 
PRISPEVEK DRUŽBE MLADIM 



Izšel je zakon o dedovanju kmetijskih 
zemljišč in zasebnih kmetijskih gospodarstev 

(kmetij) 
S tem zakonom se ureja dedo

vanje kmetijskih zemljišč in zaseb
nih kmetijskih gospodarstev (v na-
daljnem besedilu: kmetije), po ka
terem se omejuje prehod kmetij
skega zemljišča v last tistih, ki 
zemlje ne obdelujejo, se prepreču
jejo drobitve določenih kmetij kot 
kmetijskih gospodarskih enot ter 
se omogoča prevzem kmetij pod 
pogoji, ki dediča preveč ne obre
menjujejo. 

Kmetijska zemljišča po tem za
konu so vsa obdelovalna, neobdelo-
valna in gozdna zemljišča ter goz
dovi, ki so namenjeni za kmetijsko 
ali gozdno proizvodnjo. 

Kmetija obsega vse, kar sestav
lja gospodarsko celoto in rabi za 
redno kmetijsko proizvodnjo ter z 
njo povezano dejavnost. 

V kmetijo spadajo poleg kmetij
skih zemljišč zlasti gospodarska in 
stanovanjska poslopja skupaj z ze
mljišči, ki so potrebna ali namenje
na za redno uporabo stavbe, s kme
tijo povezane služnosti in njim po
dobne pravice, kmetijske priprave, 
orodja in živina, pravice in dolžno
sti iz trajnega gospodarskega sode
lovanja z zadrugo ali organizacijo 
združenega dela ter pravice in dol
žnosti, ki izvirajo iz kmečke skup
nosti, objekti kmečkega turizma ter 
terjatve in dolgovi, ki so nastali v 
zvezi s kmetijsko proizvodnjo ali 
z njo povezano dejavnostjo. 

Kmetijo deduje praviloma samo 
en dedič. Samo ob pogojih, ki jih 
določa ta zakon, lahko deduje kme
tijo več dedičev. 

Če noben dedič ne izpolnjuje po
gojev, ki jih za dedovanje kmetij 
določa ta zakon, se dedovanje od
loži, dokler kmetijska zemljiška 
skupnost ne dobi prevzemnika, ven
dar najdalj za eno leto. V tem pri
meru plača prevzemnik prevzemno 
ceno v višini in v rokih, za katere 
se dogovori z dediči. Če se prev
zemnik in dediči sporazumejo o vi
šini prevzemne cene in o rokih, v 
katerih jo je treba plačati, odloči 
o tem sodišče po pravičnem preu
darku glede na prevzemnikove mož
nosti, gospodarsko zmožnost kme
tije in višino bremen, vendar pa 
rok za plačilo prevzemne cene ne 
sme biti daljši od petih let. Prev
zemno ceno dedujejo dediči po 
splošnih predpisih o dedovanju. 

V primeru iz prejšnjega odstavka 
se lahko prevzemnik in dediči do
govorijo, da se iz kmetije izločijo 
stanovanjska in gospodarska po
slopja, kmetijsko neobdelovalno ze
mljišče, kmetijske priprave, orodja 
in živina ter objekti kmečkega tu
rizma. 

Če ne pride do prevzema kme
tijskega zemljišča oziroma kmetije, 
če se s tem strinja kmetijska zem
ljiška skupnost in če je to v skladu 
z občinskim prostorskim in drugi
mi plani občine, dedujejo dediči, ki 
ne izpolnjujejo pogojev za dedova
nje kmetij, po splošnih predpisih 
o dedovanju: 

— stanovanjska in gospodarska 
poslopja skupaj z zemljiščem, ki je 
potrebno ali namenjeno za redno 
uporabo stavbe; 

— kmetijska neobdelovalna zem
ljišča, ki niso pomembna za kme
tijsko proizvodnjo ter se nahajajo 
v takem območju, v katerem se 
lahko po določbah zakona o kmetij
skih zemljiščih spremeni namemb
nost kmetijskih zemljišč; 

—• kmetijske priprave, orodja in 
živino ter objekte kmečkega turiz
ma. 

Izjemoma dedujejo dediči, ki ne 
izpolnjujejo pogojev za dedovanje 
kmetij po splošnih predpisih o de
dovanju, tudi vse kar spada v kme
tijo, če tako v skladu z občinskim 
prostorskim planom in drugimi pla
ni občine odloči občinska skupšči
na na predlog kmetijske zemljiške 
skupnosti. 

Kmetijska zemljišča in predmeti, 
ki jih ne dedujejo dediči po prej
šnjih odstavkih, postanejo družbe
na lastnina. Odškodnino, ki jo za 
ta kmetijska zemljišča in predmete 
plača kmetijska zemljiška skupnost 
po načelih prevzemne cene, dedu
jejo dediči po splošnih predpisih 
o dedovanju. 

DEDOVANJE NA PODLAGI 
ZAKONA 

Kmetijo deduje tisti zakoniti de
dič po splošnih predpisih o dedo
vanju, ki ima namen obdelovati 
kmetijsko zemljišče z osebnim de
lom, pri tem ima prednost tisti, 
ki je ta svoj namen izkazal tako, 
da je bodisi na kmetiji delal oziro
ma se usposobil za obdelovanje 
kmetijskih zemljišč bodisi je s svo
jim trudom, zaslužkom ali kako dru
gače prispeval k ohranitivi oziro
ma zboljšanju proizvodnih zmoglji
vosti kmetije. 

Če več dedičev izpolnjuje pogo
je za dedovanje kmetije, deduje 
kmetijo zapustnikov zakonec. 

Če zapustnikovega zakonca ni ali 
če se dedovanju odpove, deduje 
kmetijo tisti upravičeni dedič, ki 
ga soglasno določijo vsi upravičeni 
dediči. 

Če se upravičeni dediči v roku, 
ki ga določi sodišče in ki ne sme 
biti daljši od treh mesecev, ne spo
razumejo, kdo izmed njih naj de
duje kmetijo, jo deduje tisti izmed 
njih, ki ga določi sodišče. 

Pri svoji odločitvi upošteva so
dišče vse okoliščine, ki so za to 
pomembne. 

Če kmetijo ne deduje zapustni
kov zakonec in bi po splošnih pred
pisih o dedovanju dedovali kmeti
jo tudi mladoletni otroci in posvo
jenci zapustnika, se lahko določi
tev dediča kmetije odloži, dokler 
ne postanejo vsi otroci in posvo
jenci polnoletni. Odložitev določit
ve dediča kmetije lahko predlagajo 
zapustnikov zakonec, njegov otrok 
ali posvojenec ter skrbstveni organ. 

Kmetija, pri kateri je določitev 
dediča odložena, je skupna last 
vseh dedičev, ki bi dedovali po 
splošnih predpisih o dedovanju, do
kler se po polnoletnosti najmlajše
ga med njimi ne določi dedič kme
tije po določbah tega zakona. 

Če ne pride do odložitve dolo
čitve dediča, mora dedič, ki je de
doval kmetijo, zagotoviti mladolet
nim dedičem, da se usposobijo za 
samostojno življenje, primerno go
spodarski zmožnosti kmetije. Ti iz
datki se vštejejo v dedni delež po 
splošnih predpisih o dedovanju. 

Če ni dediča, ki bi izpolnjeval 
pogoje za dedovanje kmetije, lahko 
deduje kmetijo tudi tisti zakoniti 
dedič po splošnih predpisih o de
dovanju, ki je kmet po zakonu o 
kmetijskih zemljiščih. Če je takih 
dedičev več, dedujejo kmetijo vsi 
v skladu s splošnimi predpisi o de
dovanju. V tem primeru se sme 
kmetija razdeliti po fizičnih delih. 

Zakonec, zapustnikovi otroci in 
posvojenci ter zapustnikovi starši, 
ki ne dedujejo kmetije, dedujejo 
denarno vrednost nujnega deleža 
po splošnih predpisih o dedovanju 

(v nadaljnjem besedilu: delni de
lež). Tem dedičem se ne glede na 
zapustnikovo voljo všteje v dedni 
delež vse, kar se sicer vračuna v 
dedni delež po splošnih predpisih 
o dedovanju, ki urejajo vračunanje 
daril in volil v dedni delež. 
. Volilo je odredba oporoke, s ka
tero zapusti zapustnik določeni ose
bi eno ali več določenih stvari ali 
kakšno pravico, ali pa naloži dedi
ču, naj da iz tistega, kar mu zapu
šča, kakšno stvar določeni osebi 
oziroma, da naj v njeno korist kaj 
stori, kaj opusti ali trpi. 

Kaj je nujni delež? Zapustnik 
lahko izključi od dedovanja tiste, ki 
so po zakonu njegovi dediči s tem, 
da v oporoki postavi za dediča ne
koga drugega. Med tistimi, ki so 
zakoniti dediči, so tudi osebe, ki 
so tako ozko povezane z zapustni
kom, da bi bilo naravno, da bo za
pustnik predvsem njim zapustil svo
je premoženje ali vsaj del premo
ženja. Zato daje zakon o dedova
nju določenemu krogu zakonitih de
dičev posebno varstvo, ki je v tem, 
da jim zapustnik mora zapustiti 
del svojega premoženja. Tako pri
demo do pojma nujnih dedičev in 
nujnega deleža. Z nujnimi dediči 
razumemo krog zakonitih dedičev, 
ki imajo pravico do dela zapušči
ne, ki jim ga zapustnik mora zapu
stiti. Nujni delež je tedaj del za
puščine, ki je odtegnjen zapustni
kovemu prostemu razpolaganju in 
pridržan nujnim dedičem. 

Dedni delež lahko sodišče na 
zahtevo dediča iz prejšnjega od
stavka poveča, če ta nima potreb
nih sredstev za življenje. Sodišče 
lahko dedni delež na zahtevo de
diča, ki je dedoval kmetijo, tudi 
zmanjša, če bi dedni deleži in ob
veznosti prekoračili vrednost vseh 
dednih deležev po prejšnjem od
stavku ali pa bi bila znatno ogro
žena gospodarska zmožnost kme
tije. Pri odločanju o povečanju ali 
zmanjšanju dednih deležev upošte
va sodišče vse okoliščine primera, 
zlasti premoženjske razmere in pri
dobitno sposobnost dedičev ter go
spodarsko zmožnost kmetije. 

Dedni delež izplača dedič, ki je 
dedoval kmetijo. Rok za izplačilo 
dednega deleža določi sodišče gle
de na gospodarsko zmožnost kme
tije in socialne razmere dediča. Ta 
rok lahko praviloma traja največ 
pet let; v izjemnih primerih lahko 
sodišče na zahtevo dediča, ki je 
dedoval kmetijo, določi tudi daljši 
rok in sicer največ do desetih let. 

Dedne nevrednosti ni mogoče 
odpustiti dediču, ki je dedno ne
vreden zato, ker se je huje pre
grešil zoper dolžnost preživljati za
pustnika, ki ga je bil po zakonu 
dolžan preživljati, in tudi ne tiste
mu, ki ni hotel dati zapustniku po
trebne pomoči. 

Če dedič prostovoljno odtuji po
dedovano kmetijo ali njen znaten 
del v desetih letih potem, ko je 
kmetijo prevzel ter ne pridobi dru
gega kmetijskega zemljišča najkas
neje v enem letu od odtujitve po
dedovane kmetije ali njenega znat
nega dela, mora sodedičem na nji
hovo zahtevo doplačati razliko ta
ko, da niso prikrajšani glede dednih 
deležev, ki bi jih dobili po splošnih 
predpisih o dedovanju. 

Vrednost dela, ki se izloči iz za
puščine na zahtevo zapustnikovega 
zakonca in ki ustreza njegovemu 
prispevku k povečanju vrednosti 
kmetije, ter vrednost dela, ki se iz
loči iz zapuščine na zahtevo za

pustnikovih potomcev, ki so živeli 
skupaj z zapustnikom ter mu s svo
jim trudom, zaslužkom ali kako dru
gače pomagali k pridobivanju, se 
ne dodeli v naravi, temveč jo iz
plača dedič, ki je dedoval kmetijo. 
Rok za izplačilo te vrednosti, ki ne 
sme biti daljši od dveh let, določi 
sodišče. 

Na zahtevo upravičencev iz prej
šnjega odstavka ali dediča, ki je 
dedoval kmetijo, lahko sodišče za
radi zdravstvenih, socialnih in dru
gih razlogov (npr. gospodarska 
zmožnost kmetije in pod.) spreme
ni to pravico v pravico do dosmrt
nega preživljanja na breme dediča, 
ki deduje kmetijo. 

DEDOVANJE NA PODLAGI 
OPOROKE 

Oporočitelj lahko z oporoko raz
polaga s kmetijskimi zemljišči po 
splošnih predpisih o dedovanju in 
v skladu z zakonom o kmetijskih 
zemljiščih. 

Oporočitelj lahko z oporoko za
pusti kmetijo zakonitemu dediču, 
ki izpolnjuje pogoje zakona. 

Če ni takega dediča, lahko opo
ročitelj z oporoko zapusti kmetijo 
tudi drugi osebi, ki je kmet po do
ločbah zakona o kmetijskih zem
ljiščih. 

Kmetijo lahko opročitelj z opo
roko zapusti samo enemu dediču. 
Izjemoma sme oporočitelj zapustiti 
kmetijo več dedičem; če jo zapusti 
zakoncema. Kmetija, ki jo z opo
roko zapusti zapustnik zakoncema, 
se ne sme deliti po fizičnih delih. 

Če oporočitelj razpolaga s kme
tijo v nasprotju z določbami prej
šnjih odstavkov, pride do dedova
nja na podlagi zakona. 

Če je predmet dedovanja kmeti
ja, oporočitelj ne sme nakloniti vo
lila, katerega predmet so kmetijska 
zemljišča, gospodarska in stano
vanjska poslopja s pripadajočim 
zemljiščem, ki rabijo za redno kme
tijsko delo, druge predmete, ki se 
štejejo v kmetijo, lahko nakloni sa
mo, če s tem znatno ne prizadene 
gospodarske zmožnosti kmetije. 

Izjemoma sme oporočitelj Iz up
ravičenih razlogov nakloniti tudi 
kmetijsko neobdelovalno zemljišče, 
ki ni pomembno za kmetijsko pro
izvodnjo ter leži v takem območju, 
v katerem se lahko po določbah 
zakona o kmetijskih zemljiščih 
spremeni namembnost kmetijskih 
zemljišč. 

Lado Goričan 

POPRAVEK 
V »Občinskem poročevalcu« štev. 

5, pod fotografijo »Vrste orodnih 
telovadcev« mora biti vpisan še na
čelnik Vidmar Franc. 

V »Občinskem poročevalcu« štev. 
8, pod fotografijo nogometna re
prezentanca Domžal je od leve pro
ti desni KIRCHER Justin (ne Pi-
chler). 

Uredništvo 

Delavska univerza Domžale ponov
no razpisuje 7. in 8. razred osnov
ne šole za odrasle. 
Vpišete se lahko do 30. 10. 1973, 
vsak dan od 8. do 14. ure na De
lavski univerzi Domžale, Kolodvor
ska 6 (telefon 72-082). 



Obisk francoske sindikalne Bila sem na pohodu SMB 
delegacije »AVNOJ 73« 

V septembru se je pri nas na 
povabilo Republiškega odbora sin
dikata delavcev industrije in rudar
stva Slovenije mudila delegacija 
sindikata Francoske demokratične 
konfederacije dela (CFDT) delavcev 
tekstilne, usnjarske in oblačilne 
stroke. Delegacijo je vodil gene
ralni sekretar federacije Roger Tou-
tain. Obisk francoske delegacije je 
bil organiziran v okviru redne iz
menjave naših in francoskih sindi
kalnih delegacij. Federacija tega 
francoskega sindikata je v okviru 
CFDT določila kot svoj program 
spremembo obstoječih družbeno
ekonomskih odnosov na osnovi 
uvedbe delavskega samoupravljanja 
in je tudi glavni ideološki nosilec 
takšne družbeno politične koncep
cije. Razumljivo je, da zaradi tega 
navedeno federacijo živo zanimajo 
vsi naši dosežki na tem področju 
in da aktivno spremlja našo družbe
no prakso samoupravnega sociali
zma. Tako je imel tudi njen ne
davni obisk pri nas čisto konkre
ten študijski pomen. 

Med več delovnimi organizacija
mi s področja naše tekstilne in 
usnjarske industrije je delegacija 
obiskala tudi eno iz naše občine 
— Induplati, Jarše. Tega srečanja 
so se poleg predstavnikov delovne 
organizacije, osnovne sindikalne or
ganizacije in samoupravnih organov 
udeležili tudi predstavnik Repub
liškega odbora sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Slovenije 
tov JOŽE SINTIC, sekretar občin
skega komiteja ZKS tov. Milan Na-
rat in predsednik Občinskega sin
dikalnega sveta tov. Marjan Bol-

har. Obisk se je pričel z razgovori, 
v katerih je člane francoske dele
gacije zanimal gospodarski položaj 
in razvoj te delovne organizacije 
ter zlasti konkretna samoupravna 
organiziranost delavcev v njej. 
Omeniti je namreč treba, da so se 
člani delegacije že nadrobneje se
znanili z našim samoupravnim si
stemom in zlasti novostmi, ki so 
jih na tem področju prinesli zadnji 
ustavni amandmaji in ki jih uvajata 
osnutka zvezne in republiške usta
ve, na svojih predhodnih obiskih in 
razgovorih v drugih delovnih orga
nizacijah. Zaradi tega je bil povda-
rek tokratnega razgovora usmerjen 
predvsem v čisto konkretno in či
sto problematiko samoupravnega 
funkcioniranja, njegovega sedanje
ga stanja in možnosti njegovega 
prihodnjega razvoja v tej delovni 
organizaciji. 

Sestanek je potekel v delovnem 
in prisrčnem vzdušju. Po razgovo
rih so se člani delegacije ogledali 
tovarno. Na koncu obiska so si čla
ni delegacije in predstavniki delov
nega kolektiva izmenjali med seboj 
skromna spominska darila. Z obeh 
strani je bila izražena želja, da bi 
se medsebojni stiki še naprej vzdr
ževali in poglobili, saj so v tem 
srečanju znova dobili svoje potrdi
lo internacionalnost delavskega gi
banja, enotnost interesov in soli
darnost delavskega razreda v vseh 
državah kot zgodovinskega nosilca 
razvoja novih medčloveških odno
sov, zasnovanih na socializmu in 
miroljubni koeksistencl. 

I. P. 

Kot predstavnik OK ZMS Dom
žale sem se letos udeležila poho
da slovenske mladinske brigade 
»AVNOJ 73« v Jajce, ki ga je že 
tretje leto zapored pripravila Re
publiška konferenca ZM Slovenije. 

Pohod se je začel 22. julija, ko 
smo se brigadirji zbrali pred spo
menikom revolucionarja Borisa Ki
driča v Ljubljani. Tu so se od nas 
poslovili nekateri predstavniki druž-
beno-političnih organizacij in nam 
zaželeli srečno pot. Iz Ljubljane 
smo se z vlakom peljali do Banja 
Luke, od tu pa do Jajca z avtobusi< 
Brigada, ki je bila sestavljena iz 
mladincev iz Slovenije, Hrvatske in 
Trsta, je bila razdeljena v tri čete, 
katerih komandirji so poskrbeli, da 
smo že prvi dan znali postavljati 
šotore. V nedeljo smo z mladinci 
Jajca proslavili Dan vstaje sloven
skega naroda, po ogledu tega zgo
dovinskega mesta, pa smo se na
potili po poteh slovenske delega
cije na II. zasedanje AVNOJ leta 
1943. Iz Jajca smo šli v Livno, kjer 
je naše košarkarsko moštvo neslav
no izgubilo z domačini, ki so nam 
v tolažbo pripravili ples. 

Iz Livnega smo pešačili do Gla
moča, kjer je zdravnik ugotovil ze
lo veliko žuljev in zato drugi dan 
nismo prehodili 30, ampak le 15 
km, ostalo pa smo se vozili s ka
mioni. Na Glamočkem polju smo se 
poklonili ob spomeniku Ive Lola 
Ribarja, v Rorah pa je bilo naše 
platneno naselje prvič brez elektri
ke. V Drvarju smo si ogledali Ti
tovo votlino in sodelovali na pro
slavi njihovega dne vstaje v Boro-
vači. V Dolnjem Lapcu nas je na 

proslavi ob odkritju spomenika po
zdravil podpredsednik SRH Jakov 
Blaževič, domačini pa so nam po
stregli s pečenimi ovčkami. 

Pot nas je vodila skozi Udbine, 
Titovo korenico, Plitvice, Otočac, 
Generalski stol, čez Kolpo v Slo
venijo, kjer so nas že nestrpno ča
kali naši belokranjski gostitelji. Ni
koli ne bom pozabila srečanja z do
mačini na Sinjem vrhu. Vsi smo 
imeli solze v očeh, ko je govoril 
predsednik ZB in ko smo sprejema
li prtičke, ki so jih domačini sami 
izvezli. 

Vinica, Črnomelj, Črmošnjice, Ko
čevski rog, Dolenjske toplice so 
bili kraji, skozi katere smo prišli 
na Kozjansko, kjer smo se srečali 
z brigadirji Kozjansko 73. Skupaj z 
njimi smo sodelovali na proslavi na 
Planini, kjer je govoril dr. Joža Bri-
lej. 

Posloviti smo se morali. Po pet
najstih dneh življenja v veliki dru
žini je bilo slovo zelo težko. Polni 
vtisov, z novimi prijatelji smo se 
poslavljali, rekoč: Nasvidenje v Ko
čevju 29. in 30. septembra. 

Vera Grošelj 

Krajevna skupnost Domžale se za
hvaljuje za humano pomoč pri po
plavah Gasilskemu društvu studa, 
Gasilskemu društvu Jarše-Rodica in 
članom štaba Civilne zaščite kra
jevne skupnosti. 

UTRINKI S KOZJANSKEGA 
Na Kozjanskem se je letos vr

šila delovna akcija, ki so se je ude
ležili mladinci in mladinke iz vse 
Slovenije. V akciji je sodelovalo 
čez 350 brigadirjev in brigadirk. 
Razporejeni so bili v pet izmed od 
meseca maja do konca avgusta. 
Tudi iz naše občine sta se akcije 
udeležila dva brigadirja. Eden od 
njiju je poskušal orisati svoje vti
se s te akcije: 

Kadarkoli se spominjam dnevov 
s Kozjanskega me obhaja romanti
ka. Griči na Kozjanskem so podob
ni ogromnim morskim valovom. Po
leti so obliti z zeleno barvo trave. 

Na ravnici, ki jo obdajajo pečina 
z ruševinami gradu in hribčki, leži 
mestece Planina pri Sevnici, kamor 
so več mesecev prihajali mladi iz 
vse Slovenije. Zvečer so se mi 
zdeli osamljeni zidovi gradu kot 
temne sence, ki varujejo svet, ki 
živi sam zase. In resnično smo bri
gadirji čutil i, da živimo v svojem 
svetu. Ta svet smo skupno doživlja
li 21 dni. 

Naša izmena — tretja po vrsti 
— je prebivala na Bohorju v goz
darski hiši. Okoli Bohorja so raz
prostranjene kmečke domačije zdru
žene v vasicah. Vsak dan smo se 
z Netopirja — jase, kjer je bilo na
še bivališče — vozili v te vasice, 
kjer smo gradili novo cesto. 

Srečavali smo se s kmeti, ki so 
nas vedno prijazno sprejemali. Tu
kajšnji kmet je izredno navezan na 
zemljo, ki mu reže vsakdanji kruh. 
Čeprav beremo v časopisih in re
vijah, da je Kozjansko zelo zaosta
lo območje, kjer ponekod ljudje 
skorajda umirajo od lakote, smo se 
brigadirji prepričali, da ni tako. No

vinarji so večkrat pretiravali. Kraji 
tukaj se prav nič ne razlikujejo od 
krajev drugod po Sloveniji. Lahko 
rečem, da sem videl drugod po 
Sloveniji večjo revščino, kot pa je 
tukaj. To področje se od drugih 
razlikuje le po tem, da so tu sla
be prometne povezave z drugimi 
kraji. Zaradi tega so bile tudi v 
preteklosti slabše možnosti za več
ji gospodarski napredek. Še danes 
se dogaja, da hodijo kmetje iz od
daljenejših krajev tudi po dve uri 
peš, da pridejo v najbližjo trgovino. 

Kljub slabim prometnim poveza
vam so kmetje vedno zmagovali v 
boju z zemljo in s prodajo kmetij
skih pridelkov vsaj v takšni količi
ni, da so tukaj lahko živeli še na
prej. Prav zaradi tega je kozjanski 
kmet vreden vsega občudovanja. 

Kozjanski kmet je preprost člo
vek. Neizmerna je življenjska ener
gija, ki veje iz teh ljudi. V vaseh, 
ki so od večjih krajev najbolj od
daljene, sem se pogovarjal z ljud
mi, ki so polni optimizma, hudo
mušnih domislic in se radi šalijo na 
svoj račun, čeprav bi marsikatere
mu v njihovem položaju ne bilo 
do šale. 

Brigadirji so v te kraje vnašali 
nekaj novega. Pomagali so graditi 
cesto, ki odpira nova upanja. Eden 
izmed pobudnikov za graditev ceste 
od Lesičnega do Lediniščice mi je 
dejal, da si marsikateri najstarejši 
kmetje želijo le to, da bi dočakali 
novo cesto, potem pa jim je vse
eno, če takoj umrejo. Pretresljiva 
izpoved nam pove, koliko lahko po
meni, za odmaknjene kraje poveza
va s širšim svetom. Zato se ceste 
še posebej veselijo mladi ljudje, ki 

bodo odslej raje ostajali na kme
tijah. 

Kakšno pa je brigadirsko življe
nje? 

Bili smo res ena velika družina. 
Med seboj smo bili povezani na 
veliko načinov. Družilo nas je skup
no delo, skupno življenje v naselju, 
zabava, mladost. 

Med seboj se nismo razlikovali. 
Vsi smo delali, kdor pa tega ni ho
tel, je bil deležen kritike od soto-
varišev. Zavedali smo se, da smo 
prišli na Kozjansko pomagat lju
dem in po opravljenem delu tudi 
zabavat. Vsak dan smo preživeli 
na trasi sedem ur, po delu smo se 
izobraževali, prirejali izlete, tabor
ne ognje, plese . . * 

V brigadi so bili delavci, dijaki 
iz strokovnih šol, gimnazijci, Štu
dentje. Vendar pa smo kmalu našli 
drug drugega. Nismo se razlikovali 
in nismo se hoteli razlikovati med 
seboj. To se je velikokrat pokazalo 
na trasi, kjer smo si pomagali med 
seboj. Trasa je bil svet, kjer se 
je znova in znova gojilo tovarištvo. 

Brigadir je zato brigadir, ker živi 
v njem idealizem. V današnjem 
svetu nekateri preveč drvijo za ma
terialnimi dobrinami. V brigadi pa 
ni prisoten takšen interes. Briga
dir se zaveda, da s tem, ko poma
ga drugemu, pomaga sebi. 

Najvišji organ v brigadi so bile 
brigadne konference. O vseh odlo
čitvah smo vsi skupaj dajali pred
loge, posebno pa smo skupaj raz
pravljali o tistih brigadirjih, ki so 
kršili disciplino. Za 17 ali 18 letni
ka je bilo soodločanje v brigadi bo

gata samoupravna izkušnja za na
prej. 

Kaj naj torej še rečemo ob za
ključku! 

Kozjanskemu 73 bo sledilo Koz
jansko 74. Po vsej Sloveniji se bo
do vršile delovne akcije, saj je bi
la akcija na Kozjanskem le izho
diščna za delovne akcije v krajev
nih skupnostih. V delovnih briga
dah bo sodelovalo vse več mladin
cev in mladink. 

Kdor je le enkrat videl ganljive 
trenutke, ko so se brigadirji ob za
ključku akcije poslavljali drug od 
drugega, bo razumel, kako enkrat
no in zanimivo je delati in živeti 
v taki delovni skupnosti kot je de
lovna brigada. Takih trenutkov pa je 
bilo ob zaključku akcije — Kozjan
sko 73 — veliko. 

Jože Skok 

DOPISUJTE 
V 

OBČINSKI 
POROČEVALEC! 

Prispevke 
sprejemamo 
do vsakega 5. 

v mesecu 



S seje občinske skupščine v mesecu oktobru 
Iz poročila pretekle, to je sep

tembrske seje občinske skupščine, 
je razvidno, da je komisija za odli
kovanja na podlagi pooblastila skup
ščine ob praznovanju 50-letnice 
OZD Induplati in OZD Tosama na 
predlog delovnih skupnosti omenje
nih organizacij določila zaslužne 
člane njunih delovnih skupnosti, ka
terim je predsednik občinske skup
ščine na slovesnosti 15. sept. po
delil priznanje občine Domžale. Naj
višje občinsko priznanje Zlati RED 
ZA ZASLUGE sta prejeli delovni 
skupnosti INDUPLATI in TOSAMA. 

Srebrno MEDALJO ZA ZASLUGE 
so prejeli: 

V INDUPLATI: 
Jože Klešnik, 
Franc Majdič, 
Franc Rebernik, 
Anton Ručigaj. 

v TOSAMA pa so enako prizna
nje prejeli: 

Marija Habjan, 
Peter Kočar, 
Janez Rozman. 

PLAKETO Z ZNAKOM je predsed
nik občinske skupščine podelil 16. 
delavcev v podjetju INDUPLATI. To 
priznanje so prejeli: 

Marija Benda, Joži Berdajs, 
Tončka Hren, Matilda Hribar, Mari
ca Jerman, Mirko Kašnik, Franc 
Lužar, Marija Malež, Angelca Ora-
žem, Slavko Osolin, Marija Pirnat, 
Stane Pislak, Marija Pollak, Marija 
Posavec, Anton Rogelj in Marija 
Žun. 

V organizaciji združenega dela 
TOSAMA pa je predsednik občin
ske skupščine plaketo z znakom po
delil: 

Delovni skupnosti Tekstilne to
varne Senožeče in njenemu direk
torju Radu Medenu. 

Nadalje so isto priznanje prejeli: 
Vladka Berlec, Dušan Borštnar, 

Franc Cerar, Matevž Florjančič, 
Ema Marčun, Danica, Merkužič, Ju-
lijana Mihelčič, Antonija Mislej, An
tonija Orel, Vinko Pirnat, Alojzija 
Roje, Andrej Vehovec, Vencelj Vod
nik in Ivan Volkar. 

Za pregledom sklepov pretekle 
seje je sledila osrednja točka dnev
nega reda, to je razprava o osnut
kih občinskih predpisov, s kateri
ma bo občinska skupščina določi
la, katere obrtne dejavnosti se sme
jo na območju občine opravljati kot 
postranski poklic in kdaj je podan 
družbeni interes za določene obrt
ne dejavnosti. Ker sta navedeni po
dročji zelo pomembni za nadaljnjo 
politiko in razvoj obrti v občini, bo 
o predlaganih osnutkih predpisov 
potrebna še široka razprava, v ka
teri bi bilo treba zbrati čimveč pri
pomb in predlogov za nadaljnje 
urejanje teh področij. Obširen uvod 
in pojasnilo k posameznemu osnut
ku odloka je podala dipl. oec. Ivan
ka Zaje, načelnik oddelka za gospo
darstvo in finance. O osnutku sta 
razpravljala že tudi svet za blagov
ni promet in svet za obrt na skup
ni seji. 

Oba sta ugotovila, da je na po
dročju občine podan družbeni inte
res za opravljanje dejavnosti: 

— z gradbeno in kmetijsko me
hanizacijo, z avtodvigali, z avtovle-
ko, z viličarji ter vlečnicami, ker 
je teh storitev doslej v občini pre
malo; 

— izdelovanje naravnih brezal
koholnih pijač ter izdelava, prede
lava in proizvodnja živilskih proiz
vodov in začimb. 

Pri tem ni upoštevano izdelova
nje umetnih mineralnih in umetnih 
brezalkoholnih pijač, ker je težko 

zagotoviti kvaliteto. V družbenem 
interesu je izdelovanje naravnih al
koholnih pijač, predvsem zato, da 
se kmetom še naprej omogoči le
galno opravljanje žganjekuhe. 

— tudi dimnikarstvo je deficitar
na obrtna dejavnost, zato je podan 
družbeni interes za njen nadaljnji 
razvoj; 

— prav tako izdelava in popravi
lo športnega in lovskega orožja, 

— nadalje opravljanje prevozev 
z avtotaksiji; 

— ravno tako je v družbenem in
teresu, da se v oddaljenih krajih 
občine ustrezno uredi prodaja na 
drobno, to je predvsem nujnih živ
ljenjskih artiklov, medtem, ko je v 
centrih bolj čutiti pomanjkanje do
ločenih vrst blaga, kot prostorov. 
Glede prodaje na drobno predvide
va osnutek odloka dve varianti, da 
se namreč zasebnikom dovoli pro
daja na drobno v krajih, ki imajo 
pod 500 prebivalcev, ali po drugi 
varianti v vseh krajih občine; 

— zaradi slabo razvitega turizma 
in gostinstva v občini predvideva 
osnutek, da je tudi opravljanje teh 
dejavnosti v družbenem interesu, 
vendar bo treba za to in za proda
jo na drobno predhodno soglasie 
oziroma mnenje krajevne skupno
sti; 

— pridobivanje gline, kamna, pe
ska in gramoza je po tem osnutku 
zadnja od dejavnosti, katere oprav
ljanje je v družbenem interesu, 
predvsem zaradi pomanjkanja ome
njenega gradiva. 

Seveda pa bodo morali občani, 
ki bi želeli opravljati eno od na
štetih obrtnih dejavnosti pridobiti 
pravico po obstoječih predpisih. 
Nadalje je Ivanka Zaje na drobno po
jasnila osnutek odloka o opravlja
nju določenih obrtnih dejavnosti 
kot postranski poklic. Opravljajo ga 
lahko gospodinje, kmetje, upokojen
ci, študentje in drugi. Osebe, ki 
imajo lastnost delavca v združenem 
delu, pa samo po predhodnem so
glasju samoupravnega organa OZD 
ali TOZD oziroma obrtnika, kjer so 
redno zaposleni in to le storitve za 
posameznika. V nobenem primeru 
pa ni mogoče pri postranskem po
klicu uporabljati dopolnilnega dela 
tujih oseb. Osnutek odloka določa, 
da se kot postranski poklic ne mo
rejo opravljati naslednje obrtne in 
druge gospodarske dejavnosti: 

— opravljanje storitev z gradbe
no mehanizacijo, z avtodvigali, z 
viličarji ter vlečnicami; 

— izdelovanje umetnih mineral
nih vod in umetnih brezalkoholnih 
pijač; 

— opravljanje prevozov oseb z 
avtotaksiji in prevozov stvari z mo
tornimi vozili nad dve toni nosil
nosti, razen traktorjev; 

— izdelovanje kemičnih sred
stev; i 

— gostinska dejavnost; 
— prodaja na drobno in 
— taka proizvodnja in storitve, 

ko se z uporabo avtomatov in dru
gih visoko produkcijskih strojev 
opravlja storitev ali proizvaja za 
tržišče v linijsko kontinuiranem teh
nološkem procesu z enostavno pre
delavo surovin. 

Vprašanje uporabe avtomatov v 
postranskem poklicu oziroma v po
poldanski obrti je bilo predmet raz
prave, v kateri je bilo ugotovljeno, 
da se zaradi uporabe avtomatov 
marsikateri obrtnik, ki je sicer pri
javil opravljanje uslužnostne obrti, 
preusmeri v serijsko proizvodnjo. 
Zaradi te ugotovitve je bil kasneje 
sprejet sklep, naj se dejavnost trž

ne inšpekcije usmeri tudi v odkri
vanje takih primerov. 

Odbornik Janez Koderman se je 
v svoji razpravi predvsem zadržal 
pri opravljanju »cbrtne proizvodnje« 
kot postranski poklic in menil, naj 
bi bila to le dejavnost rednih obrt
nikov, s popoldansko obrtjo pa naj 
bi predvsem pospeševali uslužnost-
no obrt In storitve za občane, saj 
teh uslug zelo primanjkuje. Postavil 
je vprašanje glede obdavčevanja 
redne in »popoldanske« obrti, na 
katero je odgovoril načelnik davč-
r-3 uprave in pojansil, da veljajo za 
obe kategoriji obrtnikov isti krite
riji za obdavčitev. Odbornik Janez 
Šraj je menil, da uporaba avtomata 
tudi v popoldanski obrti ne bi smela 
biti prepovedana, treba je le zago
toviti ustrezno kontrolo preko po
slovnih knjig, ki naj bi jih vodili tudi 
popoldanski obrtniki. Tudi odbornik 
Janez Hribar se je zavzemal za 
opravljanje obrtne dejavnosti kot 
postranski poklic ter menil, da bo 
ta še vedno potrebna, saj bo k 
temu še marsikdo prisiljen, ker pre
jema v delovni organizaciji mini
malni osebni dohodek, le-ta pa mu 
ne nudi nobene možnosti za do
datni zaslužek. Pa tudi pridnost 
naših občanov in sploh Slovencev, 
je po mnenju tajnika SOb, lastnost, 
zaradi katere si ljudje iščejo še 
dodatno delo in zaslužek. Tajnik 
skupščine je opisal še stanje v 
občinski tržni inšpekciji. Odbornik 
Mirjan Košir je prav tako menil, 
da bo popoldanska obrt še potreb
na, vendar pa je treba zagotoviti 
ustrezno kontrolo dela in dohodka, 
predvsem pa opravljanje popoldan
ske obrti ne sme vplivati na pro
duktivnost na delovnem mestu v 
organizaciji združenega dela. Za to 
bi bilo treba pred izdajo soglasja 
samoupravnih organov za opravlja
nje postranskega poklica, po mne
nju Petra Gubanca, vsak primer in
dividualno obravnavati in upošteva
ti morebitne posledice popoldan
ske obrti za delavčevo storilnost v 
delovni organizaciji. Franc Mušič 
se je tudi zavzemal za popoldansko 
obrt in imel glede uporabe avto
matov svoje mnenje. Rudi Šinigoj 
je bil med razpravljalci, ki so opo
zorili na to, da se pod dovoljenjem 
za uslužnostno obrt često nekon
trolirano izvaja serijska obrtna de
javnost. Referent za obrt Jožica Br
leč je med drugim opozorila na 
posledice za obrtnike v popoldanski 
obrti, ki že opravljajo določeno de
javnost, ki jo po novem zakonu in 
občinskem odloku v bodoče ne bo
do mogli. Ti morajo namreč najkas
neje v šestih mesecih od uvelja
vitve občinskega odloka svojo de
javnost vskladiti z določili zakona 
in občinskega predpisa. 

Vsi razpravljalci v zvezi s proda
jo na drobno so si bili enotni, da 
je treba zagotoviti ustrezno preskr
bo prebivalstva v odročnih krajih. 
K temu bi na vsak način prispe
vala tudi ustrezna organizacija pro
daje na drobno, bodisi s pomočjo 
zasebnikov ali preko obstoječih tr
govskih organizacij. 

Razpravljalci so se vsi zavzemali 
za varianto, da se zasebna prodaja 
na drobno dovoli le v krajih, ki 
imajo manj kot 500 prebivalcev in 
je tudi s kasnejšim sklepom ob
činske skupščine druga varianta od
padla. Odbornik Janez Koderman je 
opozoril na eno od možnosti, da bi 
prodajo na drobno morda prevzeli 
»nedeljski gostilničarji«, ki imajo 
že vsaj osnovne prostorske pogoje 
za prodajo na drobno nujnih živ
ljenjskih artiklov. Jože Knep je pre
dlagal, da bi občinska skupščina 
zadolžila trgovsko podjetje, ki naj 
organizira to prodajo in vodi nad 
njo tudi kontrolo. Ing. Mirjan Košir 

ni mogel mimo ugotovitve, da tr
govsko podjetje tvega, da bi v od
ročnih krajih organiziralo svoje pro
dajalne, ker za to nima ekonomske 
osnove. S tem pa bi se to tvega
nje preneslo na zasebnika. Naj to
rej trgovsko podjetje organizira to 
prodajo na drobno in sprejme po
trebne ljudi za izvrševanje te de
javnosti v delovni odnos. Vida Bo
gataj je prepričana, da ne bo po
sebnega interesa posameznikov, da 
bi prevzeli to prodajo na drobno, 
ker bodo potrebna precejšnja ob
ratna sredstva. Odbornik Marjan 
Kopitar predvideva ,da se bo ta 
prodaja na drobno sprevrgla v nek
danje »trgovine z mešanim bla
gom«, za katero pa ni niti osnov
nih prostorskih in higienskih pogo
jev. Dr. Anton Pire je spomnil na 
možnost, da bi se za prodajo nuj
nih življenjskih potrebščin v od
ročnih krajih poslužili prakse neka
terih industrijskih podjetij, ki s 
»potujočo trgovino« ponujajo po
trošniku svoje proizvode. Morda bi 
tudi podjetje Napredek ali drugo 
trgovsko podjetje z enim ali dve
ma avtobusoma občasno potrošni
kom v odročnih krajih omogočilo 
preskrbo z nujnimi življenjskimi ar
tikli na takšen način. Podpredsed
nik skupščine Aleksander Skok je 
prepričan, da ni bojazni za nega
tivne posledice, če bi se prodaja 
na drobno za artikle, ki jih določa 
zakon dovolila zasebnikom. Pri is
kanju rešitve problema preko pod
jetij v družbenem sektorju, pa je 
treba mimo trgovskega podjetja Na
predek videti tudi druge trgovske 
organizacije (Mercator, Emona), ki 
naj bi s svojimi poslovalnicami ali 
na drugačen način pomagale v od
daljenejših krajih reševati problem 
preskrbe občanov. Maks Zaje je 
prepričan, da se s podobno pro
blematiko ubadajo tudi druge ob
čine in meni, da v tem primeru 
ne gre za obliko klasične trgovine, 
ampak za neke vrste storitev za 
občana. Predsednik občinske skup
ščine je v svojem povzetku razpra
ve in mnenj ter predlogov za re
šitev teh problemov opozoril tudi 
na sprejete rešitve v drugih obči
nah. Sicer pa bo še dva ali trime
sečna javna razprava o osnutkih 
omenjenih odlokov prinesla še no
ve predloge za ustrezno rešitev 
problemov na področju preskrbe 
občanov v odročnih krajih, kakor 
tudi glede opravljanja obrtne de
javnosti kot postranski poklic in 
ugotavljanja družbenega interesa za 
določene obrtne dejavnosti. 

Nadaljnja pomembna točka dnev
nega reda je bila razprava o na
činu in pristojnosti pridobivanja, 
urejanja in oddajanja stavbnih zem
ljišč v občini Domžale. Komisija 
upravnega odbora sklada za ureja
nje mestnih zemljišč je pripravila 
dve varianti. Po eni varianti naj bi 
vso to dejavnost opravljal upravni 
odbor sklada za urejanje mestnih 
zemljišč, po drugi pa BIRO-71, ki 
razpolaga z ustreznimi kadri in 
službami. Za drugo varianto se je 
kasneje odločila tudi občinska skup
ščina. Politiko na tem področju pa 
bi še naprej vodila občinska skup
ščina neposredno in preko sveta 
za urbanizem in gradbeništvo in 
sveta za komunalne zadeve. Uvod 
v razpravo sta podala predsednika 
navedenih svetov Albin Pavlin in 
ing. Stane Omahna. Mimo predse
dujočega so v razpravi sodelovali 
France Habjan, ki je obravnaval 
predlog, da se sredstva, ki bi pri
tekala od oddanih zemljišč, ki so v 
uporabi občine Domžale, namenili 
BIRO-ju 71 kot obratna sredstva za 
pridobivanje stavbnih zemljišč. Pre-

(Nadaljevanje na 10. strani) 



(Nadaljevanje z 9. strani) 

dlagal je tudi, da pred vsakim nate
čajem za oddajo zemljišč krajevne 
skupnosti, ne samo obravnavajo do
kumentacijo natečaja, ampak njiho
vi samoupravni organi tudi soodlo
čajo pri urejanju teh zadev na svo
jem območju. Predlogu se je pri
družil tudi Peter Gubane, ki je še 
predlagal naj se v ustreznem aktu 
o prenosu te pristojnosti na Bl-
RO-71 tudi določi kakšno dokumen
tacijo v zvezi z natečajem mora 
omenjena organizacija predložiti 
krajevnim skupnostim, da jo bo lah
ko obravnavala in o njej soodlo
čala. 

Sledilo je poročilo upravnega od
bora sklada za mestna zemljišča, 
ki je prišlo na dnevni red na pod
lagi sklepa pretekle seje občinske 
skupščine. Tedaj so bile namreč 
pripombe glede delitve sredstev, ki 
jih kot prispevek za uporabo mest
nega zemljišča plačujejo gospodar
ske organizacije. Ta sredstva naj 
bi se namreč delila tudi na krajev
ne skupnosti, iz katerih so delavci, 
ki ustvarjajo ta sredstva. Predsed
nik UO sklada Andrej Pangeršič je 
v svojem uvodu v razpravo, pred
vsem orisal dosežke Krajevne sku
pnosti Vir in njene vire dohodkov 
oziroma sredstev, ki so bila zbra
na za nekatera večja dela v ome
njeni krajevni skupnosti. Predsednik 
skupščine je razpolagal s podatki 
za tri večje krajevne skupnosti v 
občini o njihovem številu prebival
cev in številu zaposlenih po ob
močjih. Podatki kažejo, da je ve
čina zaposlenih na primer v Papir
nici in Tosami, z območja drugih 
krajevnih skupnosti in ne samo z 
območja KS Vir, zato je upraviče
na zahteva, da tudi te krajevne 
skupnosti participirajo na teh sred
stvih gospodarskih organizacij. Tudi 
drugi razpravljalci so podprli to sta
lišče, zato je bil sprejet tudi sklep, 
naj se v tem smislu popravi, koli
kor je še možnost, tudi program 
omenjenega sklada za tekoče leto. 

Ing. Anton Knavs, doslej gradbe
ni in urbanistični inšpektor, je mi
mo predloženega obširnega pisme
nega poročila podal še kratek uvod 
za razpravo o delu omenjene in
špekcije. Poročilo je obravnaval tu
di svet za urbanizem in gradbeni
štvo in sprejel ustrezna stališča. 
Razprava se je na to razvila pred
vsem v zvezi s črnimi gradnjami, 
ki je med drugim nakazala sklep, 
da je treba od republiške skupno
sti za ceste dobiti poročilo, kako 
je z lokacijo trase omenjene ceste 
in njenih odcepov na območju dom
žalske občine. Sprejet je bil tudi 
predlog za priporočilo organom za 
kaznovanje prekrškov, da pri izre
kanju kazni črnograditeljem razli
kujejo med tistimi, ki so z gradnjo 
reševali svoj stanovanjski problem 
in tistimi, ki so gradili na črno 
počitniške hišice. Razpravljalci — 
Rudolf Osolin, Franc Mužić. Jože 
Knep, Janez Koderman —• so opo
zorili še na druge probleme v zve
zi s tem in nakazali določene pred
loge za ustreznejše reševanje. 

Predlog odloka o določitvi lokal
nih cest IV. reda in nekategorizira
nih cest in ulic je skupščina potr
dila. Kategorizacijo je bilo treba 
napraviti glede na določilo zakona, 
ki določa, kaj so lokalne ceste in 
katere niso, ker se bodo na pod
lagi tega delila republiška sredstva 
za ceste na občine. Ta kategoriza
cija pa ne bo vplivala na delitev 
sredstev občine krajevnim skupno
stim. V razpravi so sodelovali od
borniki: Janez Novljan, Leopold 
Aleš in Zlato Repnik. 

Brez razprave pa je nato občin
ska skupščina sprejela odlok o 
spremembi urbanističnega progra
ma občine Domžale zaradi rezerva

ta za daljnovod visoke napetosti 
Kleče—Beričevo—Podlog ter odlok 
o spremembi urbanističnega načr
ta Domžale—Mengeš in sicer za
radi razširitve zazidalnih površin v 
Mengšu, severno od razbremenil-
nika Pšate. Nadalje je skupščina 
sprejela sklep, da je zgraditev raz
delilne trafo postaje Ljubljana II 
v Beričevem v splošnem interesu, 
ker je bila ta ugotovitev potrebna 
za realizacijo omenjene graditve. 

Obširen uvod v razpravo je po
dal v naslednji točki dnevnega re
da Ivan Redenšek, predsednik Dru
štva upokojencev v Domžalah in 
sicer v zvezi s predlogom za grad
njo doma upokojencev v Domžalah. 
Za gradnjo je na razpolago dotacija 
v znesku milijarda 200 milijonov 
SD, medtem, ko bi bilo treba za
gotoviti še razliko v približnem zne
sku 800 milijonov SD. Predmet raz
prave je bilo predvsem to vpraša
nje. Odborniki so se namreč zave
dali, da občinska skupščina ne mo
re sprejeti obveznosti glede ome
njene razlike, saj bodo dosedanje 
obremenitve za otroško varstvo in 
predvsem za izgradnjo šolske mre
že bremenile proračun in ustrezne 
sklade še nekaj let. Zato naj svet 
za finance in odbor za gradnjo do
ma, ki ga sestavljajo: Vili Limoni, 
Franc Avbelj-Lojko, dr. Ludvik Ko
vač, Jože Zevnik, Srečko Berčič, 
Janez Grmek in Ivan Redenšek za 
eno naslednjih sej skupščine pri
pravijo predlog finančne konstruk
cije za manjkajoča sredstva. 

Upravni odbor sklada za štipendi
ranje in posojila je že za preteklo 
sejo skupščine pripravil poročilo o 
delu tega sklada v letu 1972 ter 
program dela sklada in finančni na
črt za leto 1973. Iz poročila izhaja, 
da je sklad v preteklem letu šti
pendiral 97 dijakov na srednjih šo
lah, 23 študentov na višjih in viso
kih šolah; posojilo pa izplačuje 
dvema študentoma in trem dija
kom. Povprečni mesečni znesek šti
pendij na srednjih šolah je 380.— 
din, na višjih in visokih pa 45.— 
din. Program za leto 1973 vsebuje 
naloge, ki so bile za to področje 
opredeljene že z družbenim dogo
vorom, ki so ga podpisale organi
zacije združenega dela, občinska 
skupščina in družbenepolitične or
ganizacije v letu 1971, in ki so tudi 
sestavni del programa ukrepov za 
odpravljanje socialnih neenakosti. 
Po predloženem programu naj bi 
občinski sklad podelil učencem in 
študentom nadaljnjih 40 do 50 šti
pendij, najmanj 60 pa organizacije 
združenega dela ter nadaljnjih 10 
zavod za zaposlovanje in TIS. Fi
nančni načrt sklada izkazuje za leto 
1973 72 milijonov SD dohodkov in 
izdatkov, od tega dohodkov po druž
benem dogovoru 12 milijonov SD. 

Poročilo komisije za razvoj sred
njega šolstva v občini je bila na
daljnja točka dnevnega reda. Mimo 
pismenega poročila je z delom ko
misije seznanil občinsko skupščino 
njen predsednik Miro Varšek. Ko
misija je doslej uspešno opravila 
del svojih nalog, to je organizacijo 
dislociranih oddelkov ekonomske 
srednje šole v Domžalah in razši
ritev dejavnosti Poklicne kovinarske 
usnjarske galanterijske šole. V dveh 
oddelkih prvega razreda ekonomske 
srednje šole v Domžalah je skupaj 
67 dijakov iz domžalske in kamni
ške občine. Skupščina je dala pri
znanje komisiji za opravljeno delo 
in jo pooblastila, da v istem sesta
vu nadaljuje z delom v zvezi z 
ustanovitvijo centra srednjih šol v 
okviru občine Domžale ali širši re
giji-

V zvezi s pripravami za ustano
vitev Temeljne telesnokulturne sku
pnosti v Domžalah je bilo občinski 
skupščini predloženo obširno gradi
vo, med drugim tudi predlog samo
upravnega sporazuma o financira

nju telesnokulturne dejavnosti v ob
čini. Po tem sporazumu, ki ga je 
sprejela tudi občinska skupščina, 
bi organizacije združenega dela, ki 
imajo sedež v občini združevala fi
nančna sredstva v letu 1973 v viši
ni 0,15 % od ustvarjene akumula
cije v letu 1972, deli (obrati) OZD, 
ki imajo sedež matičnega podjetja 
oziroma ustanove izven občine 
Domžale in negospodarske organi
zacije pa za vsakega zaposlenega 
po 33.— din. Občinska zveza za te
lesno kulturo je predlagala skup
ščini v zvezi s tem programe dela 
telesnokulturnih organizacij za te
koče leto, ki so zelo obsežni in 
zahtevni. Mimo pismenega uvodne
ga referata, ki je bil predložen od
bornikom obenem z drugim infor
mativnim gradivom in pojasnilom, 
ki je bilo objavljeno v septembrski 
številki Občinskega poročevalca, je 
predsednik sveta za telesno kultu
ro občine dr. Mitja Šircelj podal 
daljši uvod. V njem je podčrtal po
membnost ustanovitve telesnokul
turne skupnosti v občini ter pozi
tivne posledice tega za nadaljnji 
razvoj te dejavnosti v občini. 

Kmalu poteče mandatna doba od
borom vseh organizacij ZRVS v ob
čini. V osnovnih organizacijah se 
že pripravljajo na letne skupščine, 
ki bodo izvedene v mesecu no
vembru. V nekaterih organizacijah 
so že pričeli z evidentiranjem čla
nov za nova vodstva v težnji, da 
izvolijo vsaj tretjino novih in to 
predvsem mlajših članov. 

V vseh organizacijah smatrajo, da 
je evidentiranju in izvolitvi novih 
članov treba posvetiti največjo 
skrb, saj bo od novih vodstev od
visno uspešno izvajanje programa 
organizacije v naslednjem mandat
nem obdobju. 

Na skupščinah bodo obravnavali 
svojo dejavnost v preteklem obdob
ju. Dali bodo kritično oceno dose
danjega dela in na podlagi ocen 
skušali najti načine za aktivnejše 
delovanje osnovnih organizacij na 
območju krajevnih skupnosti in po
jačati družbeno vlogo ZRVS v ob
rambnih pripravah v občini. 

Poudarek na skupščinah naj bi 
bil posvečen temu vprašanju, ker 
je naloga rezervnih starešin, za kar 
jih obvezuje statut, da se kot druž
benopolitična organizacija vključuje 
v vse tokove družbenega dogajanja, 
predvsem pa, da dajo svoj dopri
nos v pripravah na splošni ljudski 
odpor. 

V dosedanjem obdobju so rezer
vne starešine v celoti izpolnjevali 
svoje delovne načrte, predvsem, 
kar zadeva strokovno-vojaškega iz
popolnjevanja. V mnogih akcijah so 
zabeleženi lepi uspehi, tako glede 
udeležbe na urjenjih in doseženih 
rezultatih. Zato moramo omeniti di
scipliniranost večine rezervnih vo
jaških starešin v posameznih akci
jah, z ozirom na mnoge druge slič
ne akcije, ki se izvajajo po liniji 
upravnega organa. 

Poleg te osnovne naloge pa se 
Zvezi rezervnih vojaških starešin 
nalagajo druge nič manj pomembne 
naloge, ki vodijo k istemu cilju — 
jačanju in ustvarjanju koncepta 
splošne ljudske obrambe in k vse
stranskemu razvoju in krepitvi na-

Prl točki »vprašanja in predlogi 
odbornikov« so bila obravnavana 
vprašanja Franca Zupana, odbornika 
iz Preserij, ki je postavil vprašanje 
v zvezi s pobiranjem prispevka za 
mestna zemljišča ter prosil za in
tervencijo občinske skupščine, da 
se omogoči predvidena pozidava v 
Preserjah, za katero pa še vedno 
ni soglasja od republiške skupno
sti za ceste zaradi obvoznice bo
doče avtoceste. Nadalje je seznanil 
skupščino, da so samoupravni or-
da bo omenjena organizacija pri-
gani podjetja LEK sprejeli sklep, 
spevala 20 milijonov SD za uredi
tev ceste iz Preserij proti Mengšu. 

Miro Varšek je spomnil na pro
blem v zvezi z urejanjem pločni
kov na Savski cesti v Domžalah, 
predsednik skupščine pa je predla
gal, da se prične z urejanjem Kra
kovske ceste v Domžalah in to v 
okviru sredstev, ki jih je domžalska 
poslovna banka kot posojilo zago
tovila za ureditev ceste skozi Ihan, 
Krašnjo in cesto Mengeš—Sinkov 
turn, s čemer so se odborniki so
glasno strinjali. 

M. P. 

še samoupravne socialistične skup
nosti. 

ZRVS naj bi razvijala in spodbu
jala dejavnost članstva v družbeno
političnih, delovnih in drugih orga
nizacijah in društvih pri reševanju 
in pojasnjevanju idejnopolitičnih 
vprašanj v zvezi z razvojem in us
merjanjem narodne obrambe in 
pri graditvi sistema ter organiza
cijskih oblik splošnega ljudskega 
odpora. 

ZRVS mora razvijati in spremljati 
dejavnost članstva pri izpolnjeva
nju nalog, ki so pomembne za na
daljnjo krepitev obrambne moči de
žele in so določene z zakonom o 
SLO, zakonom o vojaški obvezno
sti in drugimi predpisi s področja 
narodne obrambe. 

Organizacija je zainteresirana za 
kadre, zato mora sodelovati pri ka
drovanju in izbiri kandidatov za re
zervne in aktivne vojaške stareši
ne in pri izbiri starešin za vse 
obrambne strukture. 

Pomembna naloga je, razvijanje 
in organiziranje aktivnosti rezerv
nih starešin zaradi prenašanja bor
benih izkušenj in tradicij NOB na 
mlajše rezervne starešine in mla
dino, da sodeluje pri obrambni 
vzgoji civilnega prebivalstva, še po
sebno pa mladine, 

Z navedenimi nalogami, ki so v 
sedanjem trenutku poleg dejavnosti 
za izpolnjevanje idejnopolitičnega 
in splošnega vojaškega znanja svo
jih članov bistvene za organizacijo, 
se kaže tudi nova vloga ZRVS, od 
kar je le-ta postala samostojna. 

Naloge niso lahke. Za njihovo 
izpolnjevanje je potrebno kolektiv
no delo vodstev in komisij ter an
gažiranje čimvečjega števila član
stva. 

Predstojeće skupščine bodo mo
rale čimveč časa posvetiti navede
nim vprašanjem, ki so značajna za 
ZRVS in pomembna za našo druž
beno skupnost, ki od organizacije 
pričakuje na področju obrambnih 
priprav več sodelovanja in strokov
ne pomoči. 

Pred skupščinami 
Zveze rezervnih 
vojaških starešin 



Tehniška tekstilna srednja šola in dveletna 
administrativna šola za odrasle v Domžalah 

Delavska univerza v Domžalah je 
v šolskem letu 1973/74 odprla I. 
letnik Tehniške tekstilne srednje 
šole in I. letnik dveletne Admini
strativne šole. O pomanjkanju teh 
kadrov nam zgovorno pričajo šte
vilke: v tekstilno srednjo šolo hodi 
42 slušateljev in sicer iz naslednjih 
delovnih organizacij: 

1. Induplati 12 
2. Trak 6 
3. Universale 3 
4. Tosama 8 
5. Filc 1 
6. Velana 4 
7. Svilanit 2 
8. Angora 1 
9. Dekorativna 1 

10. Vezenina Bled 2 
11. Sukno Zapuže 1 
12. TIP-TOP 1 

Delovne organizacije so plačale 
polovico šolnine za svoje slušate
lje in z njimi sklenile pogodbo, ne
katere tega ne, pa čeprav imajo 
precejšnja sredstva, ki so namenje
na za izobraževanje. Posebno po
udarjam to še zaradi tega, ker ima
mo v občini »Družbeni sporazum 
o kadrovski politiki«, v katerem lo
po in jasno piše, da morajo delov
ne organizacije načrtno kadrovati 
prizadevne delavce v ustrezne šole, 
kar istočasno pomeni, da jim mo
rajo tudi finančno pomagati, dati 
dopuste ob izpitih, enoizmensko 
delo in drugo. 

V oddelku sta dve smeri: tkalska 
in konfekcijska. Predavatelji so iz 
naših delovnih organizacij, razen 
za dva predmeta, ki jih bosta pre
davala iz matične kranjske šole. 

Slušateljice dveletne Administrativne šole za odrasle v Domžalah 

Del slušateljev štiriletne Tehniške tekstilne šole za odrasle v Domžalah 

V Administrativno šolo hodi 45 
slušateljic. V razgovoru s slušate-
Ijicami smo ugotovili, da bodo slu
šateljice same plačevale šolnino, 
razen redkih izjem. Podatek, ki ni 
razveseljiv, še posebno, če s pol
no ihto govorimo, sklicujemo se
stanke, razpravljamo o »Družbenem 
sporazumu o kadrovski politiki v 
občini Domžale?!« 

Predavanja na obeh oddelkih so 
trikrat tedensko v popoldanskem 
času na Poklicni šoli. (v prostorih 
bivše I. osnovne šole v Domžalah). 

Zavedamo se tega, da se sluša
telji s svojim vpisom odrekli mar
sičemu, da morajo poleg rednega 
dela trikrat tedensko popoldan se
deti v šolskih klopeh pet šolskih 
ur. To posebno poudarjam zaradi 
tega, ker so med njimi tudi takšni, 
ki so osnovno šolo zapustili že 
pred dvajsetimi leti. 

Pohvaliti moramo njihovo priza
devnost, zaželeti jim čimveč uspe
ha, da pridejo do cilja, ki so si ga 
postavili. 

Želimo pa, da delovne organiza
cije pomagajo tem slušateljem, saj 
jih dobro poznajo, vsak dan so z 
njimi v stikih in le ob pomoči se 
ni bati, da bi bili slabi uspehi. Po
membno je tudi to, da so to ljudje 
iz neposredne proizvodnje, ki jim 
delovni proces ni tuj. Znanje, ki ga 
bodo pridobili v šoli, bodo lahko 
koristno in smotrno uporabljali pri 
vsakodnevnem delu. 

Smatramo, da je takšna oblika 
izobraževanja odraslih primerna, saj 
kraj šolanja približamo slušatelju, 
obenem na predavanjih pridobi os
novno znanje, vse ostalo pa se slu
šatelj ob napotkih predavateljev 
sam nauči. 

Rajko Radmelič 

Novo v Radomljah in Homcu 
Novo šolsko leto smo v Radom

ljah pričakali z zadovoljstvom, saj 
smo dobili novih sedem učilnic in 
moderno telovadnico. Dolgo priča
kovana želja ne samo mladih, am
pak tudi odraslih občanov našega 
šolskega okoliša se je s tem ures
ničila. Občani, ki so z razumeva
njem plačevali in še plačujejo sa
moprispevek za šole v naši občini, 
so sedaj dobili še eno potrditev, 
da se program izgradnje šolske 
mreže v občini uresničuje, sicer 
nekoliko z zamudo, to pa je posle
dica zveznih predpisov o zamrznit
vi kreditiranja negospodarskih in
vesticij, ki so bili sprejeti 7. ja
nuarja 1973. 

Naš objekt v vrednosti nad 
4.280,555 din je še en dokaz, da 
program, ki je zastavljen smelo 
uresničujemo z velikim prizadeva
njem Skupščine občine Domžale, 
ki vlaga v izgradnjo šolske mreže 
res ogromno napora. Omenim naj, 
da veljajo objekti, ki so zgrajeni, 
ali pa so v gradnji, že sedaj nad 
5 starih miljard, zbranih sredstev 
iz naslova samoprispevka pa je sa
mo okrog ene stare milijarde. 

Kako je bila potrebna dozidava 
učilnic In telovadnice v Radomljah 
naj to podkrepim z nekaterimi šte
vilkami: 

Število učencev v šolskem letu 
1968/69 465 
1969/70 473 
1970/71 483 
1971/72 508 
1972/73 543 
1973/74 589 

predvidoma v šolskem letu 
1974/75 610 

Če pa pogledamo v leto 1963, ko 
je bilo zgrajeno novo šolsko po
slopje, pa je bilo vpisanih le 313 
učencev. Komentar o potrebnosti 
ali nepotrebnosti gradnje je torej 
odveč, čeprav je bilo glede uteme
ljenosti gradnje tudi med vodilnimi 
v Domžalah precej pomislekov. Na
dalje naj povem še to, da imamo 
v oddelkih podaljšanega bivanja 109 
učencev in je šola tako ves dan 
zasedena. 

Zelja staršev je tudi, da bi imeli 
celoletno malo šolo, ker imamo v 
popoldanskem času še toliko pro
stora, da bi začeli uresničevati ak
cijski program ZKS, ki je bil spre
jet na seji CK ZKS in predvideva 
do konca leta 1975 v vsej Slove
niji celoletno malo šolo. Po naših 
izračunih bi stalo šolanje v mali 
šoli 700 din na učenca, ali za vse 
tri oddelke male šole okrog 65.000 
dinarjev. 

Učenci naše šole so hvaležni na
ši družbeni skupnosti za to veliko 
pridobitev in bodo z marljivim uče

njem ter čuvanjem tega lepega ob
jekta opravičili zaupanje naše skup
nosti do mladega rodu. Že do sedaj 
so z učenjem in delom v raznih 
krožkih veliko doprinesli, da je ime 
našega pionirskega odreda, ki nosi 
ime po Radomeljski četi, znano ne 
samo v občini, ampak tudi širom 
Slovenije in Jugoslavije. 

Naj navedem samo nekaj prime
rov: Na tekmovanju matematikov za 
srebrni Vegov znak na občinski rav
ni so v vseh treh razredih (6., 7. in 
8.) zmagali naši učenci. Na tekmo
vanju v znanju VESELA šola se je 
edino naš učenec iz sedmega raz
reda po zmagi na področnem tek
movanju uvrstil na republiško in za
sedel odlično drugo mesto. Naši 
strelci vsako leto dosegajo med 
moškimi prvo, med ženskami pa 
drugo mesto v Sloveniji. V tekmo
vanju pionirjev ob 30. obletnici ZPJ 
VSI VEMO VSE iz zgodovine NOB 
in ZPJ so naši pionirji med 150 od
redi v Sloveniji zasedli tretje me
sto. Pripravili so vsako leto celo 
vrsto občinskih revij in koncertov 
ter drugih nastopov za javnost, ki 
prizadevanja pionirjev nagrajuje z 
velikim obiskom predstav. Za šolo 
v Cerknem smo zbrali na šoli ok
rog 3000 din, za Kumrovec pa tudi 
skoraj 3000 din in so bili pionirji 
za obe akciji nagrajeni. Folklorna 
skupina vsako leto sodeluje na re

publiški reviji pionirskih folklornih 
skupin itd. 

V vse to in še v drugo delo s 
pionirji, mimo pouka, so naši uči
telji vložili v lanskem šolskem le
tu preko 1500 ur dela. 

Člani DPM Radomlje so pokrenili 
akcijo za zgraditev Igrišča pri šoli, 
ki v načrtu adaptacije ni bil zajet. 
V ta namen so člani društva obi
skali vse družine v našem šolskem 
okolišu in zbrali 32.000 dinarjev. 
Zato smo prepričani, da bo igrišče 
do zime zgrajeno, za kar smo se 
dogovorili z izvajalcem del SLOVE
NIJA CESTE. 

Tudi glede gradnje otroškega vrt
ca so stvari že urejene. Investitor, 
t. j . TSOV Domžale, je oddala dela 
Gradbenemu podjetju OBNOVA, ki 
mora po pogodbi vrtec zgraditi v 
roku 150 dni. 

Občani KS HOMEC-NOŽICE nada
ljujejo z asfaltiranjem cest v svo
jih naseljih. Po uvedbi enoletnega 
samoprispevka v višini dveh pro
centov in takojšnji realizaciji začr
tanega plana izgradnje, so z delom 
nadaljevali in s prispevki občanov 
samih po 750 din ter sredstvi KS, 
asfaltirali že več ulic v Novem 
Homcu ter Nožicah. Misl im, da je 
to lep primer, kako si občani lahko 
sami zagotovijo boljše in lepše živ
ljenjske razmere v svoji sredini. 

Rajko Hafner 



Pšata in Raca naraščata 
Ali smo pripravljeni...? 

Pogoste elementarne in druge 
nesreče dokazujejo, da družbi ne 
grozijo velike nevarnosti samo med 
vojno in bojnimi sredstvi. Nasprot
no. Elementarne nesreče manjšega 
ali večjega značaja, kot npr. po
tresi, požari, poplave itd. so prina
šale velikokrat hude posledice za
radi ogromne škode in tudi člove
ških življenj. Elementarne in druge 
nesreče so tudi pri nas potencialna 
nevarnost. Poleg pogostih potresov, 
(spomnimo se samo katastrofe 
skopskega potresa, potresa v Banja 
Luki) zadnje poplave, ki so zajele 
širši predel v SR Sloveniji, opozar
jajo na potrebo po stalni pripravlje
nosti, zlasti pa organiziranosti ce
lotne družbe v civilni zaščiti. Zato 
je osnovna naloga vsakega držav
ljana, organizacije združenega dela 
in družbenopolitičnih organizacij, da 
čim uspešnejše poskušajo posredo
vati ob katastrofah in nuditi takoj
šnjo in efikasno pomoč. Zaradi te
ga je potrebno, da se pred tem 
organzirajo enote civilne zaščite. 
Enote civilne zaščite morajo biti or
ganizirane, usposobljene in priprav
ljene tako, da so zmožne takoj us
pešno posredovati. 

Zakon o narodni obrambi določa 
(v občini to določa bolj natančno 
odlok o ustanavljanju enot civilne 
zaščite, Uradni vestnik občine Dom
žale štev. 5/72), da je delovanje ci
vilne zaščite osnova in pripravlje
nost za boj proti elementarnim ne
srečam. Odlok občinske skupščine 
določa, da enote civilne zaščite 
ustanovijo vse organizacije združe
nega dela, ki imajo več kot 80 za
poslenih in vse krajevne skupnosti. 
Občina pa je določila kakšne spe
cializirane enote morajo ustanoviti 
organizacije združenega dela. 

V občini je imenovan občinski 
štab civilne zaščite, ki skrbi za or
ganizirano delovanje štabov v orga
nizacijah združenega dela in v kra
jevnih skupnostih. Štabi pa nepo
sredno vodijo enote in službe civil
ne zaščite na svojih območjih. 

Zadnje poplave v občini od 24. 
do 26. septembra so pokazale pra
vilnost organizacije civilne zaščite. 
V teh dneh so po nekaj dnevnem 
močnem deževju začele naraščati: 
Kamniška Bistrica, Pšata, Rača in 
pritoki. Poprave so zajele del se
vernega dela Mengša s Topolami, 
del naselje Zaboršt, Ulico Talcev, 
Ihan in Bišče, Podrečje in južni del 
Doba. Močno poplavljena je bila tu
di glavna cesta pri naselju Krašnja, 
zaradi velikega pritoka hudourni
kov, ki so se izlivali iz okoliških 
hribov. 

Občinski štab civilne zaščite se 
je samoiniciativno sestal dne 25. 9. 
1973 ob 9. uri. Štab se je na tej 
svoji kratki seji dogovoril, da člani 
štaba takoj analizirajo stanje in 
ugotovijo posledice, ki so nastale 
zaradi poplav. Člani štaba so bili 
zadolženi, da na področjih, kjer so 
grozile poplave takoj aktivirajo šta
be civilne zaščite v krajevnih skup
nostih, te pa enote v organizacijah 
združenega dela (Mengeš, Domža
le). Konkretno delovanje na poplav
ljenem terenu je pokazalo, da je 
večina enot civilne zaščite, zlasti 
gasilske, dobro pripravljenih in 
strokovno usposobljenih. Občinski 
štab civilne zaščite pa je vseeno 
ugotovil, da nujno potrebna oprema 
za takšno reševanje ni zagotovljena 
v zadostni meri. Za enote civilne 
zaščite na terenu je potrebno na
baviti še nekaj reševalnih čolnov 
in specialne opreme. Člani štaba 
so ugotovili, da je stanje strug, po
sebno manjših pritokov, zanemarje
no in da so struge pogosto mesto 
za odlaganje smeti. Struge niso oči
ščene naplavljenih dreves in dru

gega materiala, ki so najpogosteje 
nabira pred in pod mostovi ter pro
pusti. Ob hudih nalivih in močnem 
deževju je to vzrok za izliv vode 
iz strug in velikih poškodb na mo
stovih. 

Škoda ob zadnjih poplavah je ob
čutna. Poškodovani so mostovi na 
Kamniški Bistrici, ki povezuje Dom
žale z Zaborštom in Ihanom, prav 
tako most v Biščah, čeprav je bil 
zgrajen pred dvemi leti in most v 
Lukovici, na cesti Lukovica—Mo
ravče. Porušena pa sta mostova v 
Loki in Homcu. 

Škoda je nastala tudi na stano
vanjskih in drugih objektih. Vzroke 
epidemioloških pojavov bolezni, ki 

Za 1973 leto je Zveza rezervnih 
vojaških starešin za svoje člane 
imela programirana razna urjenja, 
s ciljem nadaljnjega splošnega vo
jaškega izpopolnjevanja. 

2e spomladi je bilo v vseh os
novnih organizacijah izvedenih dvo
je zanimivih predavanj: »O aktual
ni varnostni problematiki«, temo je 
podal pomočnik sekretarja za no
tranje zadeve SRS in »Oblike pro-
tidiverzantskega in protiteroristič-
nega boja«, predavatelj je bil re
zervni podpolkovnik Marjan Cajhen. 
Zadnje predavanje je bilo spremlja
no z ustreznim poučnim filmom in 
shematskimi prikazi. 

Vsa predavanja so bila konkret
na in kvalitetno izvedena tako, da 
je bilo 1166 rezervnih starešin, ki 
se je predavanj udeležilo, zelo za
dovoljnih. 

V mesecu maju in juniju so bila 
v vseh osnovnih organizacijah v ob
čini izvedena praktična urjenja na 
zemljišču v taktično-orientacijskih 
pohodih. Le-ta so bila letos oce
njevana in so veljala kot izpiti. Te
ga urjenja so se bili dolžni udele
žiti rezervni oficirji do 50 in podo-
ficirji do 45. leta starosti. 

V okviru pohoda so udeleženci 
reševali 10 nalog iz vojaške teorije 
in topografije, na zemljišču pa so 
reševali praktične naloge, streljali 
z malokalibrsko puško ter s pomo
čjo topografske karte in kompasa 
morali na zemljišču najti 5 do 8 
kontrolnih točk, prepešačiti 8 do 10 
km in v določenem času priti na 
postavljeni cilj. 

Za te pohode so se najboljše 
pripravili in dosegli najboljše us
pehe: 

Med ekipami, ki so štele po pet 
članov: 

— ekipa 0 0 ZRVS Mengeš št. 
140, ki je v sestavi — Peter Lav-
rič, Stane Lužar, Alojz Leb, Milan 
Majdič in Stane Gmeiner — zbrala 
415 točk; 

— ekipa 0 0 ZRVS Vir-Dob št. 
137, ki je v sestavi — Franc Sto-
šicki, Marijan Stopar, Matija Av-
belj, Marko Pipp in Ciri l Komotar 
zbrala 413 točk; 

— ekipa 0 0 ZRVS Moravče št. 
145, ki je v sestavi — Miha No
vak, Franc Lampret, Vinko Kepec, 
Boro Letnar in Franc Lavrič zbrala 
378 točk. 

Med posamezniki so najboljše re
zultate dosegli naslednji trije ude
leženci: 

— Marijan Stopar iz 0 0 ZRVS 
Vir-Dob, ki je dosegel 99 točk; 

— Ciril Komotar iz iste organi
zacije, ki je dosegel prav tako 99 
točk; 

se v primeru poplav pogosto po
javljajo, smo skušali odpraviti tako, 
da smo organizirali epidemiološko 
ekipo iz Ljubljane, ki je vse (prijav
ljene) poplavljene prostore dezinfe-
cirala. 

Občinski štab CZ in štabi CZ v 
krajevnih skupnostih (Domžale, 
Mengeš, Vir-Dob) ter nekateri po
samezniki, ki jih je aktiviral občin
ski štab CZ, so od vseh, ki so so
delovali pri odklanjanju nevarnosti 
in škode zahtevali brezpogojno iz
vajanje nalog. 

Občinski štab civilne zaščite je 
na svojem zadnjem sestanku na 
osnovi poročil članov občinskega 
štaba ter poročil članov štaba kra-

— Peter Lavrič iz 0 0 ZRVS 
Mengeš, ki je dosegel 98 točk. 

Udeležba na pohodih je bila prav 
dobra, saj se je praktičnega urje
nja na zemljišču in preverjanja zna
nja udeležilo 85 % klicanih stare
šin. 

Za tiste, ki se zaradi službene 
zadržanosti ali drugih vzrokov niso 
udeležili pohodov, so bili naknad
no organizirani teoretični izpiti. Ta
ko je udeležba na letošnjem pre
verjanju znanja bila skoraj popolna 
in sicer 99 %. Iz neopravičenih raz
logov se tej obvezi niso odzvali le 
štirje člani, ki pa se bodo morali 
zaradi svoje neodgovornosti zago
varjati pri Sodniku za prekrške. 

Doseženi rezultati na obeh ob
likah izpitov so zadovoljivi in so 
vsem, ki so pozitivno ocenjeni za 
letošnje leto, priznane v vojaške 
vaje 3 do 6 dni, glede na doseže
ne rezultate. 

V tretjem tromesečju so bila po 
osnovnih organizacijah izvedena 
praktična urjenja v streljanju z av
tomatskim in polavtomatskim pe
hotnim orožjem, ki pa še niso pov
sem končana. 

Dosedanja udeležba, ki sicer nI 

Na sliki od leve proti desni stoje: 
Marko Capuder, Dule Kapic, Rudi 
Janežič in Janez Kotnik, sedita: To

ne Pestotnik in Milan Obreza 

jevnih skupnosti ugotovil, da so vsi, 
ki so bili pozvani in tudi tisti, ki 
so se samoinciativno, toda organi
zirano odzvali zahtevam štabov, ve
stno opravili težko delo. Posebno 
se je izkazala Postaja Milice Dom
žale, štabi civilne zaščite krajevnih 
skupnosti Domžale, Mengeš in Vir-
Dob, gasilske enote OZD Filc, Trak, 
Melodija, Helios, TOKO, Termit, ga
silske enote CZ KS Domžale, Vir-
Dob in prostovoljna gasilska dru
štva Trzin ter Loka. 

Vsem se za nudeno pomoč iskre
no zahvaljuje občinski štab in pri
zadeti občani. 

Občinski štab civilne zaščite 
občine Domžale 

bila obvezna, je bila 75 %. Rezul
tati v streljanju z brzostrelko so 
prav dobri, preko 80 % udeležen
cev je pozitivno ocenjenih, od teh 
pa je bilo 65 % odličnih. Uspeh 
urjenja v streljanju z vojaško pišto
lo pa je bil skromnejši, kar je ra
zumljivo, saj je od pehotnega oro
žja streljanje s pištolo najtežje. 
Kljub temu pa je na tem urjenju 
pozitivno ocenjenih 36 rezervnih 
starešin. 

Ob urjenju v streljanju velja ome
niti, da se v Domžalah srečujemo 
s težavami glede strelišča. Ure
jenega strelišča nimamo, urjenja pa 
izvajamo na provizoričnih in neure-
nih streliščih. To pa je povezano 
z veliko odgovornostjo in tvega
njem glede varnosti na strelišču in 
izven njega v času izvajanja urje
nja v streljanju. 

Do konca koledarskega leta bo 
v organizacijah ZRVS še po eno 
predavanje iz programa idejnopoli-
tičnega izobraževanja. V okviru let
nih skupščin pa bodo predvajani 
strokovni filmi. S tem bo tudi pro
gram splošno-vojaškega izobraževa
nja v celoti realiziran. 

MB 

Alpinistična sekcija pri PD Dom
žale skrbi tudi za svoj podmladek. 
V ta namen organizira tudi večkrat
ne vzpone na naše vrhove. 
Ena izmed takšnih skupin je bila 
tudi letos na Triglavu. To so bili 
učenci osnovne šole »Janko Ker
snik« iz Brda pri Lukovici. Pod vod
stvom vodnika so prvič v svojem 
življenju stopili na najvišji vrh na
še gore in spoznali lepote našega 
planinskega sveta. Vse tisto, kar 
se je preje porajalo le v mislih, so 
lahko videli sami: Škrlatico, Stenar, 
Sedmera jezera, Velo polje, sever
no steno našega »očaka« in še ne
šteto drugih gorskih krasot. 

Čeprav mladi in še neizkušeni, 
čeprav ne ravno v najlepšem vre
menu v megli in bliskih niso po
pustili in se sredi poti vrnili v 
dolino. Mokri in prezebli so se 
povzpeli do vrha, se vpisali v spo
minsko knjigo in zadovoljni ter pol
ni vtisov prišli preko Komarče v 
Bohinj. 

Slavko Šikonja 

Uspešna urjenja rezervnih 
vojaških starešin 

Učenci na Triglavu 



•občine Domžale, in sicer po grafični prilogi (št. 
4245/1/2, november 1972, IB Elekrroprojekt 
Ljubljana), ki je sestavni del toga odloka. 

2. člen 
Ta odlok začne veljati osmi dan po objavi v 

Uradnem vositniku občine Domžale. 
StCVilka: 350-16/73 
Datum: 4. 10. 1973 

PREDSEDNIK 
skupščine občine Domžale 

Albin Klemene, 1. r. 

Na podlagi 15. člena Zakona o urbanističnem 
planiranju (Ur. list SRS, št. 16/67 in 27/72) ter 
134. člena statuta občine Domžale je skupščina 
občine Domžale na 45. seji občinskega zbora 
in z zbora delovnih skupnosti dne 4. 10. 1973 
sprejela 

ODLOK 

0 spremembi urbanističnega načrta Domžale — 
Mengeš (št. projekta P — 1866-c, julij 1968, PP 
Kranj) razširitev zazidljivih površin v Mengšu, 
severno od razbremenilnika Pšatc. 

Zazidljive površine v Mengšu, severno od 
razbremenilnika Pšate se povečajo tako, kot je 
prikazano v grafični prilogi (25. 6. 1973, merilo 
1 : 2880, BIRO 71 Domžale), ki je sestavni del 
tega odtoka. 

2. člen 
Povečana cona zazidljivosti v Mengšu se bo 

urejala z dopolnilno zazidavo. 

3. člen 
Ta odtok začne veljati osmi dan po objavi 

v Uradnem vestniku občine Domžale. 
Številka: 350-15/73 
Datum: 4. 10. 1973 

PREDSEDNIK 
skupščine občine Domžale 

Albin Klemene, 1. r. 

N a podlagi 11., 13. in 15. člena zakona 
o urbanističnem planiranju (Ur. list SRS, št. 
16/67) je svet za gradbeništvo in urbanizem 
skupščine občine Domžale na svoji 24. seji, dne 
26. 6. 1973 sprejel 

SKLEP 
o javni razgrnitvi spremembe urbanističnega na
črta Domžale — Mengeš — Razširitev stano
vanjske in kmetijske cone v Radomljah. 

1. člen 
Svet za gradbeništvo in urbanizem skupščine 

občine Domžale daje v javno razgrnitev spre
membo urbanističnega načrta Domžale — Men

geš (š t proj. 1866, PP Kranj). Predmet razgrnitve 
je razširitev cone, ki bi bila namenjena za 
gradnjo stanovanjskih in kmetijskih objektov 
v jugovzhodnem predelu Radomelj (vzhodno od 
ceste Radomlje—Dob). 

2. člen 

Sprememba urbanističnega načrta Domžale 
— Mengeš je javno razgrnjena za 30 dni, ra
čunano od dneva objave tega sklepa v uradnem 
vestniku občine Domžale. Grafični in tekstualni 
prikaz sprememb bo razgrnjen na oddelku za 
urbanizem, gradbeništvo in komunalne zadeve 
skupščine občine Domžale (soba št. 61/11). 

3. člen 

V času javne razgrnitve lahko delovne in 
druge organizacije, krajevne skupnosti in ob
čani dajejo na prikazane spremembe urbanistič
nega načrta svoje pripombe in predloge v po
sebno knjigo pripomb, ki bo priložena razgr
njeni dokumentaciji na oddelku. 
Številka: 350-15/73 
Datum: 2. 10. 1973 

Predsednik 
za gradbeništvo in urbanizem 

Stane Omahna 
dipl. gradb. ing., 1. r. 

Posebna priloga 
NOVA ORGANIZIRANOST SINDIKATOV 

V JAVNI RAZPRAVI 
Najbrž jc prav, da tudi v našem časopisu 

opozorimo na novo organiziranost sindikatov, 
katero narekujejo ustavne spremembe ter izho
dišča za deseti kongres Zveze komunistov Ju
goslavije. 

Iz prakse je razvidno, da kljub dosedanjim 
prizadevanjem sindikatom ni vedno uspelo, da 
bi odražali hotenfe delovnih ljudi, in sicer: za
radi nezadostne usmerjenosti k bazi, včasih pre
več forumskega delovanja ter počasnosti v rea
giranju na prava vprašanja in ob pravem času. 

Zato bo potrebno, glede na novo ustavo, tudi 
sindikat organizacijsko prilagoditi spremembam, 
saj se s tem odpirajo nove naloge in nove mož
nosti za delovanje sindikata na vseh področjih. 

Nova naloga sindikata bo v tem, da ga bodo 
organizirali delavci kot najširšo razredno orga
nizacijo delavskega razreda v boju za razvoj 
samoupravnih socialističnih odnosov in za ures
ničevanje svojih samoupravnih in drugih pravic 
in interesov na vseh področjih dela, ustvarjanja 
in življenja. Skratka gre za sindikat v temeljni 
organizaciji združenega dela (delovni organiza
ciji); gre za sindikat delavcev, katerega vsa 
vodstva so organizirana iz osnovne sindikalne 
organizacije, v kateri neposredno odloča delavec, 
torej po delegatskem načelu. 

In končno gre za tak družbenoekonomski 
položaj in vlogo sindikata v družbi in v poli
tičnem sistemu, ki ustreza razrednim interesom 
in težnjam delavskega razreda. 

Torej gre za najširše sodelovanje delavcev 
pri izvajanju funkcije oblasti in pri opravljanju 
drugih pomembnih zadev, kakor tudi za reševa
nje socialnih vprašanj, ki so pomembna za vse 
delovne ljudi in za krepitev njihove solidar
nosti. 

OSNUTEK NAČEL O ORGANIZIRANOSTI 
SINDIKATA 

Statutarni dogovor naj bi nadomestil vse 
statutarne akte sedanjih sindikatov in Zveze 
sindikatov. Nastal naj bi kot dogovor vseh 
osnovnih organizacij sindikatov, torej ne bi bil 
sprejet na kongresu, pač pa naj bi 8. kongres 
Zveze sindikatov Slovenije formuliral njegov 
dokončni predlog. Gre za stalen akt, ki naj bi 
s svojimi načelnimi določili urejal osnovne or
ganizacije in delovanje vseh sindikatov in Zveze 
sindikatov. Le v osnovnih organizacijah sindi
katov bi imeli še svoja posebna pravila. Po
drobnosti, ki v statutarnem dogovoru ne mo
rejo biti urejene, bodo urejali poslovniki ali 
izjemoma posebni dogovori in sklepi. 

Izhodišča nove organiziranosti so : 

V VSAKI TEMELJNI ORGANIZACIJI 
ZDRUŽENEGA DELA PRAVILOMA VSAJ ENA 

OSNOVNA ORGANIZACIJA SINDIKATA 
Osnovni poudarek je dan neposredni udelež

bi vseh članov v aktivnosti sindikatov. Seveda 
imamo tudi sedaj osnovne organizacije sindi
kata, kjer deluje le izvršni odbor ali le pred
sednik. Nove naiogc sindikatov zahtevajo v teh 
osnovnih organizacijah sindikata korenite spre
membe v načinu delovanja. 

Statutarni dogovor naj bi te spremembe omo
gočil, očrtal in spodbudil. Te oblike so npr.: 
skupine, delegatski sestav izvršnih odborov v 
osnovnih organizacijah sindikata, v katerem so
delujejo skupine, dogovor o tem, da o naj
pomembnejših zadevah odločajo vsi člani na 
zborih, itd. Taka osnovna organizacija bo lahko 
osnova neposrednega samoupravljanja v temelj
ni organizaciji združenega dela, politična osnova 
delavske kontrole, bistven dejavnik v informi
ranju za samoupravno odločanje in v političnem 
ter strokovnem izobraževanju. 

Taka osnovna organizacija sindikata bo tudi 
politična osnova delegatskega sistema. S tem je 
povezana politična akcija, da se taka dejavnost 
sindikatov izrecno omogoči in predvidi tudi v 
statutih temeljnih organizacij združenega dela 
in v samoupravnih sporazumih o združevanju 
temeljnih organizacij združenega dela v organi
zaciji združenega dela. 

DELEGATSKI SISTEM 
Omenili smo že možnost, da v osnovni orga

nizaciji sindikata delujejo skupine in da njihovi 
delegati, nekdanji poverjeniki, sestavljajo izvršni 
odbor ali nastopajo v izvršnem odboru kot 
enakopravni občasni člani, kadar gre za zadeve 
take skupine. Medtem, ko je pri izvršnem od
boru osnovne organizacije to le ena izmed na
kazanih možnosti, pa velja delegatsko razmerje 
kot osnova organiziranja in delovanja na vseh 
nivojih. Statut ne odgovarja na vprašanje, ali 
je delegacija osnovne sindikalne organizacije de
legirana posebej ali pa kot delegacijo zastopa 
izvršni odbor. Možni sta torej obe rešitvi. Iz
recno pa je zapisano, da so vsi organi sindikatov 
sestavljeni po delegatskem načelu, opredeljena 
je odgovornost delegatov, postavljeno je načelo 
sporazumevanja kot osnovno načelo odločanja 
v organih sindikatov. 

SINDIKALNE KONFERENCE 
V temeljni organizaciji združenega dela, v 

kateri bo več osnovnih organizacij sindikata, v 
podjetjih, v katerih bo več organizacij združe
nega dela in več osnovnih organizacij sindikata. 

je predvideno, da deluje sindikalna konferenca. 
Sindikalna konferenca na nivoju organizacije 
združenega dela, ki združuje osnovne sindikalne 
organizacije v tej organizaciji združenega dela, 
je lahko sestavljena iz delegatov osnovnih orga
nizacij več sindikatov, ker imamo vrsto pod
jetij, v katerih so osnovne dejavnosti temeljnih 
organizacij združenega dela različne. 

Normalno bi bilo, da so te organizacije v 
temeljni organizaciji združenega dela vključene 
v različnih sindikatih, čeprav je tudi možnost, 
da so vključene v enem sindikatu. 

Prav tako so odprte možnosti republiških 
konferenc za ožje dejavnosti in možnosti regio
nalnih konferenc tam, kjer je to interesantno. 
Tudi te konference sestavljajo delegati osnovnih 
organizacij sindikata. 

OBČINSKA IN MEDOBČINSKA ORGANIZACIJA 
Osnova za formiranje vseh organov sindika

tov in Zveze sindikatov v občini je po tem 
predlogu dogovor osnovnih organizacij sindika
ta v okviru občinske organizacije sindikata. Eno 
izmed stališč je bilo, da je taka organizacija 
samo tam, kjer je organiziran občinski odbor 
sindikata. Statutarni dokument tega stališča ne 
sprejema, ampak izhaja s stališča, da je občin
ska organizacija sindikata tam, kjer je v občini 
vsaj ena osnovna organizacija tega sindikata. 
Stvar osnovnih organizacij sindikata v občini 
je, ali na občinskem nivoju potrebujejo dele
gatsko sestavljen občni zbor, ali pa se dogo
vorijo, da skupne zadeve koordinirajo izvršni 
odbori kot celote na občasnih sestankih. Vendar 
pa ta občinska organizacija predstavlja osnovo 
za delegiranje delegacij tega sindikata v organe 
tega sindikata na medobčinskem in republiškem 
nivoju. Kako se voli skupna delegacija, je stvar 
osnovnih organizacij sindikata v tej občinski 
organizaciji sindikata. Ob taki odločitvi se na
čelno izvoli medobčinski odbor, ki je sestavljen 
iz delegatov občinskih organizacij sindikata. Se
stav republiškega odbora je stvar sporazuma 
vseh občinskih organizacij sindikata. Sestav de
legacije se dogovori med osnovnimi organiza
cijami sindikata v občini ali v medobčinski 
organizaciji. Tako bi delovali delegatsko sestav
ljeni organi sindikatov povsod, kjer se ustvarja 
in deli dohodek. Torej povsod tam, kjer je po
trebna organizirana navzočnost sindikatov. 

SINDIKAT KOT ODSEV INTERESA ČLANOV 
To načelo zahteva večje število drugače or

ganiziranih sindikatov. Statutarni odgovor to 
novo organiziranost podrobno ureja. Teze za 
sporazum bi omogočile vsaki osnovni sindikalni 



organizaciji, da se organizira v tisti sindikat, ki 
bo lahko v večji meri odsev avtentičnih inte
resov članov. Tako bomo dobili popolnoma no
vo, resnično na interesih članov oblikovano, 
tako imenovano sindikalno karto. Sedanji pred
logi iz razprav na republiških odborih sindika
tov omenjajo 18 sindikatov. Šele razprava in — 
še bolje — živa praksa nastajajočih republiških 
konferenc bo dala končni odgovor. 

ZVEZA SINDIKATOV 

V sedanjih statutih je fikcija tako imenova
nega dvojnega članstva. Vsak član sindikata je 
kot posameznik član sindikata in član Zveze 
sindikatov. Statutarni dogovor izhaja iz načela, 
da gre za Zvezo sindikatov, in to načelo izvaja 
tudi v tem, da so organi Zveze sindikatov se
stavljeni iz delegatov sindikalnih organizacij za 
isto območje. Občinski svet zveze sindikatov je 
torej sestavljen iz delegatov občinskih organi
zacij (ne odborov), republiški svet Zveze sindi
katov pa iz delegacij republiških organizacij 
sindikatov. V osnutku je predvideno, da to de
legacijo delegira republiški odbor. 

V osnutku so predvidene paritetne delegacije. 
Nekateri se upirajo pariteti. V statutarni ko
misiji smo menili, da gre za eno izmed temelj
nih načel osnov sistema samoupravljanja (za
stopanje po številu članov ima v sebi težnjo 
po preglasovanju, po majorizaciji). Ni sprejem
ljiva trditev, da le zastopanje po številu članov 
lahko zagotovi razredni interes. Načelo odloča
nja s soglasjem delegacij seveda zahteva urejen 
postopek usklajevanja. Statutarni dogovor tega 
postopka v podrobnosti ne ureja, saj bo nujno 
drugačen, na primer v občinskem odboru sindi
kata, kot pa v republiškem svetu Zveze sindi
katov. 

Gre za postopek, torej za vprašanje, ki kljub 
svojemu načelnemu pomenu spada v poslovnik 
vsakega organa. Razprava bo ocenila, ali je 
taka organiziranost v skladu z nalogami sindi
katov, ali pravilno odraža razredno kvaliteto 
skupnega delovanja sindikatov v Zvezi sindika
tov, ki gotovo ni le seštevek posameznih inte 
resov, ampak nova kvaliteta. S tem v zvezi se 
zastavlja tudi vprašanje, če organiziranost v 
občinske organizacije vsakega sindikata pomeni 
tudi pravilno rešitev? Slišali smo že mnenje, da 
taka organiziranost predstavlja le nepotreben 
formalizem, ki ga ne gre uvajati in bi bilo 
bolj prav, da se na primer občinski svet Zveze 
sindikatov formira iz delegatov osnovnih orga
nizacij sindikata, ne glede na to, v katerem 
sindikatu so te osnovne organizacije organizi

rane. Vendar statutarna komisija meni, da je 
predložena rešitev logična in pravilna. 

ENOTNOST SINDIKALNEGA GIBANJA 
V JUGOSLAVIJI 

Sedanje besedilo statutarnega dogovora ne 
posega v organiziranost Zveze sindikatov Ju
goslavije, saj to tudi ni njegova naloga. Seveda 
pa menimo, da bo tudi pri organizaciji zveznih 
organov sindikatov in Zveze sindikatov treba 
upoštevati naloge in možnosti, ki nam jih odpira 
nova ustavna ureditev. 

STATUTARNI DOGOVOR NAJ POSVETI 
POSEBNO POZORNOST MLADIM DELAVCEM 

Gre za statutarno izvedbo spoznanja, da so 
mladi delavci enakopravni člani sindikalne orga
nizacije, ki kot taki sodelujejo v njeni celotni 
aktivnosti, imajo pa zaradi mladosti svoje po
sebne interese. Te posebne interese naj bi ures
ničevali v mladinskih aktivih. Aktive bi vodili 
mladi delavci — člani sindikalnih vodstev. Akti
vi naj sodelujejo v delovanju Zveze mladine v 
občini in tako bolj kot doslej zagotavljajo vlogo 
mladih delavcev. Gre za aktivno delovanje mla
dih, ne pa za kakršnokoli obliko varuštva nad 
njimi. V dogovoru je predvidena ustrezna šte
vilčna zastopanost mladih v vseh sindikalnih 
organih. Iščemo torej statutarno osnovo za iz
vedbo sklepov III. konference ZKJ o vprašanju 
mladine. Na vsak način bomo to nalogo oprav
ljali ob sodelovanju vodstev Zveze mladine. 

PROBLEMATIKA ORGANIZIRANOSTI 
SINDIKATOV 

Potrebno je opozoriti tudi na vprašanja, na 
katera osnutek ne odgovarja. Tako, še nerešeno 
vprašanje so izvršni organi v delegatsko se
stavljenih vodstvih sindikatov in Zveze sindika
tov. Načelno bi namreč veljalo, da dogovor de
legatov uresničujejo tisti, ki so jih delegirali 
(torej predvsem osnovne organizacije sindikata), 
kakor tudi delegati sami, ali pa po strokovno-
politično imenovanih organov. Operativna prak
tičnost pa nakazuje potrebo po ožjih izvršilnih 
telesih. Podobno je z vprašanjem poklicnih po
litičnih delavcev. V praksi vemo, da v velikih 
podjetjih sindikalno delo zahteva polno zapo
slenega politično-strokovnega delavca. 

V dosledno izvedenem delegatskem sistemu, 
v katerem je delegat res delegat do takrat, ko 
v svoji sredini redno dela in v njej živi, bi po
klicni sindikalni delavci ne bili funkcionarji, 
člani vodstev, ampak imenovani sekretarji, kot 

ena od oblik pripravljanja in izvajanja odločitev 
delegatov. Medtem, ko v osnovnin organizacijah 
sindikatov danes ni veliko poklicnih političnih 
delavcev — mnogi menijo, da jih potrebujemo 
več — pa imamo praviloma poklicne politične 
delavce v vodstvih Zveze sindikatov v občini, v 
velikih občinah pa tudi nekaj poklicnih politič
nih delavcev v strokovnih sindikatih. Vsa re
publiška vodstva imajo poklicne politične de
lavce. Izvedba delegatskega sistema bo torej 
glede političnih delavcev zahtevala le malo no
vega v osnovnih organizacijah sindikatov, v ka
terih je tudi sožitje delavcev najbolj neposred
no. Večje spremembe pa bi bile v republiških 
in občinskih vodstvih. 

Sedanja praksa kaže, da imajo voljeni pred
sedniki občinskih in republiških organov obsež
no delo, ki ga pogosto ni mogoče povezati z 
rednim delom v proizvodnji. Osnutek statutar
nega dogovora zato izhaja iz načela, da imajo 
sindikalna vodstva imenovane poklicne-strokov-
ne sekretarje, po potrebi tudi strokovne sode
lavce, vendar izrecno ne omogoča, da bi v 
posameznem primeru, kjer bo to morda vsaj 
začasno potrebno, imeli tudi poklicnega volje
nega predsednika ali tajnika. 

Nadzorni odbori so predvideni kot organi 
nadziranja materialnega in finančnega poslova
nja. V statutarni komisiji je ostalo v manjšini 
mnenje, naj bi nadzorni odbori dobili posebno 
vlogo, kot jo bodo imeli organi delavske kon
trole. Mnenje te manjšine v • statutarnem dogo
voru ni bilo upoštevano. 

Nekatera vprašanja so očrtana le načelno. 
Tako je dogovor o koordinaciji dela družbeno
političnih organizacij v okviru Socialistične zve
ze gotovo nujen in zahteva tudi statutarno opre
delitev, ki pa je še ne moremo zapisati. Morda 
bo tudi dokončen dogovor o drugačnih sindika
tih, o nastanku večjega števila sindikatov, zah
teval še kakšno opredelitev v tem dogovoru. 
Odprta je mandatna doba delegatov v sindikal
nih vodstvih. Samo nakazan je dogovor o de
litvi članarine, ki bo verjetno zahteval tudi 
redne letne dogovore v delovnem načrtu in 
obsegu nalog občinskih, republiških in zveznih 
organov sindikatov in Zveze sindikatov. Odprta 
je delegatska zastopanost kolektivnih članov v 
organih Zveze sindikatov. 

Na ta in še druga vprašanja bomo odgovore 
še iskali do kongresa Zveze sindikatov Slovenije 
v letu 1974. Praktična izvedba večine nakazanih 
načel v okviru dosedanje organiziranosti, ki je 
možna in nujna, bo bistveno pripomogla k pra
vilni rešitvi tudi teh dilem. 

Milan Deisinger 

Izhodišča o organizacijsko - političnem razvoju 
Zveze mladine Slovenije 

Mladina je sestavni del družbe, je notranje 
diferencirana in na svojevrsten način odraža vse 
družbene interese, procese in protislovja. 

V smislu dogovorov 3. konference Zveze ko
munistov Jugoslavije ter platforme X. kongresa 
ZKJ in VII. kongresa Zveze komunistov Slove
nije morajo torej potekati odločitve o nadaljnji 
organiziranosti Zveze mladine Slovenije. 

Delež mladine v družbenem odločanju je bi
stveno manjši od njenega prispevka v družbeni 
proizvodnji; to je posledica nezadostno razvitih 
samoupravnih odnosov. Spričo svojega družbeno
ekonomskega položaja je zato življenjsko zain
teresirana za razvoj samoupravljanja. 

Revolucionarne družbene spremembe terjajo 
temeljito reorganizacijo in drugačno usmeritev 
politične organizacije mladih ljudi, se pravi, da 
se mora kvaliteta v idejnosti in akciji izboljšati. 

Pri opredeljevanju problema družbenega po
ložaja in aktivnosti mladine se izhaja iz pre
pričanja, da je predvsem od polne in ustvarjalne 
zavzetosti ter odgovornosti mladine same, njene 
organiziranosti in delovne vključenosti v vse 
oblike družbenega odločanja, odvisen njen druž
beni položaj in perspektiva. 

Zveza mladine Slovenije mora združevati vso 
napredno socialistično usmerjeno mladino ter 
se hkrati boriti za socialistično usmeritev sleher
nega mladega človeka. V tem smislu je Zveza 
mladine Slovenije prostor za oblikovanje idejne 
in akcijske enotnosti v drugih družbeno-politič-
nih organizacijah, družbeno-političnih skupnostih, 
samoupravnih organih, študentskih organizacijah, 
specializiranih organizacijah, društvih, klubih itd. 

S tem mora Zveza mladine Slovenije zagotav
ljati, da bo čim večji del mladih ljudi vključen 
v organizirano aktivnost, ki mora biti samo
upravno oblikovana in socialistično usmerjena. 

Storiti je potrebno korenite premike, da se 
bodo v Zvezi mladine resnično dogovarjali vsi 
mladi in vse mladinske organizacije in organi
zacije, ki združujejo mladino. Tako se bodo 
mladi ljudje lahko resnično dogovarjali o vpra
šanjih, ki so jim skupna. Le tako bodo naloge 
Zveze mladine v vseh okoljih aktivneje izpol
njevali, ker bodo bolj sodelovali pri njihovem 
sprejemanju. Zveza mladine mora zagotoviti, da 
bo mladina dojela in osvojila smisel posameznih 
stališč in našla pravo mesto za uveljavljanje in 
izvajanje dogovorov. Zato mora zagotoviti več 
idejnopolitičnega usposabljanja mladih, posebno 
v osnovnih oblikah organiziranja, v aktivih in 
drugih oblikah združevanja mladih. 

Najnaprednejša idejna jedra in akcijska po
litična organizacija mladih ljudi morajo biti mla
di komunisti, ki svojo revolucionarnost nenehno 
potrjujejo s tem, da so v idejni akciji na čelu 
mladinskih množic. Da bi se napredno jedro 
mladih komunistov uspešno obnavljalo in širilo, 
je stalna naloga Zveze mladine Slovenije, da 
skrbi za pripravo in predlaganje novih članov 
v Zvezo komunistov, da skrbi skupno z Zvezo 
komunistov za stalno in kvalitetno idejno po
litično usposabljanje ter njihovo vključevanje 
v konkretne aktivnosti mladih. 

Zvezo mladine kot resnično napredne socia
listično samoupravno orientirano organizacijo 
morajo usmerjati takšna vodstva (idejna in 

akcijska jedra), v katerih bodo napredni, de
lovni in marksističnim pogledom predani mladi 
ljudje, ki bodo zagotovili napredno usmerjenost 
svojih vrstnikov. Oblikovanje teh jeder je v 
interesu vseh socialističnih sil, še posebno pa 
Zveze komunistov in Zveze mladine. Avantgard
no vlogo mladih komunistov moramo tako v 
Zvezi mladine čutiti povsod: na terenu, v šolah, 
delovnih organizacijah, na občinski, republiški 
ravni itd. 

Zato jle potrebno omogočiti stalne in načrtne 
dogovore ter akcije (aktivi mladih komunistov). 
Osnovne oblike takega organiziranja (aktivi) je 
potrebno približati vsakemu delovnemu in živ
ljenjskemu okolju mladega človeka. Aktivi naj 
bi bili tako v vsakem podjetju; v TOZD, šol
skih centrih, krajevnih skupnostih, občinskih 
vodstvih, republiških itd. 

Zveza mladine Slovenije mora tako svojo 
idejno, programsko in akcijsko enotnost pri gra
ditvi socialistične samoupravne družbe graditi na 
osnovah razrednega boja, ki je nedvomno izra
žen v programu Zveze komunistov Jugoslavije 
in Zveze komunistov Slovenije in ki ga Zveza 
mladine Slovenije sprejema kot osnovo za svoj 
program in ga tako opredeljuje tudi v svojih 
programskih načelih. Merilo tega boja je krepi
tev vpliva delavca, da odloča o pogojih in re
zultatih svojega dela ter razpolaga s presežno 
vrednostjo. Zato je naša naloga, da okrepimo 
organizirano družbeno ekonomsko in politično 
izobraževanje ter usposabljanje mladih delavcev. 
Učni proces se ne konča v šoli, nadaljuje se 
tudi v delovnih organizacijah in mora potekati 



permanentno na dveh področjih: družbeno-eko-
nomskem in idejno-političnem. Zveza mladine 
mora torej biti stalno prisotna v usposabljanju 
mladih delavcev, kar potem tudi omogoča ena
kopravno sodelovanje njih v graditvi samouprav
nega sistema, razumevanja odnosov in pomagalo 
pri odkrivanju odporov in nedoslednosti pri 
uresničevanju socialističnih družbenih in gospo
darskih odnosov. Le na tak način bo tudi zveza 
mladine zagotavljala med mladino zavestno spre
jemanje samoupravne ideologije in aktivirala ter 
zagotovila konstruktivno udeležbo mladih v sa
moupravnem odločanju. 

Študirajoča mladina se zaradi svojih specifič
nih vprašanj in problemov, ki jih ima s tem, 
ko študira na univerzi in živi v študentskih na
seljih, ustrezno organiziranost v okviru študent
ske organizacije, skupnosti študentov in klubov 
študentov. 

Veliko število mladih ljudi je aktivnih v mla
dinskih specializiranih organizacijah, telesno-kul-
turnih in tehničnih organizacijah ter društvih 
in klubih. Ta del mladih ljudi oziroma organi
zacij mora imeti pomemben vpliv na program
sko in akcijsko usmeritev Zveze mladine, kar 
pa mora tudi pomeniti enotno idejno sociali
stično usmeritev organizacij in njihovih aktiv
nosti na osnovi programa Zveze mladine. Isto
časno pa to pomeni tudi vzajemno odgovornost 
mladinskih specializiranih organizacij, da so prav 
tako notranje samoupravno urejene, demokra
tično postavljene, odprte za podobne in sorodne 
organizacije ter povezane glede nekaterih lastnih 
interesov v Zvezo mladine. 

Povezovanje vseh teh struktur in interesov 
mladine, dogovarjanje ter usmerjanje v akcijo, 
terja resnično novo politično organizacijo mla
dih ljudi. 

Učinkovitost akcije mladih ljudi organiziranih 
v Zvezo mladine, se meri predvsem po tem, 
kako se bo z njihovo aktivnostjo krepila vloga 
in akcija Zveze komunistov. Zveze sindikatov. 
Socialistične zveze in samoupravnih struktur. 
Prav tako pa se mora tudi uspešnost akcije 
Zveze komunistov. Socialistične zveze. Zveze sin
dikatov in samoupravnih struktur meriti s kre
pitvijo v povečanem smislu političnega organi
ziranja in združevanja mladih ljudi na socialistič
nih načelih in še posebno na programu Zveze 
komunistov. 

Večja prisotnost in aktivnost mladih v delu 
Socialistične zveze in sindikatov bo prispevala 
h kvalitetnejšemu delu teh organizacij. Zaradi 
ciljev in vsebine dela obeh organizacij morajo 
mladi ljudje opredeliti svoje konkretno mesto 
in vlogo v njih, saj pomembno prispevajo k 
uresničevanju njunih nalog in ciljev, prispevajo 
k še večji demokratičnosti delovanja, uspešnosti 
itd. Predvsem pa se mladina ravno v teh orga
nizacijah izobražuje in uvaja v družbeno-poli-
tično delo in kar je še pomembnejše, njihovo 
aktivno in tvorno delo bo potem tudi odraz 
njihove soodgovornosti pri graditvi socialističnih 
samoupravnih odnosov. 

Zveza mladine Slovenije mora najširšo po
litično akcijo mladih ljudi razvijati v osnovnih 
celicah družbenega življenja, to je v temeljnih 
organizacijah združenega dela, krajevnih skup
nostih, šolah vseh stopenj ter v teh sredinah 
zagotavljati aktiven odnos članstva do neposred
nega samoupravljanja tako v družbeno-političnih 
organizacijah kot v samoupravnih organih. Od 
tu mora rasti vpliv in akcija mladih ljudi v 
odnosu na širšo družbeno skupnost. Skratka, od 
tu mora rasti celotna organiziranost Zveze mla
dine Slovenije v širših družbenih skupnostih 
oziroma posameznih nivojih. 

V osnovnih celicah družbenega življenja se 
razrešujejo osnovni družbeni problemi in v 
sklopu tega tudi problemi mladih ljudi ter raz
vijajo in zadovoljujejo osnovne interese. Aktivi 
Zveze mladine v teh osnovnih sredinah morajo 
zato mladino mobilizirati in organizirati ter 
usmerjati tako na osnovi njenih delovnih, eko
nomskih, socialnih problemov in interesov kot 
na osnovi vrste specifičnih interesov in aktiv
nosti (šport, kultura, rekreacija itd.). 

Aktivi Zveze mladine (aktivi mladih delavcev) 
v temeljni organizaciji združenega dela morajo 
akcijo mladih ljudi usmeriti v sindikat kot po
litično organizacijo delavskega razreda in vseh 
delovnih ljudi. Mladi delavci, organizirani v 
Zvezi mladine tako nenehno preverjajo in uve
ljavljajo svoja stališča, sklepe, probleme in pred
loge z ostalimi delavci ter se zavzemajo za to, 
da postanejo spoznani kot skupni problem in 
naloge. Poleg tega aktivi razvijajo celo vrsto 
interesnih aktivnosti, ki prav tako odločno pri
spevajo h graditvi samoupravnega uveljavljanja 

mladih ljudi. Uveljavljanje delegatskih razmerij, 
ki pomeni vključevanje samoupravljavcev na 
vseh ravneh v proces odločanja, mora prav v 
obliki organiziranja mladih na nivoju temeljne 
organizacije združenega dela v svoji vsebini in 
funkciji vsebovati novo nepogrešljivo razsežnost. 
Prepletanje njegove vloge proizvajalca in po
trošnika, kjer se interesi temeljne organizacije 
združenega dela nenehno prepletajo s krajevno 
skupnostjo, kjer mora prevladati spoznanje, da 
so navidezno posamezni interesi še kako druž
beni in navidezni problemi krajevne skupnosti 
še kako problemi temeljne organizacije zdru
ženega dela. 

Aktivi zveze mladine v krajevni skupnosti 
oziroma v vaseh in naseljih morajo uresničeva
nje interesov in problemov mladih ljudi (obča
nov) povezati z uresničevanjem interesov obča
nov, ti pa se usklajujejo v Socialistični zvezi 
delovnega ljudstva. Povečana aktivnost mladih 
v Socialistični zvezi je pogoj povečanega samo
upravnega vpliva mladih v okviru celotne kra
jevne samouprave ter v sklopu tega hitrejšega 
reševanja problemov mladih ljjudi. 

Aktivi Zveze mladine v šolah, organizirani 
v razredih, svojo akcijo najbolj neposredno za
devajo šolsko samoupravo in s tem oblikovanje 
socialistično angažirane šole. V svoji akciji se 
naslanjajo na aktivnost Zveze komunistov, med
tem ko je Zveza sindikatov na šoli na specifični 
vlogi (organizacija samo zaposlenih). 

V širših družbenih skupnostih (občini, repub
liki in federaciji), je potrebno posamezne struk
ture oziroma sloje mladine na eni strani tesneje 
povezati na osnovi vrste specifičnih problemov 
in interesov, obenem pa zagotoviti enotno po
litično organizacijo mladih ljudi, ki bi zagotav
ljala soočanje in na tej osnovi enotno usmerja
nje interesov mladih ljudi v družbi. 

Nova stopnja razvitosti odnosov v družbi 
nasploh po 3. konferenci ZKJ pomeni vnašanje 
vrste novih odnosov in zahtev v organiziranju 
ter delovanju Zveze mladine Slovenije, v smislu, 
da organizacija Zveze mladine resnično postane 
bolj množično in učinkovito sredstvo za mobili
ziranje, organiziranje, usposabljanje ter usmer
janje mladih ljudi v neposredno družbeno akcijo 
v vseh družbenih sredinah na programskih na
čelih Zveze komunistov Jugoslavije. 

Reorganizacija Zveze mladine Slovenije mora 
zato pomeniti predvsem: 

1. dosledno uiesničevanjle že sprejete usme
ritve 8. kongresa Zveze mladine Slovenije na 
vseh tistih področjih, ki so še danes živa in 
aktualna in jih nismo dovolj dosledno uresniče
vali ter njihovo dograjevanje in prilagajanje no
vim družbenim spremembam in spoznanjem v 
okviru Zveze mladine; 

2. v osnovnih celicah družbenega življenja 
je tudi širše nujna večja usmeritev mladine v 
SZDL in sindikat, saj je mladina integralni del 
družbe; 

3. da je nujno potrebno oblikovati enotna 
idejno politična načela in program za vse oblike 
organiziranosti mladine, ki temelji na programu 
in načelih Zveze komunistov Jugoslavije; 

4. da je potrebno omogočiti neposrednejše 
izražanje družbenih in specifičnih interesov vseh 
slojev mlade generacije; 

5. zagotoviti je potrebno odgovoren odnos 
vseh organizacij in društev, ki združujejo mla
dino, posebej še Zveze mladine. Zveze študentov 
do oblikovanja, sprejemanja in uresničevanja 
skupnih socialističnih ciljev in nalog mlade ge
neracije ; 

6. da v celotnem družbeno-političnem orga
niziranju, sami aktivnosti in povezovanju mla
dine prevlada vloga in vpliv delavske mladine. 

Take težnje in potrditve skušamo uveljaviti 
z odpravljanjem elementov, ki razvijajo in po
stavljajo mladinsko organizacijo v položaj sploš
nega političnega predstavnika (reprezentanta) 
mlade generacije. Zato je izhodišče, da morajo 
različni interesi posameznih slojev in delov mla
dine prihajati svobodno in vsak zase do izraza. 

Ob tem pa se poizkuša zagotoviti, da druž-
beno-politično organiziranje mladine zagotavlja 
tudi usklajevanje posameznih interesov s širšimi 
interesi samoupravne socialistične usmeritve, to 
se pravi, da mladina sama znotraj temeljnih 
organizacij združenega dela, krajevnih skupnosti 
in občin uveljavlja in oblikuje te interese in se 
hkrati vključuje v celotno samoupravno poli
tično življenje znotraj teh. 

Po tem načelu naj bi se aktivi Zveze mla
dine oziroma aktivi mladih delavcev formirali 
v temeljnih organizacijah združenega dela v naj
tesnejši povezavi s sindikalno organizacijo, ven
dar to ne pomeni, da se aktiv spreminja v 

sekcije sindikalnih organizacij, temveč mora to 
omogočiti, da se interesi mladih v temeljnih 
organizacijah združenega dela oblikujejo po mla
dinskih aktivih in se potem uresničujejo rudi 
znotraj sindikalne organizacije. 

Aktivi mladine (aktivi mladih v izobraže
vanju) se ustanavljajo tudi v šolah vseh stopenj 
(univerza, višje in visoke šole, srednje šole, po
klicne šole, osnovne šole) ter v kmetijskih za
drugah in krajevnih skupnostih kot v mestu in 
na vasi. 

Aktiv Zveze mladine v krajevni skupnosti 
mora sestavljati mladina ne glede na to, kje 
je zaposlena ali drugače vključena. Vsebina dela 
teh aktivov pa mora biti vezana predvsem na 
problematiko krajevne skupnosti. 

Na nivoju občin in republike bi bila tako 
na osnovi teh principov in po delegatskem na
čelu mladina organizirana v konferenci, in sicer: 

— konferenca mladih delavcev, 
— konferenca mladih v izobraževanju, 
— konferenca mladih v kmetijstvu, 
— konferenca mladih iz krajevnih skupnosti, 
— konferenca mladih v specializiranih orga

nizacijah in JLA. 
Vse navedene konference, tako na občinskem 

kot republiškem nivoju bi se formirale na osno
vi delegatskega principa iz temeljnih sredin or
ganiziranja. Vse te konference bi imele svoje 
izvršilne organe in komisije, seveda takšne, ki 
ustrezajo specifičnosti njihovega dela. 

Vse konference na občinskem in republiškem 
nivojM bi na osnovi delegatskega principa iz 
svojih sredin formirale skupno predsedstvo, ki 
bi bilo izključno le koordinacijski organ, ki naj 
bi usmerjal dejavnost vseh specializiranih kon
ferenc ter zagotavljal, da je aktivnost mladih 
iz različnih področij vključena tudi v enoten 
program, ki temelji na osnovah samoupravne 
socialistične usmeritve in programa Zveze ko
munistov. 

Pri tem modelu organiziranosti je potrebno 
poudariti, da zdaj med posameznimi konferen
cami in skupnim predsedstvom ni posebne skup
ne konference kot najvišjega organa, ampak se 
predvideva poseben plenum konferenc, ki naj 
bi predstavljal le obliko oziroma metodo dela 
in ki bi omogočal oblikovanje splošnih skupnih 
odločitev ter nalog, ki so skupne posameznim 
delom oziroma vsem konferencam. Ravno tu 
je tudi dana možnost, da vsak posebni interes 
enako pride do izraza in da se sooča z vsemi 
drugimi posebnimi interesi, na osnovi česar na
staja resnično splošna skupna odločitev, ki jo 
potem realizirajo vse konference v koordinaciji 
s skupnim predsedstvom. Plenum konferenc ima 
tudi namen, da se v okviru organizacije Zveze 
mladine resnično zagotovi prostor, ki bi omogo
čal tudi zastopanost celovitih interesov posamez
nih sredin oziroma bi se lahko na plenumu 
konferenc usklajeval poseben interes posamezne 
konference s splošnim, ko vprašanje presega 
okvir posebnega. 

Poleg tega so v modelu odprte možnosti, da 
se lahko zagotovi možnost še posebej, izražanja 
celovitih in specifičnih interesov v okviru zbora 
predstavnikov aktivov (na občinski ravni) ozi
roma zbora predstavnikov občinskih konferenc 
(na republiški ravni). 

Omeniti je potrebno, da bi pri tem skupnem 
predsedstvu tako na občinski kot republiški rav
ni delovale komisije, ki so skupne za vse spe
cializirane konference, ker iz praktičnih razlogov 
in organizacijskih razlogov ne bi bilo umestno 
ustanavljati te komisije v okviru posameznih 
konferenc. Te komisije bi se formirale prav tako 
na osnovi delegatskega principa iz vsake posa
mezne konference. 

Poleg navedenih konferenc, skupnega pred
sedstva, plenuma konferenc je v tem modelu 
dana tudi možnost organiziranja posameznih spe
cifičnih aktivnosti, ki so nedvomno pomembne 
za celotno delovanje socialistične organizacije 
Zveze mladine. To so predvsem razni krožki, 
centri, klubi (kot na primer: marksistični center, 
center klubov OZN, izobraževalni krožki itd.). 
Tudi te oblike dela bi imele povezavo po dele
gatskem principu s skupnim predsedstvom ter 
plenumom konferenc. 

Tak način organiziranja, funkcioniranja, uskla
jenega in načrtnega delovanja organizacij iz po
sameznih osnovnih struktur, ki zaradi različnih 
interesov vključujejo mlade ljudi, lahko zagotav
lja hitrejše vključevanje še vedno velikega šte
vila neorganiziranih in družbeno neaktivnih 
mladih v graditev samoupravnih, socialističnih 
odnosov in aktivnosti. 

Lado Goričan 



Delo in problematika komisije za 
ugotavljanje izvora premoženja pri 

skupščini občine Domžale 
Pionirski koraki in začetne teža

ve komisije za ugotavljanje izvora 
premoženja pri SOb Domžale so 
mimo. S tem nočemo reči, da so 
rešeni vsi problemi pri neposred
nem delu. Vsakodnevno se komisija 
srečuje z novimi in težkimi proble
mi, ki jih je potrebno rešiti, kajti 
samo na ta način bo delo komisije 
uspešno in bo v popolnosti upravi
čila svoj obstoj. 

Preteklo je leto dni od izvolitve 
članov komisije in kaj lahko reče
mo za to obdobje? Pretečeni čas je 
bila kratka doba, da bi lahko po 
času obstoja sodili uspešnost dela 
komisije. Poudariti pa moramo, da 
je komisija takoj začela z delom in 
izvršuje z zakonom zastavljene na
loge, ki niso majhnega pomena za 
naš družbeni sistem, še večjega 
pomena pa je delo komisije v boju 
za pravično razreševanje primerov, 
kjer so posamezniki na nedovoljen 
način pridobili premoženje. Naloge 
so jasne in temeljijo na zakonu. 
Pred očmi komisije pa so konkret
ne situacije protipravnega bogate
nja. O teh se govori, piše, se po
stavljajo vprašanja; vendar vse to 
bi lahko strnili v eno samo misel, 
v eno samo vprašanje: ali bo ko
misija sposobna vse te zadeve pra
vočasno, uspešno in ne nazadnje 
pravično rešiti? Odgovor se zdi 
enostaven in morda tudi edinstven: 
potrebno je delati, potrebno je is
kati primere, ki kvarijo ugled naše 
socialistične stvarnosti, ki so v na
sprotju z zakoni in jih nato rešiti. 
Komisija ni proti občanom, noče 
biti tista, ki bi gledala le v obča
nov žep, vodila nepotrebne postop
ke in s tem ignorirala (prezirala) 
posameznika. Ne! Upošteva vsake
ga kot neoporečnega državljana in 
preko te misli s strokovnim delom 
prihaja do dejanskega stanja. 

Komisija je sestavljena le iz pe
tih članov in kako naj pride taka 
peščica občanov uspešno na cilj 
začrtane poti? Pri tem ne smemo 
pozabiti, da je to možno samo ob 
sodelovanju slehernega posamezni
ka, saj delo komisije ne odraža ne
ko zaprto silo, ki bi naj bila naper
jena proti vsakomur. To so naloge, 
hotenja in delo vseh tistih, ki po
šteno mislijo, ki iskreno želijo na
daljnje uspehe v naši socialistični 
izgradnji. Nihče se ne bo odrekel 
tej stvarnosti, saj to pomeni bolj
šo prihodnost naših otrok, ki naj 
ne bi poznali socialno diferencia
cijo. 

V tej kopici problemov je bil po
slan javni poziv vsem občanom na 
območju SOb Domžale, da naj na-
povejo obseg svojega premoženja 
in vire sredstev, ki so jih uporabi
li za pridobitev premoženja. Rok za 
napoved je potekel že koncem ju
nija letos in na veliko preseneče
nje je svoje premoženje in vire 
dohodkov do sedaj napovedalo v 
SOb Domžale le 330 občanov. Po
stavlja se vprašanje, ali občani res 
nočejo sodelovati v boju za izko
reninjenje družbenih deformacij? 
Ali pa morda obstoji neka neobjas-
njena bojazen, v kateri posamezni
ki mislijo, da bi s predloženo na
povedjo premoženja škodovali sebi. 
Zakon je tu jasen: potrebno je uk
repati zoper vse tiste občane, ki bi 
bili dolžni in niso predložili komi
siji napovedi svojega premoženja. 
Komisija razmišlja o zakonskih uk
repih, vendar ne more razumeti 
dejstva, zakaj večina občanov želi, 
da proti njim nastopijo represalije 

(prisilni ukrepi)? Ali je pri tem 
neko drugo ozadje? Morda menijo, 
da obstojijo javne evidence o vsem, 
kar posameznik poseduje. So javne 
evidence o različnih vrstah premo
ženja in tudi o drugih dejstvih, ven
dar ne vsebujejo vsega. S tem pa 
ni rečeno, da je nemogoče ugoto
viti vse tisto, kar so posamezniki 
na kakršenkoli način pridobili. Po
trebno bo precej strokovnega dela, 
vendar komisija je sposobna opra
viti to družbeno potrebno delo. 

Napoved premoženja in virov 
sredstev bi morala biti točna. In 
kaj lahko komisija pove o doseda
njih napovedih? V napovedih pre
moženja so določena odstopanja od 
dejanskega stanja, morda je do te
ga prišlo podzavestno ali pa tudi 
zavestno, vendar na drugi strani 
so konkretna dejstva: smo potroš
niška družba in v preteklem obdo
bju nismo preveč stiskali pasove, 
vsakdo je trosil denar tako in toli
ko, kolikor ga je imel. Nekateri ob
čani mislijo, da je delo komisije 
naperjeno proti ljudem z nizkimi 
dohodki, drugi spet, da proti obrt
nikom, tretji pa, da proti varčnim 
in delavnim ljudem. Prepričani smo, 
da so vsi tako misleči posamezni
ki v zmoti, kajti občani, ki jim je 
družba upravičeno odmerila takšen 
ali drugačen kos kruha, zaradi po
stopkov komisije nikoli ne bodo 
prizadeti. Morajo biti podani upra
vičeni razlogi in zbrani morajo biti 
vsi dokazi, ki stvarno kažejo na ne
sorazmernost med vrednostjo pre
moženja in dohodki. Tedaj se po
stavlja vprašanje, od kod občanu 
takšno premoženje? Za razjasnitev 
tega upravičenega vprašanja, komi
sija uporablja vsestranske podatke, 
ki bi lahko v celoti osvetlili posa
mezne primere. Podatki se nahaja
jo tudi med občani, do katerih ko
misija zelo težko pride, so pa bi
stvenega pomena za uspešno delo. 
Morda iz neke zadržanosti posa
mezniki molčijo o konkretnem, z 
mislijo v glavi, da se sosed ne bo 
sosedu zameril. Temu pa ne sme 
biti tako, ker vsi vemo, da so po
samezniki na neupravičen način pri
šli do bogastva in drugi, v večini 
primerih samo do skromnega pre
moženja in to s trdim delom, žive
či v pomanjkanju in odtegovanju 
skoraj vsemu tistemu, kar pripada 
človeku, ki z lastnim delom ust
varja sadove za sebe in za svojo 
družino. 

Dosedaj je komisija pri SOb 
Domžale sprejela le v devetih pri
merih predloge oz. pobude za uved
bo posebnega postopka za ugotav
ljanje izvora premoženja in je na 
svojih 16. sejah razpravljala o os
mih primerih ter je samo v enem 
primeru izdala sklep o uvedbi po
sebnega postopka za ugotavljanje 
izvora premoženja. Le kje so vse 
tiste pozitivne silnice na terenu, 
ki razlagajo našo stvarnost in so 
prepričani v našo usmeritev? Oni 
poznajo dejansko stanje na terenu 
in ne smejo ostati le pasivni do 
dogajanj okrog sebe. Morajo poka
zati na vsakega, ki je na kakršen
koli način ogoljufal družbo, kajti še
le potem bo lahko komisija pri bo
dočem delu bolj uspešno uresni
čevala začrtane poti. Nekateri bo
do zopet mnenja, da je ugotavlja
nje izvora premoženja stvar samo 
komisij, vendar temu ni tako. To 
potrjuje tudi dejstvo, da je komisi
ja v nekaj primerih pred izdajo 
sklepa o uvedbi posebnega postop

ka, zahtevala podatke o premože
nju in potrošnji ter dohodkih od 
individualno določenih občanov in 
zaradi pomanjkanja verodostojnih 
dokumentov o teh dejstvih, je ko
misija postavljena v dilemo, ali naj 
se poseben postopek uvede ali pa 
ne. Ta ugotovitev pove, da ugotav
ljanje izvora premoženja ne sme 
iti mimo niti enega člana naše so
cialistične skupnosti. 

Kako razumejo družbenopolitične 
in gospodarske organizacije ter dru
ge strokovne službe akcije komi
sije? V glavnem komisija povsod 
naleti na razumevanje, čeprav so 
še na nekaterih mestih potrebne 
dolge obrazlage, žolčne diskusije ih 
prikazovanja upravičenosti postop
ka komisije: v celoti vzeto pa vsi 
vemo, zakaj gre. Zakoni, ki urejajo 
delo komisij, so zelo skopi, vendar 
to ne sme ohromiti delo, potrebno 
se je naslanjati na strokovne služ
be občine in drugih organov in or
ganizacij, ki komisiji morajo biti v 
pomoč. V petih primerih davčna up
rava občine Domžale pripravlja 
predloge oz. pobudo in zbira podat
ke za uvedbo posebnega postopka, 
to je vsekakor velika pomoč komi
siji in zaradi tega je potrebno to 
službo številčno in strokovno še 
okrepiti. Člani komisije so v red
nem delovnem razmerju in delo v 
komisiji opravljajo le prostovoljno. 
Operativno — organizacijske nalo
ge za komisijo pa opravlja le ena 
oseba, ki pa sama ne more biti v 
celoti kos zapletenim primerom, ko 
se morajo zbrati vsi podatki in ute
meljiti bodočo odločitev komisije 
za uvedbo posebnega postopka. 

Samo takšno delo vodi k uspehu 
in napredovanju v smeri uresniče
vanja vsega tistega, kar je bilo ne
dvoumno začrtano že pred tolikš
nim časom. Ne smemo pozabiti, da 
smo družba, ki nikoli ne odstopa 
od uresničevanja politike socialisti
čne morale in tudi sedaj ne bo te
ga storila. 

Vodstveni kadri telovadnih orga
nizacij so posvečali največjo po
zornost mladini, ki so jo v sokol
skih organizacijah zbirali v naraš-
čajniških vrstah in pri deci. Dru
štvena tekmovanja v atletskih pa
nogah, vajah na orodju ter razni te
čaji za vodnike vrst, plesne vaje 
pod strokovnim vodstvom, kakor tu
di prireditve prosvetno-kulturnega 
značaja, so bile tiste oblike orga
niziranja, ki so pritegnile mladino 
v telovadnice. 

Vsi sokolski domovi so imeli 
oder za telovadne akademije, na-

SPOMLADI TUDI V DOMŽALAH 
TRIM STEZA 

Nekaj časa je bila že želja šir
šega kroga občanov, da bi tudi 
Domžalčani in bližnja okolica dobili 
TRIM stezo. 

TRIM steza je v skopih besedah 
povedano telovadnica v naravi, 
združena s prijetno hojo, tekom in 
razgibanjem, kjer si vsakdo brez 
članstva v društvih in brez finan
čnih in drugih obveznosti, lahko 
obnavlja prožnost telesa in duha. 
Stezo lahko koristi najširši krog 
ljudi vseh starosti in obeh spolov, 
posamezno, skupinsko ali v dru
žinskem krogu. 

Zelja po tem prepotrebnem re
kreacijskem objektu se bo kmalu 
uresničila. Pobudo za gradnjo je 
dal Partizan Domžale, pokrovitelj
stvo je prevzel Občinski sindikalni 
svet, ki bo tudi nosilec izgradnje. 
Iniciativni odbor je pripravil osno
ve za nadaljnje delo. Ob sodelova
nju mladinske in študentske orga
nizacije, SZDL, ZK, Zveze borcev, 
Zveze rezervnih vojaških starešin, 
Krajevne skupnosti, Turističnega 
društva, upokojencev, delovnih ko
lektivov in športnih društev bo do 
polovice oktobra dokončno izvoljen 
»Odbor za izgradnjo TRIM steze«. 

Predvideno je, da bi se vsa dela 
zaključila do 1. maja 1974, ko naj 
bi bila steza slovesno predana svo
jemu namenu. Steza bo speljana 
na območju Šumberka, začetek in 
konec bo nekje ob cesti, ki zavije 
ob vznožju hriba k vodnemu rezer
voarju. 

Tam bodo tudi parkirišča za av
tomobile. 

Ta akcija je za področje Domžal 
širšega pomena, zato tudi pričaku
jemo, da jo bodo občani in pred
vsem mladi rod z delom in moralno 
podprli. 

Iniciativni odbor pri 
Občinskem sindikalnem svetu 

rodne igre in druge prireditve za
bavnega značaja. Društva so na let
nih skupščinah obvezno izvolila 
»prosvetarja«, ki je skrbel za kul
turno dejavnost v organizaciji. Na 
ta način si je društvo obenem ust
varjalo dodatne materialne pogoje 
za redno delo. Agilni predvojni pro-
svetar Jože Sršen se je kot režiser 
proslavil z »Vdovo Rošlinko«. Telo
vadci, predvsem mladina je z vese
ljem igrala na takratnih prosvetnih 
odrih. 

Zbral in zapisal 
Pavlin Zule 

Društvene tekme domžalskega sokolskega naraščaja in dece leta 1926. 
Na skrajni desni in levi v prvi vrsti: sodniki: Stenovec (tajnik društva), 

Bolhar-Pavlovič, Gašperin in Hribar (okrožni načelnik) 

K R O N I K A 

Telesne kulture v Domžalah 



I Z N A Š I H K R A J E V 
KRAŠCE 

Gasilsko društvo, ki je 28. 8. 
1973 slavilo 35-letnico svojega plo
dnega sodelovanja, je izročilo svo
jemu namenu nov gasilski avto. S 
tem se je uresničila dolgoletna že
lja članov društva in vseh občanov, 
ki so nesebično pomagali pri zbira
nju denarja za nakup avtomobila. 
Ob finančni pomoči Občinskega ga
silskega sklada in Krajevne skup
nosti Moravče je to nov dokaz so
lidarnosti in veljave, ki jo društvo 
v tem kraju ima. Obstoječi gasilski 
dom, zgrajen 1953. leta, dve motor
ni brizgalni, voz in avto ter ostala 
oprema bodo lahko služili svojemu 
namenu, kadar bo to potrebno. 

Čeprav so Krašce po številu pre
bivalcev majhne, pa je vendar sku
paj s prebivalci ostalih zaselkov 
včlanjenih v društvu 46 članov, 12 
mladincev in 14 pionirjev. Poleg te
ga pa dela v društvu še 6 ustanov
nih, 3 častni in 8 podpornih članov. 

Perger Franc 

PRAPREČE 

V soboto zvečer, 4. avgusta se je 
na poti domov, na nezavarovanem 
mostu (le-ta je že dve leti v zelo 
slabem stanju in brez varnostne 
ograje) čez potok Radomljo med 
Lukovico in Praprečami smrtno po
nesrečil Ciril Prelovšek, star komaj 
38 let. 

V nedeljo zjutraj ga je po naklju
čju našla v potoku njegova hčerka 

Marija. Pokojni Prelovšek je bil de
lavec v tovarni pohištva »Stol« Du
plica, zapustil pa je ženo in tri ne
preskrbljene otroke. 

Med delavci v tovarni in med 
občani je bil zelo priljubljen, saj je 
bil poznan kot dober delavec. Od 
njega so se skupaj s potrto dru
žino poslovili tudi gasilci, sodelav
ci iz tovarne ter številni občani in 
znanci. Franc Cerar 

ROVA, POSEBNA OSNOVNA ŠOLA 
HOMEC 

Ne daleč od Radomelj živi in 
dela KS Rova. Po številu prebival
stva precej manjša, a po aktivno
sti neverjetno požrtvovalna in sa
moiniciativna. Saj so si priborili 
pred nedavnim lepo asfaltirano ce
sto, razširili so svoje pokopališče, 
sedaj imajo v programu izboljšati 
električno razsvetljavo s postavit
vijo novega transformatorja. Kot 
pred leti za cesto, so tudi sedaj 
večino denarja zbrali vaščani sami. 

Naj omenim še Posebno osnovno 
šolo na Homcu, ki bo drugo leto 
praznovala že 10. obletnico svojega 

obstoja. Ta šola je v letu 1964 za
čela s 60 duševno prizadetimi ot
roci in s petimi oddelki. Danes obi
skuje šolo 203 otroci v 17 oddel
kih. S svojim uspešnim pedagoškim 
delom je kolektiv te šole pridobil 
velik ugled in dosegel zaupanje 
staršev otrok, da pošiljajo svoje ot
roke v to šolo brez nekdanjih pred
sodkov. Šola je še vedno eksterna 
in se vozi večina otrok vsak dan 
S školskimi avtobusi iz najoddalje-
nejših krajev Tuhinjske doline, Ko-
mendske dobrave In Črnega grabna. 
Vodstvu šole se je v letu 1972/73 
le posrečilo pridobiti potrebne pro
store za otvoritev dislociranih od
delkov v Moravčah. Velika potreba 
in nujnost je, da bi tako domžalska 
kot kamniška občina čimpreje pri
stopili k konkretizaciji gradnje nove 
posebne osnovne šole v Domžalah. 
Vsako odlašanje gre le v škodo 
otrok, ki so najbolj potrebni naše 
pozornosti. Vsak otrok, ki uspešno 
konča to šolo, pa je najbolje vlo
žena investicija za obe občini. S hi
trim razvojem posebnega šolstva v 
obeh občinah nastaja vprašanje ka
dra in stanovanj za ta kader. Vse 
premajhni postajajo tudi šolski pro
stori ob vedno večjem številu šol
skih otrok. Sedaj pride na enega 
otroka komaj 1 m 2 površine. 

Homčani in Nožičani pa bi nujno 
rabili za svoje društveno in politič
no udejstvovanje primerne prosto
re. Sedaj se zbirajo v POŠ, ta pa 
postaja vse pretesna, ker je ljudi 
vedno več. Ali se res ne da že 
enkrat rešiti problem zadružnega 
doma na Homcu? Marsikaj so tam
kajšnji prebivalci že uspešno in 
samoiniciativno rešili. Zato sem pre
pričan, da bodo čimpreje rešili tudi 
ta dolgoletni problem, ki kar vpije 
po rešitvi. Kot nekdanji Homčan 
jim želim vso srečo! 

Nace Vodnik 

Ne smemo zaostajati za razvo
jem. Kljub temu, da je blagovška 
dolina revna, čutimo potrebo po 
boljšem in lepšem življenju. Tu 
predvsem mislim na naša stanova
nja, za katere bi lahko našli drugo 
besedo »svinjak«. Ta beseda je po
polnoma na mestu, saj hiše v Čr
nem grabnu v veliki meri spomi
njajo na to besedo. Ne mislim kri
tizirati, pač ugotavljam stvarna dej
stva, ki prihajajo do izraza ob vsa
kem deževju, ko se naše kuhinje 
spremenijo v kopalnice, vendar na 
žalost brez kadi. 

Vaščani odhajajo v mesta, ker 
mislijo, da bodo tam boljše živeli 
kot tu na deželi, kjer ni nobene 
trgovine, kjer ne morejo zgraditi 
hiše. Tako ostajamo doma samo 
starejši. Takih primerov je iz leta 
v leto vedno več, s tem pa kraj 
vedno bolj siromasi in tudi ni mož
nosti, da bi ostali doma, saj ne 
morejo graditi zaradi »rezervirane
ga« pasu za hitro cesto. 

Nikakor ne moremo biti s tak
šnim življenjem zadovoljni, niti s 
tem, da se pred našimi hišami 
ustavljajo »limuzine« in slikajo na
še »koče« ter jih verjetno prika
zujejo v krajih, kjer so doma. S 
tem prikazujejo našo revščino in 
le del trdega življenja na hribovi
tem predelu naše domovine. 

Ironija pa je v tem, da bi radi 
popravili naše hiše in jih dogradili, 
vendar edina beseda, ki jo nešte
tokrat slišimo je: »NE SMEŠ!« Za
radi tega se sprašujemo, če ni 
Črni graben v Sloveniji, ampak v 
neki nerazviti pokrajini, daleč iz
ven meja naše domovine? 

Tončka Bizilj 

OBVESTILO ČLANOM DRUŠTVA 
UPOKOJENCEV DOMŽALE 

Z ozirom na tovarniško razume
vanje s strani OK SZDL Domžale, 
smo upokojenci domžalske občine 
našli svoj prostorček v našem Ob
činskem poročevalcu. V njem bo 
odslej naša stalna rubrika, v kateri 
se vam bomo redno mesečno ogla
šali in vas seznanjali z vsemi no
vostmi, ki vas bodo zanimale. Kak
šna bo ta rubrika, bo odvisna od 
vseh nas. Čimveč nas bo sodelo
valo v njej tembolj zanimiva in 
privlačna bo. Zato že sedaj vabim 
vse tovarišice in tovariše, da se 
oglašajo pismeno ali osebno na DU 
Domžale s svojimi prispevki in to 
najkasneje do 25. v mesecu. Saj 
nas teži toliko raznovrstnih pro
blemov, za katere dostikrat ne ve
mo, kako bi jih rešili, na katere ne 
dobimo nikjer ne pojasnila ali za
dovoljivega odgovora. Naša rubrika 
bo skušala na vsa vprašanja zado
voljivo odgovoriti. Seveda naj se 
vsak tudi podpiše, saj bo tajnost 
z naše strani vsakomur zajamčena. 

Ker prihajajo na upravo društva 
skoraj vsak dan mnoge upravičene 
in še bolj neupravičene pritožbe od 
vseh strani, skuša upravni odbor 
DU vse te pritožbe sproti reševati. 
Nemogoče pa je odgovarjati na pis
ma, ki niso podpisana in zelo ža
ljiva. Mnenja smo, da ima vsak član 
društva pravico povedati svoje 
mnenje, vendar v dostojni obliki in 
s polnim podpisom, saj zato tudi 
odgovarja. Netovariško pa je, če 
se nekdo skriva za anonimnostjo 
in stresa ogenj in pepel na člane 
upravnega odbora, ki se ne morejo 
braniti. Vsi veste, da je laže kriti
zirati, kot pa delati. 

DU Domžale je tudi v tem letu 
organiziralo celo vrsto lepih izle
tov v razne kraje naše domovine in 
tudi izven nje. Vedno je bila ude
ležba polnoštevilna. Iz vseh izle
tov so upokojenci odnesli najlep
še spomine. In prav je tako, saj 
mnogi od upokojencev v času svo
jega aktivnega dela niso imeli niti 
časa, niti prilike, da bi si privo
ščili takih izletov. 

Kdor dela, dela tudi napake, to 
je vsakomur znano. Zato je nestvar
na kritika ali celo anonimno podti
kanje in sumničenje, pa naj bo od 
katerekoli strani, neumestno in ne
tovariško. 

Želim, da bi z otvoritvijo naše 
stalne rubrike v Občinskem poro
čevalcu DU bilo še aktivnejše, čla

ni društva pa bili sproti obveščeni 
o vseh aktualnih problemih in do
godkih, ki zadevajo nas upokojence. 

Vabimo vas k sodelovanju. Svoje 
prispevke pa lahko pošljete tudi na 
naslov: Nace Vodnik, Prešernova 
21, 61235 Radomlje. 

Nace Vodnik 

OB RAZSTAVI 

Občani Domžal so si ogledali no
vo razstavo mladih likovnikov v 
Hali komunalnega centra Domžal. 
Sama razstava ni bila odprta za
radi velikih pretenzij mladih, pač 
pa zaradi želje po širšem stiku z 
javnostjo. Vabilu se je odzvalo mno
go ljudi, ki so bili presenečeni in 
zamišljeni ob tej malo nenavadni 
dejavnosti mladih, ki jo doslej niso 
poznali. Prav gotovo so s tem mla
di pripomogli k skupnemu boju 
mladih v Domžalah, ki že dalj časa 
iščejo svoj položaj v naši občini. 
Mladi sedaj upravičeno menimo, 
da bi nam domžalska občina odsto
pila prostor, v katerem bi še na
prej razvijali svojo že začrtano pot. 

Pa tudi sama kvaliteta razstav
ljenih del je marsikoga presenetila. 
Odkrili smo, da se nekje nahajajo 
ljudje, ki zavestno dajejo družbi 
svoj delež ne samo v kopiranju 
družbe, ampak v lastnem vizualnem 
izrazu. Prav gotovo je mladim lju
dem dalo njihovo učenje na ustrez
nih šolah, predvsem pa njihov 
vpogled na življenje moč, da se ne
pokvarjeno izražajo o sebi, družbi 
ter njeni morali. Zanimivo je tudi, 
kaj pomeni likovna dejavnost v 
smislu delovanja mladih? Prav go
tovo s tem delom odkrivajo nov 
svet, ki jih vedno bolj privlači in 
vznemirja. Po izvedeni anketi med 
mladimi prebivalci Domžal je velik 
del mladine zainteresiran tako za 
likovno, kot tudi za fotografsko, 
dramsko in literarno dejavnost. 
Ugotavljamo torej, da ti dve raz
stavi nista le plod ozke, avtokrat-
ske tvorbe, temveč sad prizadevanj 
številnih mladih, ki so obenem 
vzbudili zanimanje mladine tudi za 
zgoraj naštete dejavnosti. 

Prisluhnite tudi drugič likovnim 
besedam Vinka Zeleznikarja, Ro
mana Kosa, Toneta Jarca, Mojce 
Vilarjeve, Braneta Rihtarja in Petra 
Pavlica, ki so ob pomoči Kulturne 
skupnosti Domžale in mentorja Fug-
gerja razgibali kulturno dejavnost 
mladih. T o n e J a r c 

BLAGOVICA 



FRANCI LAZAR 
V soboto, 29. septembra smo se 

na ljubljanskih Žalah poslednjič po
slovili od Francija Lazarja. 

Rojen je bil pred sedemdesetimi 
leti v Šent Janžu na Dolenjskem. 
Diplomiral je na pravni fakulteti v 
Ljubljani leta 1933 in takoj nastopil 
službo na sodišču, kjer je tudi po
ložil sodniški izpit 1937. Pred vojno 
je služboval kot sodnik v Velikih 
Laščah in v Kočevju. Tam so ga 
belogardisti jeseni 1942 ovadili Ita
lijanom, ker je sodeloval z OF. Bil 
je aretiran in odpeljan v Ljubljano, 
od tu v internacijsko taborišče Go-
nars, od tam v Monigo in končno 
v Visco, kjer je obolel za tifusom. 
V teh taboriščih je prišel skupaj 
s svojim bratom Ivanom, ki je bil 

tudi v internaciji. Po enem letu, 
ko je Italija kapitulirala, se je vr
nil v Kočevje težko bolan, imel je 
tifus. Zdravil se je pri prijatelju, 
s katerim sta bila skupaj v tabo
rišču, to je bila učiteljska družina 
Štolfa. Naslednje leto se je umak
nil v Velike Lašče in se zadrževal 
pri prijateljih. Toda tudi tu so ga 
belogardisti kmalu »izvohali« in ga 
ovadili Nemcem češ, da sodeluje 
z OF. Nemci so ga aretirali in s 
skupino drugih osumljencev odpe
ljali v Ljubljano. Pred hotelom Mi-
klič, kjer so imeli svoj štab, so 
ujetim ukazali izstopiti s kamionov 
in tedaj sta Lazar in njegov ko
lega Brane Inkret izkoristila gnečo 
ter se med vojaki in civili nekako 
srečno izmuznila ter po Kolodvor
ski ulici previdno odšla k znancem 
v Ljubljani. 

Takoj po osvoboditvi je bil Lazar 
izvoljen za sodnika Okrajnega so
dišča v Ljubljani. Zaradi bolehno-
sti, kot posledice internacije, je bil 
leta 1948 na lastno željo premeš
čen v upravno službo. Nekaj let je 
služboval pri Mestnem ljudskem 
odboru kot pravni referent, nazad
nje pa pri Skupščini mesta Ljublja
ne kot pravni svetnik. 

Kot pravnik in uslužbenec je bil 
vesten in nadvse pošten, kar iz
pričujejo tudi njegove vsakoletne 
ocene saj jih je dobil vedno naj
višje. Vedno pa je bil tudi priprav
ljen vsakomur pomagati, bodisi v 
pravni, ali kaki drugi zadevi. 

Bolj kot pravnika pa smo pokoj
nika v širši domžalski okolici po
znali kot neumornega kulturno-pro-
svetnega delavca in režiserja, ki 
je v petdesetih letih na naših od
rih zrežiral dolgo vrsto dramskih 
del vseh zvrsti. 

Na zadnji poti pa je Franca La
zarja pospremilo veliko prijateljev 
iz Domžal. Poslovili smo se od nje
ga v grenki zavesti, da smo z njim 
za vselej izgubili najboljšega tova
riša, plemenitega človeka in nepo
zabnega režiserja. Njega ni več, 
ostal pa bo spomin na njegovo 
plodno petdesetletno kulturno-pro-
svetno delo, ki ga bomo ohranili 
v hvaležnem spoštovanju. 

KULTURNA KRONIKA 

Franci Lazar in domžalska dramatika 
Brez dvoma je 50 let njegovega 

aktivnega delovanja na odrskih de
skah v Domžalah čas, ko lahko z 
zavestjo trdimo, da je več genera
cij pod njegovim režiserskim vod
stvom postavilo na oder takšne 
stvaritve, ki so po oblikovnosti in 
izrazitosti sodile v sam vrh sloven
ske amaterske gledališke dejavno
sti. Zaradi tega, ker so v spominih 
mnogih obiskovalcev ostali liki po
sameznikov in skupin, ki jih je ob
likoval Franci Lazar, ne bo odveč, 
če se povrnemo v tiste čase, ko 
so ljudje z velikim pričakovanjem 
polnili dvorane. Bojazen, da bodo 
odhajali domov prazni, brez kultur
nega doživljanja, in ne prežeti z 
besedami in kretnjami igralcev, je 
bila odveč. Kot on sam, so se tudi 
vsi igralci zavedali kulturnega po
slanstva, ki so ga dolžni opraviti 
v času, ko je ljudem bila slovenska 
beseda del njihove kulturne po
trebe, ko je človek nosil v sebi za
vest, da ni več hlapec, ponižan in 
osiromašen, kot ga je iz domače 
stvarnosti polpreteklega stoletja v 
svojih delih oživljal Ivan Cankar. 

Sprehodimo se po poteh domžal
ske dramatike in našli bomo veliko 
tistega, kar še živi med nami in 
kar je tesno povezano z delom 
Francija Lazarja. 

Kmalu po prvi svetovni vojni je 
začel sodelovati pri dijaškem dru
štvu »Bistrica«. Ob 10. obletnici 
tega društva leta 1923 je že posta
vil na oder Gogoljevega Revizorja, 
leto pozneje pa kot krstno uprizo
ritev na slovenskem odru Županči
čevo tragedijo Veroniko Deseniško. 
Pesnik Oton Župančič je večkrat 
prišel na vaje in je bil zelo zado
voljen, da so ravno domžalski in 
kamniški dijaki ter študentje tako 
vzorno naštudirali njegovo delo. 

Lazar je Veroniko režiral pozneje 
še večkrat v raznih krajih med dru
gimi tudi v Velikih Laščah in po 
vojni v Domžalah. Med obema voj
nama je na odru Prosvetnega dru
štva v Grobljah uprizoril številna 
dramska dela, med katerimi se gle
dalci spominjajo kot posebno uspe
lih: Vrnitev, Logarjeva sinova, Mati, 
Nevesta s krono, Veriga, Voda, Na 

Osojah, Srenja... in še bi lahko 
našteval. 

V letu 1933 smo ga povabili na 
oder Godbenega doma v Domžalah, 
kjer je potem ostal stalni režisep. 
Iz tistih časov se spominjamo po
sebno uspelih režij povojne drame 

Ruda ter zadnje Dnevnik Ane Frank. 
Z nekaterimi smo gostovali, Kralja 
na Betajnovi pa smo po nekaj letih 
ponovno igrali v delno spremenjeni 
zasedbi. 

Zal pa je kasneje delovanje dom
žalskega odra zamrlo. Vzrokov je 

Igralska skupina DPD »Svoboda« Domžale ob drugi uprizoritvi drame 
Ivana Cankarja »Kralj na Betajnovi« 

Vest in ponovne uprizoritve igre 
Carski sel. 

Druga svetovna vojna je prekinila 
naše delovanje, toda kmalu po os
voboditvi smo nadaljevali z delom 
na odru Godbenega doma. Vse igre 
je režiral Franci Lazar in skoraj za 
vse je tudi naštudiral osnutke za 
scene in kostume. Med najbolj us
pele uprizoritve po vojni štejemo: 
Miller — Vsi moji sinovi, Shake
speare — Kar hočete, Jurčič-Kers-
nik — Rokovnjači, Gogolj — Zeni-
tev, Moliere — Namišljeni bolnik, 
Župančič — Veronika Deseniška, 
Finžgar — Divji lovec, Cankar — 
Kralj na Betajnovi, Hlapci in Jakob 

Igralska skupina DPD »Svobode« Domžale ob 25-letnici delovanja Ivana 
Redenška, ko je uprizorila Finžgarjevo igro »Divji lovec« 

bilo več. Najpreje je režiser Lazar 
za svoje dolgoletno, nadvse požrt
vovalno, nesebično in vedno popol
noma brezplačno delo namesto po
hvale in uradnega priznanja doživel 
uradno deložacijo iz stanovanja, 
češ, da ima s sestro Anico in s 
podnajemnico preveliko stanovanje. 
Sestra je bila upokojena učiteljica 
in organizatorka neštetih gospodinj
skih tečajev za dekleta ter je tudi 
vsa leta aktivno sodelovala na dom
žalskem odru. In tako sta dva naj
bolj delovna člana igralske družine 
morala v tesno podstrešno stano
vanje, kjer sta vzdržala dolga leta. 
Vkljub temu sta še dalje oba ak
tivno sodelovala pri dramatiki, obe
nem pa iskala njima primernejše 
stanovanje. Ker ga v Domžalah ni
sta mogla dobiti, sta se končno 
morala preseliti v Ljubljano. Takšno 
hvaležnost in priznanje sta Lazar-
jeva zaslužila v Domžalah. Občani, 
ki so radi hodili na igre in igralci, 
ki so dolge večere leta in leta žrt
vovali, pa niso nikoli pozabili La-
zarjevega delovanja v Domžalah. 
Danes ni iger, ker ni požrtvovalnih 
organizatorjev in ker ni več dvoran 
za kulturno dejavnost, pač pa je 
tako v Domžalah v Godbenem do
mu kot tudi v Grobljah v Prosvet
nem domu — trgovsko skladišče 
pohištva. 

Morda so se časi spremenili, 
vendar pa ne toliko, da ne bi po
grešali tudi v Domžalah igralske 
skupine, ki bi skušale spraviti na 
oder dramske stvaritve naše in sve
tovne dramatike, če bodo ti spo
mini porodili nove zamisli, potem 
se bo ponovno odprl zastor in se 
bodo prižgale spet odrske luči, ki 
so nekdaj tako močno osvetljevale 
naše kulturno poslanstvo. 

Ivan Redenšek 



50 let KUD »Franc Kotar« Trzin 
Letos mineva petdeset let, ko 

je v Trzinu skupina naprednih lju
di ustanovila tedaj imenovano »Ne
politično izobraževalno društvo«. 
Kljub neustreznim delovnim pogo
jem so Trzinci nadaljevali kulturno-
prosvetno dejavnost vse do pričet-
ka II. svetovne vojne. 

Delo v prosvetnem društvu je po
novno oživelo leta 1947 in KUD 
»Franc Kotar« je danes eno izmed 
najbolj aktivnih društev te vrste v 
domžalski občini. Prizadevnost in 
ustvarjalnost njegovih članov doka
zujejo tudi številna priznanja, ki jih 
je dobilo društvo in člani društva. 

V počastitev 50-letnice je pose
bej osnovan organizacijski odbor, 
katerega predsednik je bil tov. Pi-
šek Slavko, pripravil »Kulturni te
den.« Pričel se je 22. 9. 1973 s 
slavnostno akademijo, na kateri 
smo podelili priznanja ustanovnim 
in sedaj najbolj aktivnim članom 
društva. Naj omenim najvišje pri
znanje, ki je bilo podeljeno na aka
demiji in sicer zlato Gallusovo znač
ko, ki jo je dobil požrtvovalni in 
dolgoletni prevovodja moškega pev
skega zbora iz Trzina, tov. Marko 
Jernej. Na akademiji je sodeloval 
Mešani pevski zbor in godalni or
kester pod vodstvom Tomaža Ha-
beta. 

Pred akademijo smo odprli raz
stavo društvene dokumentacije. 

I i društveni prapor s trakovi čast
nega kuma in kumice ter treh po
kroviteljev in sicer: Kulturna skup
nost Domžale (ki je bila tudi pokro
vitelj celotne prireditve), OS ZKPO 
Domžale in KS Trzin. Po razvitju 
prapora in po slavnostni povorki, ki 
so jo sestavljali člani UO društva, 
narodne noše, mengeška godba, šo
loobvezni otroci in ostali občani, 
je bila v Domu družbenih organiza
cij Trzin družabna prireditev. 

V sredo, 26. 9. 1973 je v Trzinu 
gostoval Harmonikarski orkester i? 
Mengša in Oktet bratov Pirnat iz 
Jarš. 2al nam je, da je bilo za tako 
lepo izveden program zelo malo za
nimanja med domačini, saj so go
sti nastopili pred skoraj prazno dvo
rano. Tu se je lepo izkazal odnos 
vaščanov do kulture in upoštevanje 
vsega truda, vseh priprav in skrbi 
članov društva, da bo proslava 50-
letnice kar najbolj uspela! 

Za zaključek Kulturnega tedna 
smo pripravili premiero »Miklove 
Zale«. Tu lahko napišem samo to, 
da smo bili ob obisku in »navalu« 
na vstopnice prijetno presenečeni. 
Igro smo kasneje ponovili še dva
krat, enkrat pa smo jo igrali za 
učence Osnovne šole Mengeš. 

Proslava 50. obletnice je uspešno 
minila, za kar poleg ostalih zasluži 
izredno pohvalo organizacijski od
bor, ki so ga sestavljali: tov. Slav-

Igralci KUD Franc Kotar Trzin ob letošnji uprizoritvi Sketove »Miklove 
Zale« 

Gradivo za razstavo je od ustano
vitve pa do danes v glavnem zbra
la tov. Ručigajeva. Obiskovalci raz
stave so bili, kot je razvidno Iz 
knjige vtisov, zadovoljni. Med obi
skovalci je bil tudi znani dramski 
igralec in dober znanec našega 
društva, tov. Maks Furijan. 

V nedeljo, 23. 9. 1973 smo razvi-

ko Pišek, Stane Habe, Tone Ravni
kar in celotni upravni odbor dru
štva. Vsem omenjenim tovarišem 
in vsem ostalim, ki so pomagali pri 
pripravah za ta visoki jubilej, se v 
imenu KUD »Franc Kotar« Trzin za 
njihovo prizadevnost in pomoč iskre
no zahvaljujem. 

Meta Mlakar 

MLADINCI, 

VKLJUČUJTE SE V KULTURNO PROSVETNA 

DRUŠTVA! 

Razvitje prapora Prosvetno kulturnega društva »Franc Kotar« Trzin ob 
50-letnici obstoja društva ob prisotnosti predstavnikov Kulturne skupnosti 

TRZINSKI PRAZNIK 
Trzinci presenečajo. In kaže, da 

bodo še. 
Če katero naselje v občini izsto

pa, potem je to Trzin. Take vzajem
nosti in enotnosti ene vasi še ni
sem videl. 

Praznovali so 50-letnico obstoja 
Prosvetnega društva. Podobnih ob
letnic smo vajeni. Pogosto nas va
bijo plakati in osebna vabila na 
slavja (največkrat gasilska), kjer 
slišimo suha poročila, nekaj pohval 
in veliko vina, pa konec. 

Kajpak, da brez poročila in pri
znanj tudi v Trzinu ni šlo. Veliko 
jih je bilo. Za 350 člansko društvo 
s 100 aktivnimi igralci je to tudi 
treba. Podeljena so bila najvišja re
publiška, občinska in društvena pri
znanja, ki so jih stari ljudje (tudi 
po 80 let) prejemali s solzami v 
očeh. 

Trzin ni velika vas. Toda velika 
so srca v ljudeh, ki živijo in ljubijo 
svojo kulturo, svoje gledališče in 
vse, kar je lepega. 

50 let že obstoja njihovo Prosvet
no društvo. Nedvomno se njegov 
vpliv pozna na kraju samem. Kot 
rečeno, nisem zasledil, da bi kje 

tako složno, mladi in stari ne gle
de na stan in družbenopolitično ak
tivnost pripravili svoj praznik. Vsi 
so delali in vsi prispevali za svoj 
prapor. Kar stari milijon so zbrali 
sami Trzinci in zelo so ponosni. 
Ponosni so tudi na še živeče usta
novne člane Prosvetnega društva, 
ki so danes stari ljudje polni spo
minov in polni hrepenenja, da bi še 
hodili po oderskih deskah. 

Tudi velike načrte imajo v Trzi
nu. Ko uresničijo svojega največje
ga, bomo lahko prisostvovali v pr
vem pokritem letnem gledališču v 
Sloveniji dramski predstavi v izved
bi Prosvetnega društva Trzin. To bo 
kmalu, pravijo in verjamem jim, so 
že taki zraven. Veliko takih je zra
ven. Veliko sposobnih, pridnih in 
zagrizenih. 

Ob koncu ne trdim, da trzinski 
kulturniki ustvarjajo velike umetni
ške dosežke. Njihov največji uspeh 
je v tem, da danes, kot v vseh 
dolgih petdesetih letih nazaj tako 
množično ljubijo svoje gledališče 
in v njem skrbijo za lepo sloven
sko besedo. 

A. Zaje 

Mladinska igralska skupina domžalskega Sokola leta 1928. »Pogumni Ton
ček«, vesela igra, ki je navdušila staro in mlado 



Nejko Pirnat 50-letnik 
Nejko se je srečal z Abrahamom 

12. septembra letos. Izhaja iz šte
vilne Pirnatove družine iz Srednjih 
Jarš. Oče je bil kovač, mama, ki 
še živi pa še sedaj gospodinji na 
domu, ki bo čez štiri leta prazno
val že 120 letnico, ko je bil zgra
jen. 

Osnovno šolo je obiskoval v Jar
šah, obrtno pa v Domžalah. Izučil 
se je očetove obrti — kovaštva. 

Oče in mama sta bila znana kot 
dobra pevca, zato ni čudno, da sta 
veselje do petja vzbudila tudi pri 
svojem najstarejšem sinu Nejkotu. 

Prišla so vojna leta in okupacija. 
Z bratom Mihom, akademskim sli
karjem, sta že januarja 1943 leta 
odšla v partizane. V hajki, ki je 
sledila kmalu po prihodu v parti
zane sta bila z bratom Mihom ujeta 
in odpeljana v nemško koncentra
cijsko taborišče Dachau. Kmalu za
tem so izselili tudi ostalo družino. 
V Dachau je v tem času pričel de
lovati pevski zbor, ki ga je vodil 
koroški Slovenec Zdravko Hartman. 

Ker sta tako Nejko, kakor tudi Mi
ha imela veselje do petja, sta se 
kmalu pridružila slovenskim pev
cem. Zbor je deloval nekako do 
spomladi leta 1944. In morda še 
zanimivost iz tega časa. Nek večer 
so se zbrali Slovenci-taboriščniki in 
so zapeli pesem »Hej Slovani«. 
Stražarju, ki seveda ni razumel be
sedila in pomena pesmi je pesem 
tako ugajala, da so jo morali še 
večkrat ponoviti. 

29. aprila 1945 so Amerikanci 
osvobodili taborišče Dachau in ta
ko sta se Nejko in brat Miha lahko 
vrnila domov. 

Takoj po vrnitvi so prepevali na 
vasi, skupno z domačimi fanti, v 
veselje deklet in domačinov. 

V letu 1949 se je Nejko vpisal 
v glasbeno šolo, kjer se je pri 
prof. Sonji Bleivveissovi izpopolnje
val celih šest let. 

Ko so bratje doraščali, saj jih je 
bilo še osem, so se počasi vključe
vali v skupinsko petje. Sprva so 
nastopali na raznih prireditvah v 

krajevnem merilu, kasneje so pa 
vse več nastopali tudi na pomemb
nejših prireditvah. Najbolj pomem
ben zanje je pa bil nedvomno na
stop na oddaji »Pokaži kaj znaš« 
na RTV Ljubljana v letu 1957. Od 
takrat naprej je šla pot okteta bra
tov Pirnat iz Jarš, ki ga vodi jubi
lant Nejko, strmo navzgor. Postali 
so znani širom Slovenije. 

V lanskem letu je Oktet bratov 
Pirnat iz Jarš slavil že 15-letnico 
svojega delovanja. Ob tej priliki so 
se na jubilejnem koncertu zbrali 
Goriški in Šentjernejski oktet in 
Oktet Jelovica iz Škofje Loke. To 
je bil redek in edinstveni jubilej, 
ko se je poslušalcem in gledalcem 
predstavilo osem bratov v oktetu, 
kajti vsi radi pojejo naše prelepe 
slovenske, narodne, umetne in par
tizanske pesmi. 

Nemalo zaslug pri tem ima tudi 
organizacijski vodja Srečo, po stro
kovni plati pa vodja Nejko. 

V letošnjem letu nameravajo iz
dati prvo ploščo, ki bo upamo v 
kratkem izšla. 

Želimo, da bi jubilant še naprej 
s tako vnemo skupaj s svojimi bra
ti pel naše prelepe pesmi, pa naj 

bodo to pesmi bližnje Koroške, ka
kor tudi ostale slovenske pesmi, 
kakor tudi pesmi naših bratskih 
narodov. 

Tone Ravnikar 

Na grobu svojega brata 
V hudi nemški hajki je bila 18. 

aprila 1943 zjutraj obkoljena na Zi-
škem vrhu nad vasjo Ziče premična 
partizanska bolnišnica. Borci, ki so 
sledili komandirju Ivanu Piršu-Rasf-
ku, ko jih je pozval na umik, so 
se srečno umaknili iz obroča. Ve
čina drugih, ki mu v zmedi niso 
sledili, so bodisi padli ali pa so bili 
ujeti. Tega dne je med šestnajstimi 
partizani padel tudi Kordinov oče 
iz Rudnika pri Radomljah, ki je bil 
v partizanih komaj dvanajst ur, 
njegova hčerka Anica pa je bila 
hudio ranjena in ujeta. Kasneje je 
pri njenem reševanju iz bolnišnice 
na Golniku padel njen brat Dorče. 

Med padlimi pa je bil tudi Mo-
skovčan Boris Polunjin, ki je s po
močjo naših ljudi skupaj s prijate
ljem in sojetnikom Genadijem po
begnil iz ujetniškega taborišča v 
Celovcu in se priključil partizanom 
pod Storžičem. Od tam sta bila 
oba premeščena v Kamniški bata
ljon in nesrečnega dne sta se zadr
ževala v premični bolnišnici, ker je 
bil Boris lažje ranjen. Skupaj s še 
drugimi petnajstimi padlimi tovariši 
so še istega dne pripeljali Borisa za 
pokopališki zid v Radomljah. 

Domači za Borisovo smrt niso 
zvedeli in so ga imeli dolgo časa 
za pogrešanega. Globoko v prsih pa 
jim je šc vedno tlelo upanje, da se 
bo Boris nekega lepega dne le vrnil 
domov živ in zdrav, kakršen je bil 
odšel kot prostovoljec na bojišče. 
Zal se jc sorodnikom uresničila le 
želja, da bi vsaj zvedeli za njegov 
grob. Od nekdanjega Borisovega to
variša in soborca Genadija so z 
daljnega Sahalina prejeli obvestilo, 
da njihov Boris počiva v kraju Ra
domlje v Jugoslaviji. Genadij je 
namreč zasledil v časopisu poiz
vedbo za Borisom. Starši žal nik
dar niso zvedeli, kje počiva njihov 
sin, ker so prej umrli. 

Borisova sestra, Ljudmila je letos 
30. julija že tretjič priromala na 
bratov grob v Radomlje, ki pa za
njo niso več tuj kraj, saj jo prebi
valci vedno prijazno sprejmejo. Ta
ko je bilo tudi letos, ko so ji šte-

Aktiv ZMS Trojane vsako leto 
organizira za svoje člane več izle
tov. 

Letos je med njimi organiziral 
dva izleta v sosednjo Koroško. 

vilni nekdanji borci in Borisovi to
variši iz Kamnika, Domžal in Ra
domelj pripravili lep sprejem, na 
bratovem grobu pa skromno, a pri
srčno slovesnost. Ker je bil obisk 
ravno v dneh občinskega praznika 
obeh sosednjih občin, jc bila na 
Borisovem grobu oziroma na parti
zanskem pokopališču v Radomljah 
ena najlepših in najprotrcsljivejših 
prireditev v spomin na slavne dni 
borbe vseh svobodoljubnih naro
dov. Ob tej priložnosti iso Ljudmili 
pokazali tudi zelo uspelo razstavo 
fotografij in dokumentov iz NOB, 
k i jo je v počastitev občinskega 
praznika priredil v radomeljski šoli 
foto-kino klub Mavrica. Na tovari-
škom večeru pa so nekdanji Bori
sovi tovariši in soborci pripovedo
vali Ljudmili o dogodkih in o zad
njih urah, ki so jih preživeli skupaj 
z Borisom. 

Janez Kosmač 

Člani mladinskega aktiva na le
tošnjem izletu po Avstrijski Koro
ški. Pred vojvodskim prestolom, 
pomembnim kulturnim spomenikom 
slovenskega naroda, ki stoji na Go-
sposvetskem polju. 



Š P O R T N I P O R O Č E V A L E C 
Organizacija temeljne telesnokulturne 

skupnosti Domžale 
V zadnji številki Občinskega po

ročevalca smo na kratko seznanili 
naše bralce z novim sistemom ure
ditve telesne kulture v SR Sloveniji 
in prikazali, kaj je bilo na tem po
dročju storjenega v domžalski ob
čini. Tokrat je namen našega član
ka delovnim ljudem in občanom, 
na kratko obrazložiti, kako bo orga
nizirana telesnokulturna dejavnost v 
naši občini po novem začasnem sta
tutu Temeljne telesnokulturne skup
nosti Domžale. 

Že v prejšnjem članku smo opo
zorili na to, da se novi zakon o te-
lesnokulturnih skupnostih omejuje 
predvsem na načela za ustanavlja
nje in organizacijo telesnokulturnih 
skupnosti, medtem, ko je vse osta
lo prepuščeno samoupravnemu spo
razumevanju in odločanju. V skladu 
s tem si je iniciativni odbor, ki je 
pripravljal osnutek statuta, postavil 
kot osnovno izhodišče, da v čim 
večji možni meri, ta novi temeljni 
samoupravni akt na področju teles
ne kulture, prilagodi stanju razvito
sti telesnokulturne dejavnosti v ob
čini ter obenem zagotovi nadaljnji 
načrtni ter organizirani razvoj te
lesnokulturne dejavnosti. V skladu 
s tem so urejena posamezna po
glavja v začasnem statutu. 

Organi telesnokulturne skupno
sti, ki jih predvideva osnutek za
časnega statuta so: skupščina, iz
vršilni odbor, odbori in komisije. 

Skupščina temeljne telesnokultur
ne skupnosti šteje 78 delegatov in 
je najvišji organ skupnosti. Krajev
ne skupnosti, organizacije združene
ga dela in telesnokulturne organi
zacije volijo v skupščino vsaka po 
26 delegatov. Skupščina je eno
domna, lahko pa se na ločeni seji 
sestanejo tudi delegati s posamez
nega področja in obravnavajo dolo
čena vprašanja. Sistem delegacij 
zaenkrat še ni vpeljan, bo pa po
trebno kasneje, po sprejetju usta
ve, sistem delegiranja urediti sklad
no z določili nove ustave. Statut, ki 
ga bo sprejela ustanovna skupšči
na, bo le začasne narave in bo ve
ljal najdalj eno leto. V tem obdob
ju pa bo potrebno izdelati novi sta
tut in opraviti konstituiranje skup
ščine. Tudi vsi organi, predvsem 
izvršilni organ skupščine, so za
časni. 

Skupščina odloča predvsem o na
slednjih pomembnejših vprašanjih: 

— sprejema dolgoročne, srednje
ročne in letne programe dela, raz
voja ter financiranja telesnokultur
ne dejavnosti v občini, 

— določa načela in merila delit
ve ter uporabe sredstev, s kateri
mi razpolaga, 

— voli organe skupščine, 
— voli delegacijo za Skupščino 

telesnokulturne skupnosti SR Slo
venije itd. 

Tudi dolžnosti, pravice in odgo
vornost delegatov so v osnutku za
časnega statuta točno opredeljene. 
Tako ima delegat pravico predlaga
ti skupščini stališča in sklepe in 
sprožiti vsako vprašanje z delovne
ga področja skupščine in izvršilne
ga odbora ter odborov. Delegat si 
mora pred zasedanjem skupščine 
zagotoviti mnenja in stališča o 
vprašanjih, ki so na dnevnem redu 
zasedanja od tiste organizacije, ki 
ga je delegirala. Delegati so orga
nizacijam dolžni poročati o svojem 
delu in o sprejetih sklepih in stali
ščih skupščine. Delegati imajo ak

tivno volilno pravico ter so dolžni 
redno spremljati delo organov skup
nosti in aktivno sodelovati na se
jah skupščine ter sejah drugih or
ganov skupnosti. 

Zasedanje skupščine vodi pred
sednik v času njegove odsotnosti 
pa njegov namestnik. Oba izvoli 
skupščina. 

Izvršilni organ skupščine je izvr
šilni odbor, ki šteje 11—15 članov. 
Število članov določi v začetku vsa
ke mandatne dobe skupščina skup
nosti. 

Izvršilni odbor uresničuje sklepe 
skupščine, pripravlja predloge sploš
nih aktov in drugega gradiva, ki 
ga sprejema skupščina, skrbi za iz
vrševanje delovnih in finančnih pla
nov, ki jih sprejme skupščina, ob
ravnava poročila telesnokulturnih 
organizacij in organov skupnosti ter 
vskladuje njihovo delovanje. O sred
stvih odloča izvršilni odbor na pod
lagi globalnega plana razdelitve 
sredstev. Poleg navedenega ima iz
vršilni odbor še druge pristojnosti. 

Seje izvršilnega odbora vodi pred
sednik, ki ima svojega namestnika. 
Osnutek začasnega statuta predvi
deva, da bi bil član izvršilnega od
bora še profesionalni tajnik, ki naj 
bi imel višjo ali visoko strokovno 
izobrazbo. O tem vprašanju bo do
končno odločeno na skupščini in to 
po odločitvi o nadaljnjem obstoju 
oz. ukinitvi Občinske zveze za te
lesno kulturo Domžale. Izvršilni od
bor v začasnem osnutku predlaga 
ukinitev Občinske zveze za telesno-
kulture s tem, da se vse njeno dolž
nosti in pravice ter sredstva prene
sejo na Temeljno telesnokulturno 
skupnost. Ni nobenega utemeljene
ga razloga, da naj bi v občini ob
stojali dve organizaciji — pravni 
osebi, ki bi se ukvarjali z vpraša
njem telesne kulture, saj bi na ta 
način prišlo do prepletanja dela, 
da dvojne politike glede posamez
nih vprašanj telesne kulture, poleg 
tega pa bi nastali dvojni stroški, 
ker bi bilo potrebno financirati dve 
organizaciji. 

Predvideva se, da naj bi posa
mezna vprašanja oz. delo na posa
meznih področjih npr. finančno po
slovanje, administracijo, itd., vodila 
ustrezna služba pri Skupščini obči
ne Domžale na osnovi pogodbe. 

Pomožni organi izvršilnega odbo
ra so stalni odbori, katerih naloga 
je proučevanje posamezne temeljne 
športne dejavnosti, koordinacija de
la med temeljnimi panogami oz. de
javnostmi ter priprava predlogov in 
izvrševanje sklepov izvršilnega od
bora, ki se nanašajo na določeno 
dejavnost. 

Pri stalnih odborih se kot pomož
ni organi organizirane komisije. Na
loga komisij, ki se organizirajo po 
posameznih panogah športa ali de
javnosti, je proučevanje dela dolo
čene veje športa oz. športnega 
udejstvovanja, koordinacija intere
sov in dela med športnimi organi
zacijami iste panoge ter predlaga
nje ustreznih rešitev odborom, pri 
katerih so organizirane oz. izvršil
nemu odboru in skupščini. 

Ustanovna skupščina telesnokul
turne skupnosti bo sklicana koncem 
oktobra oz. v začetku novembra 
1973. Na tej seji bo izvoljen izvr
šilni odbor, ki bo v bodoče najpo
membnejši operativni organ na po
dročju telesnokulturne dejavnosti. 
Takoj po izvolitvi bo moral pripra

viti predloge planov o delu in fi
nanciranju telesne kulture, organi
zirati bo moral realizacijo samo
upravnega sporazuma o financira
nju telesne kulture, ki ga je na zad
nji seji obravnavala in dala pripo
ročilo za sklenitev občinska skup
ščina. Moral bo urediti še druga 
nerešena vprašanja npr. zagotoviti 
ceneno oz. brezplačno uporabljanje 
športnih objektov in telovadnic de
lavcem in ostalim občanom. 

Z ustanovitvijo skupnosti bodo na 
široko odprta vrata vsem tistim, ki 
jih veseli delo na tem področju. 
Novoustanovljena telesnokulturna 
skupnost in njeni organi bodo lahko 
svoje odgovorno delo opravljali le, 
če bodo v teh organih taki ljudje, 
ki imajo do športa pozitiven odnos 
in ki se zavedajo pomembnosti te
lesne kulture za zdravje in počutje 
delovnega človeka. 

Stane Skok 

Vzpon na Mont Blanc 
Skupina 12 planincev se je v le

tošnjem poletju namenila, da se 
povzpne na najvišjo goro Evrope — 
Mont Blanc. Priprave na daljši 
obisk v francoske Alpe so bile 
zelo obsežne, posebno pa še kon-
dicijsko organizirane tako, da ne bi 
posamezniki imeli težave z višino 
in redkejšim zrakom. Pa tudi ma
terialno zadevo ni bilo lahko iz
peljati. Kajti mimo dobre osebne 
opreme je bilo potrebnih še vrsta 
drugih stvari, ki jih zahteva tak 
vzpon. Skupini so mimo Planinske
ga društva Domžale pomagale še 
delovne in druge organizacije ter 
posamezniki. Tako so finančno pod
prli odpravo: Induplati Jarše, Pa
pirnica Količevo, Oljarna Domžale, 
SZDL Domžale, ZB Domžale, ZRVS 
Domžale, ObZTK Domžale, Jože Ko
želj iz Doba in Maks Strgar iz 
Domžal. Sam vzpon pa je bil do
prinos Alpinistične sekcije Planin
skega društva Domžale k 25. ob
letnici društva in 85. letnici pla
ninstva na Slovenskem. 

Čeprav je odprava bila po sta
rostni sestavi zelo raznolika, pa 
to ni vplivalo na samo potovanje in 
ne na vzpon. Eden izmed udele
žencev se spominja poti in nešteto 
lepih doživetij v sicer »divjem« 
gorskem masivu Mont Blanca: 

Z osebnimi avtomobili smo se 3. 
julija napotili proti francoskim Al
pam z vso opremo in težko prtljago 
in se po dolgotrajni vožnji ustavili 
v Chamonixu, kjer smo postavili 
glavni tabor. Od tu smo se nasled
njega dne odpeljali z zobato želez
nico do višine 2100 m in nato na
daljevali pot peš in se povzpeli na 
višino 3817 m. Kljub poslabšanju 
vremena in glavobolu nismo odne
hali, šli smo do zadnje koče na 

naši poti. Zgodaj zjutraj smo kre
nili proti končnemu cilju. Na višini 
4400 m smo čutili utrujenost in tež
ko napredovali. Korak za korakom, 
pa vendar vedno bližje samemu 
vrhu. Ko smo končno ob 10. uri 
prispeli na vrh nam ni bilo žal, saj 

Vrh Mont Blanca - »strehe« Evrope 

se je pred nami odprl gorski svet 
v vsej svoji lepoti in v misli so 
prodirali nepozabni vtisi. 

Ko smo sestopali po isti poti 
smo bili prežeti s ponosom in sreč
ni smo se sešli zopet v Chamo-
nixu s tovarišema: Hostijem in Mi
lanom Likarjem. 

Tako so tudi planinci iz naših 
krajev doživljali užitke sreče v gor
skem masivu Mont Blanca. 

Slavko Šikonja 

Na sliki člani odprave v Chamonixu: od leve proti desni stojijo: Hosti, 
Vesel, Jerman, Štiftar, Vidmar, Likar; sedijo: Šikonja, Podbevšek, Peterka, 

Škofic in Prelovšek 



Prva trim steza v občini Domžale 
Prizadevni člani društev iz Meng

ša so zgradili prvo TRIM stezo v 
občini Domžale. 

TRIM steza Gobavica ima start 
in cilj pri novi šoli Mengeš pod 
Gobavico. Dolžina proge je 2207 m 
z višinsko razliko 61 m. Ima 20 po
staj. Od prve do osme postaje so 
razgibalne vaje, od 9 do 18 posta
je so orodja za pridobivanje moči, 
od 19 do 20 postaje pa zaključne 
vaje. Proga je zelo razgibana in po
teka po vzhodnem pobočju Goba-
vice, na najvišji točki prečka pod 
planinsko kočo smučarsko progo, 
nadalje preko Botarce, mimo vodo
vodnega rezervoarja na severu in 
razvalin starega gradu, do samega 
cilja. Proga je zelo slikovita in ima 
več razglednih točk. Tako se na 
južni strani pri postaji št. 7 vidi ve-

lovanju strokovnjakov izbrala res 
najboljšo varianto, po kateri poteka 
trasa nove TRIM steze, ki je po 
razgibanosti terena, enkratnih raz
gledih in sistemski izbiri postaj 
ena najlepših v ožji in širši domo
vini. 

Stezo so začeli graditi v mesecu 
juliju in v času treh mesecev opra
vili preko 1000 udarniških ur. Vse
kakor veliko delo, ki je lahko vsem 
za zgled, kako se z relativno majh
nimi finančnimi sredstvi opravi ve
liko delo. Zaradi pomanjkanja de
narja in časa bodo prizadevni orga
nizatorji v prihodnjem letu zgradili 
še garderobe, sanitarije in tuše pri 
samem startu in cilju proge. S tem 
bodo imeli vsi udeleženci rekreaci
je res vse, kar zahteva takšen so
doben rekreacijski objekt. 

Na posameznih postajah trim steze so urejene priprave za razgibavanje 
telesa 

lik del Mengša v ozadju pa celo 
Domžale z okolico tja do Moravč 
in Trojan. Ko na najvišji točki pro
ge prečkamo smučarsko progo, se 
nam odpre pogled na Storžič in del 
Kamniških planin. Na postaji št. 14 
je enkraten pogled na mengeško 
polje, Kamnik, Kamniške planine in 
Menino planino. Postaja št. 19 je 
pri razvalinah gradu, kjer je vzida
na spominska plošča ob proslavi 
800-letnice Mengša. Vse razgledne 
točke so opremljene s klopcami za 
počitek. 

Tako bo steza služila poleg svo
jega osrednjega namena za rekrea
cijo in telovadbo tudi kot spreha
jalna pot, na kateri se bodo oči 
spočile na čudovitih pejsažih, plju
ča pa se bodo naužila svežega in 
čistega zraka. 

Gradnjo TRIM steze je financiral 
Občinski sindikalni svet Domžale. 
Organizacijsko je gradnjo vodilo Tu
ristično društvo Mengeš ob veliki 
pomoči članov TVD Partizan Men
geš, učencev osnovne šole, Smu
čarskega društva, Nogometnega 
kluba, Gasilskega društva, Krajev
ne skupnosti Mengeš in moralni 
pomoči družbenopolitičnih organiza
cij. 

Traso steze je izbrala posebna 
komisija, sestavljena iz predstavni
kov Turističnega društva, Občinske
ga sindikalnega sveta, Smučarske
ga društva, TVD Partizan in Krajev
ne skupnosti Mengeš. Komisija si 
je predhodno ogledala že obstoječe 
TRIM steze v Sloveniji in ob sode-

Za vzorno organizacijo dela gre 
vsa pohvala Turističnemu društvu 
in njegovemu predsedniku tov. Mi
lanu Jenčiču ter vsem članom dru
štev in organizacij, ki so s svojim 
delom prispevali k izgradnji steze. 
Vse priznanje Občinskemu sindikal
nemu svetu za finančno in strokov
no pomoč ter podjetjema Semesa-
dike in posestvu Emona, ki sta do
volila izgradnjo proge na njunem 
zemljišču. 

Otvoritev steze je bila v nedeljo, 
16. 9. 1973, ob 9. uri. 

Na otvoritvenem prostoru ob 
startu proge se je zbralo preko 300 
občanov, gostov in predstavnikov 
družbenopolitičnih organizacij iz 
Mengša. 

Otvoritveni govor je imel tov. Mi
lan Jenčič, predsednik Turističnega 
društva Mengeš. Vse prisotne je 
pozdravil tov. Primčič, predstavnik 
ObSS, v imenu Občinske zveze za 
telesno kulturo pa tov. Pavlin Zu-
le. Trim stezo je izročil svojemu 
namenu predstavnik ObSS tov. Prim
čič. 

Po otvoritvi se je celotna karava
na občanov in gostov podala na 
progo, kjer so mladi športniki pod 
vodstvom svojih voditeljev demon
strirali ustrezne vaje za posamez
ne postaje. Enkraten je bil pogled 
na kolono vedrih obrazov, ki je na 
postajah vadila predpisane elemen
te. Vsi prisotni so zatrjevali, da 
se bodo na progo še večkrat vra
čali. 

Vse kaže, da svojo besedo drži
jo, saj dnevno obišče 50 do 60 lju
di vseh starosti od pionirjev do 
60-letnikov iz Mengša, Domžal, 
Kamnika, Kranja in Ljubljane. Pri
hajajo posamezno, skupine in dru
žine. 

Razveseljiva je ugotovitev, da 
progo poleg rekreacije porabljajo 

tudi šola Mengeš kot dopolnilo te
lesni vzgoji in smučarsko društvo, 
kjer imajo njeni tekmovalci suhi 
trening za predstoječo zimsko tek
movalno sezono. 

Kaj je to TRIM steza in kaj nam 
nudi, bo priobčeno v naslednji šte
vilki Poročevalca. 

S. P. 

Nogometni rezultati 
II. kolo — 9. 9. 

NPL člani: 
Ihan : Črnuče 1 : 4, Enotnost: 

Domžale 3 : 1 , Dob : Elan 2 : 1 . 
mladinci: 
Ihan : Črnuče 0 : 1 , Enotnost: 

Domžale 1 : 3, Dob : Elan 4 : 3. 
I. razred člani: 
Induplati : Apnar 6 : 2, Ribnica : 

Mengeš 0 : 2. 
mladinci: 
Mengeš : Hrastnik 1 : 8. 
II. razred člani: 
Mirna : Napredek 8 : 1 , Radomlje 

:Tabor 3 : 3. 
Pionirska liga C skupina: 
Medvode II : Induplati 0 : 9, Kam

nik : Domžale 3 :4 , Medvode I : 
Ihan 0 : 3, Dob : Črnuče 5 : 1 . 

III. kolo — 16. 9. 
NPL člani: 
Zagorje : Ihan 1 :1 , Cement: Dob 

4 : 1 , Domžale : Krim 1 : 2. 
mladinci: 
Zagorje : Ihan 9 : 0, Cement: Dob 

5 : 2, Domžale : Krim 0 : 0. 
I. razred člani: 
Partizan : Induplati 1 : 2. 
II. razred: 
Napredek : Ivančna G. 3 : 5, Loga

tec : Radomlje 2 : 1 , Tabor: Lukovi
ca 7 : 1. 

Pionirska lica C skupina: 
Dob : Medvode 8 : 1 , Ihan : Kam

nik 0 : 3, Domžale : Črnuče 3 : 2, In
duplati : Medvode I 3 : 0 . 

IV. kolo 
NPL člani: 

23. 9. 

Ihan : Enotnost 4 : 0, Dob : Dom
žale 4 : 1 . 

mladinci: 
Ihan : Enotnost 3 i 0, Dob : Dom

žale 0 : 5. 
I. razred: 
Mengeš : Hrastnik 1 : 2. 
II. razred: 
Radomlje : Vodice 2 : 3, Lukovica 

: Logatec 5 : 4. 
Pionirska liga C skupina: 
Črnuče : Ihan 1 : 0, ostale tekme 

odložene. 

V. kolo — 30. 9. 
NPL člani: 
Rakek : Ihan 1 : 4, Domžale : B. 

Krajina 0 : 1 , Črnuče : Dob 1 : 2. 
mladinci: 
Rakek : Ihan 0 : 2, Črnuče : Dob 

6 : 2. 
I. razred člani: 
Medvode : Mengeš 2 : 1 , Indupla

ti : Grosuplje 2 : 1 . 
mladinci: 
Medvode : Mengeš 3 : 1 . 
Pionirska liga C skupina: 
Dob : Induplati 2 : 2, Domžale : 

Ihan 2 : 0. 

VI. kolo — 7. 10. 
NPL člani: 
Kamnik : Domžale 3 : 1 , Ihan: 

Krim 3 : 2, Dob : Enotnost 0 : 1 . 
mladinci: 
Kamnik : Domžale 0 : 1 , Dob: 

Enotnost 2 : 0. 
Pionirska liga C skupina: 
Domžale : Medvode II 9 : 0 , Dob : 

Ihan 4 : 2. 
M. J. 

Predsednik občinske zveze za telesno kulturo Domžale tov. Pavlin Zule 
pozdravlja prisotne ob otvoritvi trim steze v Mengšu. Na sliki se dobro 

vidi potek omenjene steze 


